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بازار سهام تاكنون با ريسك هاي 
كس��ري بودجه و به دنبال آن 
معضلات��ي همچ��ون كمبود 
س��ت  سيا  ، ينگ��ي نقد
قيمت گ��ذاري دس��توري و 
عدم اجازه رش��د دلار نيمايي 
مواجه بوده اما تمامي اين موارد 
با حاص��ل ش��دن توافق هاي 
برجامي برطرف مي ش��وند. در حقيقت با برطرف شدن 
تحريم ها بازار ديگر با ريسك هاي ياد شده روبه رو نمي شود 
اما در عوض دو ريس��ك ديگر كه مربوط به كاهش قيمت 
نفت و نرخ دلار در كوتاه مدت اس��ت، دس��ت و پنجه نرم 
مي كند. نبود نقدينگي اصلي ترين معضل اين روزهاي بازار 
سهام است و سهامداران به همين خاطر دچار نااميدي و 
پيش بيني هاي بدبينانه مي شوند اما بايد توجه داشت كه به 
نتيجه رسيدن مذاكرات وين منجر به تامين كسري بودجه 
دولت شده و با دلارهاي صادراتي مشكلات بازار سهام نيز 
برطرف مي شود. همچنين بايد گفت كه اين موضوع سبب 
مي شود كه انتشار اوراق نيز به حداقل برسد و نرخ بهره روند 
كاهشي بيشتري را پيش بگيرد؛ بنابراين با احياي برجام بازار 
سهام به صورت تدريجي )نه در كوتاه مدت( روند صعودي 
را آغاز مي كند.  در حال حاضر احتمال احياي برجام بيشتر 
شده و به همين واسطه ترس از بروز دو ريسك مذكور نيز 
بيشتر مي شود؛ از اين رو س��رمايه گذاران تمايل دارند تا 
مشخص شدن اين موضوع و كشف شدن قيمت واقعي دلار، 
دست نگه دارند. فكر مي كنم با تثبيت شدن نرخ دلار، بازار 
سهام ديگر ريسك جدي و تهديد كننده اي را نداشته باشد 
و پس از آن بازار به ثبات برسد. با رفع تحريم ها سياست هاي 
كلان مشخص شده و اقتصاد كشور پيش بيني پذير مي شود؛ 
از اين رو سرمايه گذاران مي توانند به طور قطعي و با اطمينان 
خاطر تصميم گيري كنند. اكنون مهم ترين دغدغه بازار 
قيمت تثبيت نشده دلار است، فكر مي كنم هيجان كاهش 
نرخ در كوتاه مدت رخ مي دهد و بعد از احياي برجام بازار را 
دچار سردرگمي كند اما بعد از حدود يك ماه بازار به ثبات 
نسبي و جهت گيري صحيح مي رسد. با قوي شدن احتمال 
توافق  در مذاكرات وين، صندوق تثبيت بازار بايد از گروه هاي 
ريالي همچون بانكي ها، حمل و نقلي ها، خودرويي ها و... كه 
اصلاح زيادي داشتند و با احياي برجام نيز از شرايط ايده آلي 
برخوردار مي شوند، حمايت كند چراكه اگر در اين گروه ها 
معاملات خوب و رو به بالايي به ثبت برسد، كليت بازار در 
برابر ريسك كاهش نرخ نفت و دلار حفظ مي شود؛ علاوه 
بر اين موضوع اين اقدام مي تواند پوششي جهت جلوگيري 
از بروز رفتار هيجاني سهامداران خرد نيز ايجاد مي كند. با 
توجه به اينكه قيمت سهام ارزنده است و نرخ برخي از نمادها 
به كمتر از ارزش ذاتي خود رسيده است با ورود نقدينگي، 
موج جديد و روند افزايش��ي رقم مي خورد و به دنبال اين 
موضوع بازار سهام پويا مي شود. رويكرد  بازار تغيير كرده 
و به سناريوي احياي برجام وزن بيشتري مي دهد و انتظار 
ادامه درصفحه 8 مي رود كه... 

متاس��فانه عادي شدن فقر در 
جامعه عواق��ب خوبي نخواهد 
داشت، هر وقت تعداد بيشتري 
از اف��راد جامعه ب��راي تامين 
حداقل هاي زندگي با مش��كل 
مواج��ه باش��ند، اي��ن جامعه 
آبس��تن ح��وادث و اتفاق��ات 
بسياري مي ش��ود و همانقدر 
كه فقر در آن رشد مي كند رشد آسيب هاي اجتماعي هم 
به مساله اي عادي تبديل مي شود. برخورداري از شرايط 
يكسان در جامعه حداقل براي تعداد قابل توجهي از مردم 
تضمين كننده امنيت اجتماعي است. وقتي ما از آسيب ها 
و بزه هاي اجتماعي كه به دليل فقر به وجود مي آيند بايد 
توجه داشته باشيد كه بي توجهي به اين آسيب ها مي تواند 
در درجه اول امنيت اجتماعي را به خطر بيندازد. اينكه از نظر 
مسوولان فقر در جامعه عادي سازي شود چيزي نيست كه 
مردم هم به آن عادت كنند، بلكه آنها براي به دست آوردن 
رفاه نسبي ممكن است دست به هر كاري بزنند و اين امنيت 
اجتماعي را هدف قرار مي ده��د. وقتي تمام تمركز افراد 
جامعه بر روي مشكلات معيشتي باشد و در اين بين هيچ 
تفريح، شادي و هيجاني وجود نداشته باشد، هم بيماري هاي 
روحي و رواني افزايش پيدا مي كند و هم جامعه ستيزي به 
نوعي رفتار عادي بدل مي شود.  اين روزها به محافل رسمي 
يا غيررسمي در حمل و نقل عمومي يا محيط هاي عمومي 
كه مي رويم، تقريبا عمده صحبت ها و دغدغه ها حتي در 
جمع هاي خانوادگي و دوس��تانه، صف نانوايي و جاهاي 
مختلف حول موضوع افزايش قيمت ه��ا و ناتواني مردم 
در تامين هزينه ها يا جبران بخش��ي از هزينه هايي است. 
هزينه هايي كه در زندگي به واس��طه تورم و گراني هايي 
كه چند سالي است داريم تجربه مي كنيم و اين شرايط از 
نظر من شرايط نگران كننده اي است. چون به اين معني 
است كه يك جوري پذيرش فقيرتر شدن افراد دارد عادي 
مي شود. اما چرا اين نگراني را بايد داشته باشيم؟از اين باب 
بايد نگران باشيم كه تامين حداقل معيشت و قانع شدن به 
اين حداقل معيشت و گاهي مواقع با اين توجيه كه سطح 
زندگي مردم را اينگونه بپذيريم كه قوت براي نمردن داشته 
باشند. اين درحالي است كه مردم كشور ايران با اين همه 
منابع و ظرفيت هاي بالفعل و بالقوه حق دارند كه زندگي 

مرفهي داشته باشند.
مرفه از اين ب��اب زندگي كه در آن دغدغه تامين نيازهاي 
اساسي شان را  اصلا نداشته باشند بلكه براي داشتن زندگي 
مرفه تر كه در  ش��أن مردم ايران و ايراني باشد، بايد تلاش 
بكنند و امكانات فراهم شود تا مردم از زندگي كردن لذت 
ببرند و نيازهاي اوليه مثل خوراك و پوشاك و مسكن و شغل، 
دغدغه كسي نباشد. ولي وقتي با مردم صحبت مي كنيم يا 
در جمع آنها حضور پيدا مي كنيم و مي شنويم، خود ما هم 
جزيي از اين مردم هس��تيم و جداي از اين مردم نيستيم، 
شرايط به گونه اي شده كه داريم حداقل ها را مي پذيريم.
ادامه درصفحه 8  

قتص��ادي  ا گفتم��ان  در 
سياس��تگذاران طي سال هاي 
گذشته، س��ه ديدگاه در مورد 
تاثير تحريم ها وجود داش��ته 
است؛ گروهي كه باور داشتند، 
تحريم ها هيچ تاثي��ري ندارد 
و كاغذپ��اره اي بي��ش نبوده؛ 
گروهي نيز قائل به تاثير اندك 
تحريم ها بر اقتصاد بوده اند و دسته ديگري از سياست گذاران 
نيز بر اين عقيده بوده اند كه تحريم ها تاثير بسياري بر كاهش 
رونق اقتصادي داشته است. تحريم هاي اقتصادي ايران در 
ابتداي انقلاب اسلامي و پس از واقعه سفارت امريكا در سال 
1357 آغاز و در جريان جنگ ايران و عراق ادامه پيدا كرد 
و عملا در دوران س��ازندگي شاهد شماري از شديدترين 
تحريم ها عليه ايران بوديم؛ در زم��ان دولت هاي هفتم و 
هشتم از تحريم ها كاسته ولي در دوران رياست جمهوري 
محمود احمدي نژاد، مجددا تحريم هاي ش��ديدي عليه 
كشور اعمال شد. در سال 2006 هم قطعنامه هاي شوراي 
امنيت به تصويب رسيد و تحريم هاي سختگيرانه تر شد و 
بعد از آن با برجام، براي مدتي از شدت تحريم ها فروكاسته 
شد اما با حضور ترامپ، تحريم هاي سخت و ظالمانه از نو آغاز 
و تاكنون ادامه يافته است. زماني كه برجام امضا شد به مدت 
يك سال، تقريبا تجارت بين الملل براي ايرانيان به حالت 
نيمه عادي بازگشت كه رهاورد اين بازه زماني، فضاي آرام و 
ثبات نسبي براي بخش خصوصي بود. به طوري كه مراودات 
بين الملل براي خريد و فروش كالا به صورت مستقيم انجام 
مي ش��د و ارتباط بانكي برقرار شده و انتقال پول مانند هر 
كشور ديگري از طريق سيستم بانكي  به راحتي قابل انجام 
بود. با آغاز دور جديد تحريم ها، ال س��ي، از پركاربردترين 
روش هاي پرداخت در ايران و جه��ان از فرهنگ محاوره 
جامعه اقتصادي كشور حذف شد. سال هاست كه امكان 
انتقال ارز از طري��ق بانكي وجود ندارد و انتق��ال ارز براي 
بخش  خصوصي و شركت هاي كوچك و متوسط در اين 
دوران تنها از طريق صرافي هايي انجام شده است كه گاهي 
ريسك اين عمليات تا 100 درصد برآورد مي شد. بيشتر 
كارشناسان بازرگاني خارجي فعال در شركت ها كه سابقه 
كار كمتر از 10 سال دارند ديگر با فرآيند انتقال پول به روش 
اعتبار اسنادي آشنا نيستند و اين تهديد بزرگي است كه 
اگر روزي ارتباطات بين المللي مجدد شكل بگيرد، جامعه 
بازرگان ايراني از روش هاي پرداخت روز دنيا عقب افتاده اند. 
در اين دوران شركت هاي كوچك و متوسط مجبور بوده اند، 
ارز را با نرخ بالاتري خريداري كنند و كارمزدهاي بيشتري 
پرداخت كنند و هيچ تضميني هم نبود كه صرافي پول 
را انتقال بدهد و بعضا پرداخت ها با تاخيرهاي طولاني 
انجام مي شود و در مقصد نيز درصدي بابت كارمزد كسر 
مي شد. همه اين مسائل و دردسرها براي انتقال مقداري 
پول براي خريد كالا از خارج از كش��ور يا حتي دريافت 
پول بابت جنس صادراتي  است. با وجود تحريم ها، ميزان 
ادامه درصفحه 3 واردات مواد اوليه به...  

س��رمايه گذاران نس��بت ب��ه 
متوليان و كليت بازار بي اعتماد 
هستند و ترجيح مي دهند وجوه 
خود را در ساير بازارهاي موازي 
سرمايه گذاري كنند. اين اقدام 
هم البته به اقتصاد ملي لطمه 
خواهد زد و هم اكنون نيز شاهد 
آثار تورمي آن هس��تيم. با اين 
حال اما بايد به سرمايه گذار حق داد كه بي اعتماد باشد. ما 
زماني ديديم كه همه اركان اقتصادي و اركان بازار سرمايه 
مردم را به س��رمايه گذاري در بورس دعوت كردند؛ در اوج 
بازار اما ش��اهد خروج پول از س��مت دولت، حقوقي ها و 
افرادي بوديم كه رانت داشته اند. اين خروج پول همچنان 
نيز ادامه دارد. طبيعي است كه در يك بستر ناامن افراد براي 
ورود به سرمايه گذاري اعتماد نمي كنند. در حال حاضر نيز 
بزرگ ترين مشكل بازار س��رمايه ما بي اعتمادي است در 
حالي كه از لحاظ پارامترهاي دروني و عوامل بنيادين در 
بهترين شرايط به سر مي برد و گواه آن هم گزارش هاي سه 

ماهه خوبي است كه شركت ها ارايه داده اند.
از يك سمت سرمايه گذاران كاملا بي اعتماد هستند و از 
سمت ديگر هم متوليان بازار سرمايه هيچ اقدام مثبت و 
سازنده اي انجام نمي دهند! نه مصاحبه اميدواركننده و نه 
اقدام موثري صورت مي دهند! متاسفانه از كاريزماي لازم 
هم برخوردار نيستند كه بتوانند شركت هاي حقوقي بزرگ را 
براي جمع و جور كردن اين بازار به اجماع برسانند. به حرف 
بسنده كرده بودند كه اخيرا اين حرف را هم حذف كرده اند 
و هيچ اظهارنظري درباره بازار سرمايه ندارند! تا زماني كه اين 
شرايط حاكم باشد ما شاهد همين روند نزولي همراه با افت و 
خيز خواهيم بود. ممكن است در اين ميان يكي دو روز بازار 
مثبت باشد كه در واقع فرصت خروج مي دهد به برخي از 
سرمايه گذاران و بعد همين روند نزولي ادامه دار خواهد بود. 
طي دو سال اخير هر سرمايه گذاري كه ديد بلندمدت داشته 
كه البته منطبق بر اصول بازار سرمايه است- مطمئنا زيان 
سنگيني را متحمل شده است؛ در حال حاضر معضل اصلي 
بازار ما اين اس��ت كه روند بازار مبتني بر مباني بازار و ديد 
بلندمدت نيست. بازار سرمايه ما بستر امن سرمايه گذاري 
را براي مردم و پذيرش وجوه سرمايه گذاران فراهم نكرده 
است و اصلا نمي توان گفت كه در كوتاه مدت يا بلندمدت 

اين روند بهبود خواهد يافت!
زماني اين روند تغيير مي كند كه اجماعي در ميان متوليان 
اقتصادي و شركت هاي حقوقي بزرگ ايجاد شود و با تزريق 
نقدينگي و اخبار مثبت و اقدامات مثبت و سازنده اين اعتماد 
را به تدريج در يك فرآيند ش��ش- هفت ماهه بازگردانند 
كه متاس��فانه در حال حاضر در نقطه صفر اين اقدام هم 
نيستيم. اين مشكل در واقع تمامي گروه هاي بازار سرمايه 
را تحت تاثير قرار مي دهد. ما در بهترين گروه ها با بهترين 
گزارش هاي فصلي و سالانه هم شاهد روند نزولي هستيم 
و بنابراين نمي شود سرمايه گذار را به سمت گروه خاصي 
ادامه درصفحه 3 تشويق كرد.  

سيدحسن موسوي چلكمهرداد عباداحمد  اشتياقي  عليرضا تاج بر 

هولدرهاي كوتاه مدت بيت كوين موجودي خود را 
330/000 واحد افزايش داده اند

  عضو كميسيون عمران: 
مديران با بهانه تحريم از خود سلب مسووليت مي كنند

زنگ هشدار ترافيك پاييزه 
در پايتخت به صدا درآمد

 نشانه هاي صعودي 
از بازار ارزهاي ديجيتال

صفحه 6     صفحه 5    

صفحه 7    

 تبعات سنگين تحريم ها 
براي مسافران

 تهران 
قفل شد

 شاخص كل بورس 
روي مدار نوسان ماند

 مهم ترين اقدامات حوزه 
صنعت، معدن و تجارت ترسيم شد

جمهوري اسلامي ايران در دقايق پاياني روز گذشته 
پاسخ خود به متن پيشنهادي اتحاديه اروپا را ارسال 
كرد. اين پاس��خ در ش��رايطي داده شد كه كماكان 
اطلاعات دقيق و موثقي از محت��واي آن در اختيار 

رسانه هاي رسمي كشور قرار نگرفته است.
از همي��ن رو فضاي بيم و امي��د در جامعه پيرامون 
احياي برجام يا شكست مذاكرات تشديد شده است. 
بورس تهران نيز متاثر از همين فضا بيش از پيش در 
حالت انتظار فرو رفته است. اين شرايط به اندازه اي 
صفحه 4 را بخوانيد نگران كننده است كه...  

با اس��تقرار تيم مديريتي جديد و از ابتداي نيمه دوم 
سال 1400، طراحي و اس��تقرار سازوكارهاي نوين 
حكمراني در وزارت صنعت، معدن و تجارت همزمان 
با پيگي��ري امور روزمره و ج��اري وزارت صمت آغاز 
ش��د كه پيامدهاي آن تا حدي در متغيرهاي توليد، 
اشتغال، تورم و صادرات در نيمه دوم سال نمايان شد و 
در سال 1401 شاهد تكميل كاركردهاي آن خواهيم 
بود. با توجه به تغيير ريل و اصلاح س��ازوكارها كه در 
سال جاري به اتمام مي رسد، دستاوردها و آثار بهبود 
صفحه 3 را بخوانيد حكمراني در اين... 

 »برجام«
 شاه كليد  بورس 

تهران

 كارنامه كاري 
 صمت 

در نيمه دوم 1400

يك مقام ايراني: 

سلطه مالي دولت بر بانك مركزي و 
نبود قانون نظارت كارآمد بر بانك ها

شبكه قطري الجزيره به نقل از »يك مسوول ايراني« 
با اشاره به اينكه پاسخ ايران به پيشنهاد اتحاديه اروپا 
واقع بينانه و حرفه اي بوده، تاكيد كرد كه نشانه هاي 
رسيدن به توافق نس��بتا افزايش يافته است و اين 
امري مثبت است.شبكه قطري الجزيره به نقل از 
يك مس��وول عاليرتبه ايراني اعلام كرد كه پاسخ 
ايران به پيشنهاد اتحاديه اروپا واقع بينانه و حرفه اي 
بوده است.وي گفت: پاسخ ما نكات مهمي را شامل 
مي ش��ود كه منافع ملي م��ا را تامين مي كند.اين 
صفحه 2 را بخوانيد مسوول ايراني كه...  

پس از س��ال ها بحث درباره آث��ار مخرب »ضعف 
ساختاري و قانوني بانك مركزي در سياست گذاري 
پولي«، اكنون طرح بانكداري جمهوري اس��لامي 
در آستانه بررسي مجلس قرار گرفته تا در صورت 
تصويب، بسياري از مسائل موجود را برطرف كند. 
بانك مركزي يكي از حياتي ترين نهاد هاي اقتصادي 
در هر كشور به شمار مي رود. اثر مستقيم عملكرد 
و سياست هاي بانك مركزي بر تورم به عنوان يكي 
از اساسي ترين شاخص هاي اقتصاد كلان، اهميت 
صفحه 3 را بخوانيد نقش بانك مركزي را...  

 تا چهارشنبه 
منتظر پاسخ 

برجامي مي مانيم

طرح بانكداري 
و چالش هاي 

سياست گذاري پولي

يادداشت-3

ك��ل��ي،  ب���ه  ط��ور 
ين��گ  فيلتر له  مس��ا
پيچيدگي هايي داشته 
و با يك س��اختار اداري 
پيچيده گره خورده؛ به 
همين دليل، اين مساله 
تبديل به هزارتويي شده 
كه در خدمت سياست و 
سياسي بازي قرار گرفته است. قوانين و مقررات 
مربوط به اعمال سياس��ت هاي محتوايي، مانند 
اختلال در ترافيك يا فيلترينگ، توسط مراجع 
بالادستي كشور تعيين مي شود. براساس قوانين 
و مقررات فعلي مرج��ع اصلي فيلترينگ، اعم از 
مسدودس��ازي يا اختلال، در اي��ران »كارگروه 
تعيين مصاديق« است. كارگروهي كه دبيرخانه 
آن در قوه قضاييه )دادس��تاني( است و 12 عضو 
دارد كه نيمي از آنها دولتي هستند. در كنار اين 
مرجع كليدي براي اعمال فيلترينگ مسيرهاي 
ديگري مانند شوراي عالي امنيت ملي، شوراي 
عالي فضاي مجازي و حك��م قضايي، نيز وجود 
دارد كه البته اين مسيرها اغلب براي موضوعات 
بسيار كلان س��ابقه اس��تفاده دارند. همچنين 
شركت هاي تأمين كننده و ارايه دهنده خدمات 
اينترنت، به عنوان نهادهاي واس��طه، كه ارتباط 
كارب��ر ب��ا درگاه ه��اي ورود اينترن��ت را برقرار 
مي كنند در ايجاد محدوديت در اينترنت نقش 
دارن��د. اعمال و اج��راي فيلترين��گ به صورت 
توزيع يافته در دس��ت اپراتورها و ش��ركت هاي 
مخابراتي ارايه دهنده خدمات اينترنتي اس��ت 
و از طري��ق تجهي��زات آنها ص��ورت مي گيرد. 
بنابراين، اين ش��ركت ها در اعم��ال فيلترينگ 
نقش ايفا مي كنند، IXPها مثل هر پديده ديگري 
مي توانند مورد اس��تفاده مثبت ي��ا منفي قرار 
بگيرند؛ يكي از اس��تفاده هاي غلط، به كار بردن 
آنها در جهت محدودس��ازي است؛ اما نمي توان 
IXPها را صرفا ابزاري براي اعمال محدوديت در 
نظر گرفت، امت اي��ن نگاه كه IXPها مي توانند 
صرفا مورد سوءاستفاده اقتدارگرايان قرار بگيرند 
پر از اش��كال اس��ت؛ نه فقط در مورد IXP بلكه 
درباره هر مساله اي كه به توسعه مربوط مي شود 
اين نگاه درست نيس��ت. اما وقتي يك كارخانه 
خودروس��ازي ايجاد مي ش��ود و توس��عه پيدا 
مي كند، آيا اين كارخانه مي تواند مورد استفاده 

اقتدارگرايانه قرار بگيرد؟ پاسخ بله است. 
به لحاظ تاريخ��ي هم كه ن��گاه مي كنيم، مثلا 
كمپان��ي فولكس واگن در جن��گ جهاني دوم 
نقش ايفا كرده و حت��ي قبل از جنگ و در زمان 
هيتلر هم براي توس��عه نگاه هاي اقتدارگرايانه 

از آنها استفاده ش��ده و كاركرد داشته است. در 
چنين مواردي هم��واره فقط بين دو گزينه حق 
انتخاب وج��ود دارد. يك گزينه اين اس��ت كه 
اساس��ا خودرويي نداشته باش��يد تا به نگاه هاي 
اقتدارگرايانه هم كمكي نكن��د. گزينه دوم اين 
اس��ت كه خودرويي داشته باش��يد كه منافعي 
را ب��راي جمع تأمين مي كند، اما ريس��ك هايي 
ه��م مي تواند داش��ته باش��د و مورد اس��تفاده 
اقتدارگرايان ني��ز قرار مي گيرد. اين مس��اله را 
درباره IXPها نيز صادق اس��ت. اگر IXP نباشد 
امكان توس��عه اينترنت به ش��كل ام��روز وجود 
نخواهد داش��ت. بنابراين يا بايد از آن اس��تفاده 
كرد تا توس��عه و رفاه عمومي محقق ش��ود يا به 
 خاطر ريسك استفاده از آن توسط اقتدارگرايان 
به طور كلي از آن استفاده نشود كه قطعا منجر به 
كاهش رفاه عمومي و كيفيت زندگي خواهد شد. 
در عين حال، استفاده عمومي از اينترنت بدون 

برخورداري از فضاي ابري را غيرممكن است. 
مس��احت كش��ور ما مس��احت بزرگي اس��ت و 
فاصله مان با ديتاس��نترهاي اصلي جهاني زياد 
اس��ت كه باعث ب��روز تأخي��ر )latency( در 
اينترنت مي ش��ود. اين تأخير به لحاظ فيزيكي 
حدوداً بالاي 30 ميلي ثانيه مي ش��د و اين يعني 
حتي امكان استريمينگ هم وجود نداشت. نكته 
بديهي در خصوص اين تكنولويژي اين است كه 
توسعه فضاي ابري و ديتاسنترها، باعث تسريع 
دسترس��ي به اطلاع��ات و كاه��ش هزينه هاي 
مردم مي ش��ود و همين موضوع استفاده از آنها 
را ضروري مي كن��د. درباره اس��تفاده از فضاي 
ابري هم بايد تصميم مي گرفتيم كه يا اينترنت 
در همه نقاط ايران وجود نداش��ته باشد و صرفاً 
متعلق به تهران و چند ش��هر مركزي باش��د يا 
دسترسي عمومي وجود داشته باشد كه مي تواند 
مخاطرات خاصي هم داش��ته باشد؛ بين اين دو 
گزينه بايد گزين��ه بهتر را انتخ��اب كرد. اينكه 
جامعه نگران اين مساله باشد كه IXPها و فضاي 
ابري براي محدودسازي اينترنت مورد استفاده 
قرار گيرد حاصل نوع فضاي سياسي و اقتصادي 
حاكم بر كش��ور و نوع نگاه امنيت��ي موجود در 

كشور است. 
طرح اين دغدغه ها در ايران امروز نش��ان دهنده 
فاصله زياد ميان جامعه و كش��ور ما با توس��عه 
اس��ت. اگر ما ي��ك جامعه توس��عه يافته بوديم 
نگراني امكان محدودس��ازي توس��ط IXPها و 
فضاي ابري را نداشتيم، بلكه دغدغه مان اين بود 
كه چرا نتوانسته ايم از IXPها استفاده بيشتري 
بكنيم تا ديتاسنترهايي داشته باشيم كه ميزبان 

پلتفرم هاي جهاني باشند؟

امير ناظمي

 چگونگي اعمال فيلترينگ 
در ايران



ب��ا وج��ود آنك��ه در ماه هاي گذش��ته بس��ياري از 
كارشناسان تذكر مي دادند كه با توجه به بحران هايي 
كه اقتصاد ايران در س��ال هاي گذش��ته پش��ت سر 
گذاشته، ريس��ك انجام اصلاحات اقتصادي تازه را 
بالا برده اس��ت اما در نهايت دولت سيزدهم تصميم 
گرفت كه در ارديبهش��ت امس��ال گام نخست خود 
براي هدفمن��دي يارانه ها ب��ردارد، گامي كه پس از 
اقدام نخست دولت احمدي نژاد در سال 89 و گران 
شدن بنزين در آبان 98، سومين اقدام مهم دولت در 
سال هاي گذشته براي بهبود سياست هاي يارانه اي 

در اقتصاد ايران بود.
به دنبال اصلاحات انجام ش��ده، دولت ارز ترجيحي 
چهار كالاي اساس��ي را حذف ك��رد و البته به دنبال 
آن ميزان يارانه نقدي نيز ميان خانوارهاي كش��ور با 
توجه به سطح درآمدشان به 400 و 300 هزار تومان 
افزايش يافت. با اين وج��ود افزايش قابل توجه نرخ 
تورم در خرداد و تير ماه اين نگراني را به وجود اورد كه 
در كنار افزايش فشار بر مردم، ميزان تاثيرگذاري اين 

يارانه نيز در آينده نزديك كاهش پيدا كند.
با وجود انجام سياست هايي كه شرايط اقتصاد ايران را 
به شكلي جدي تحت تاثير قرار داده، هنوز تكليف دو 
بخش مشخص نيست. يكي ارز دارو كه با وجود انجام 
طرح داروياري هنوز مشخص نيست كه تا چه زماني 
ارز دولتي دريافت خواهد كرد و در نهايت سرنوشت 
داروهاي وارداتي چه مي شود و ديگري نان كه با وجود 
تاكيد دولت بر ثابت ماندن قيمت ها، هنوز مشخص 
نيس��ت كه آيا نحوه فروش آن تغيير مي كند يا خير. 
دولت در اين زمينه اقدامات ابتدايي را آغاز كرده اما 
به نظر مي رسد كه هنوز وزارت اقتصاد در اين زمينه 

به جمع بندي نهايي نرسيده است.
محمد ج��لال درباره عملكرد اجراي ف��از اول طرح 
هوشمند سازي يارانه نان و جزييات ورود به فاز دوم 

اين طرح توضيحاتي داد.
وي با اشاره به گذشت بيش از 90 روز از شروع اجراي 
طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان تأكيد كرد: بيش 
از ۷0 ميليون كارت بانكي يكتا در اين 90 روز خريد 
نان را از بستر كارتخوان هاي هوشمند انجام داده اند و 
روزانه حدود 8۲ ميليارد تومان خريد نان توسط مردم 
انجام مي ش��ود؛ يعني به طور متوسط حدود ۱000 

تومان مبلغ سرانه خريد نان هر ايراني در روز است.
مش��اور خاندوزي اضافه ك��رد: اين ع��دد را براي 
نخس��تين بار س��امانه هوش��مند يارانه نان نشان 
داده اس��ت و براس��اس اطلاعات اين سامانه تعداد 

تراكنش هاي مربوط به نان به بيش از 8.۵ ميليون 
تراكنش روزانه رس��يده است و در مجموع تاكنون 
بيش از 4.۵ ميليون قرص نان با حجم آرد مصرفي 
بيش از ۶۷0 هزار تن در س��امانه ثبت ش��ده است. 
ج��لال درب��اره تغيي��ري كه ب��ر مبناي اي��ن آمار 
ايجاد ش��ده هم توضي��ح داد: بر مبن��اي اطلاعات 
كارتخوان هاي س��ابقي كه بعد از ش��يوع كرونا در 
نانوايي هاي كشور فراگير شد، قبل از شروع طرح 4 
هزار و ۲00 ميليارد تومان در ماه را بابت فروش نان 
نش��ان مي داد كه اين داده ها دقت كافي را نداشت 
و بعضا آلودگي تراكنش وجود داش��ت كه امروز با 
پالايش تراكنش به عدد فروش ماهانه ۲ هزار و 400 

ميليارد تومان در سراسر رسيده ايم.
مش��اور وزير اقتص��اد درباره علت كاه��ش در عدد 
فروش ن��ان را انجام پالايش تراكن��ش عنوان كرد و 
افزود: ممكن اس��ت از اين كارتخوان پيش از اجراي 
اين طرح اس��تفاده هاي ديگري هم مي شد كه اين 
موارد پالايش ش��د.وي با اش��اره ب��ه افزايش حجم 
تراكنش ها در استان هاي مختلف بعد از اجراي طرح 
هوشمندسازي يارانه نان، اعلام كرد: تا پيش از اجراي 
طرح تعداد تراكن��ش نانوايي هاي م��ا ۶.8 ميليون 
تراكنش در روز بود كه امروز 8.۵ ميليون تراكنش در 
روز را داريم كه به معناي افزايش ۲0 درصدي خريد 
الكترونيكي مردم است. تا زماني كه زيرساخت كافي 
به لحاظ فن��ي و داده اي با دقت قابل قبول در اختيار 
نداشته باشيم، اعمال هر گونه سياست ممكن است 

منجر به آس��يب به نانوا و مردم ش��ود لذا اين داده ها 
كمك مي كند تا سياس��ت گذاري دقيقي در فاز دوم 
داشته باشيم. مش��اور وزير اقتصاد درباره علت عدم 
تجهيز برخي نانوايي ها در اس��تان تهران به دستگاه 
كارتخوان هوشمند گفت: بخشي از تجهيز نانوايي ها 
از حوزه اختيار ما خارج است چرا كه با مصوبه مجلس، 
نانوايي ها بايد از پنج مولفه داده اي برخوردار باشند تا 
امكان نصب كارتخوان فراهم باشد و نانوايي هايي كه 
هنوز مجهز به دستگاه نشده اند ممكن است در يك 
يا چند مورد از اين داده ها نقص داشته باشند وگرنه 
كمبودي براي تجهيز س��خت افزاري نداريم.جلال 
همچنين درباره مجتمع هاي نانوايي و لزوم تجهيز 
آنها به چند دس��تگاه كارتخوان اظهار كرد: سياست 
ابلاغي م��ا اين بود كه ب��راي مجتمع ها بيش از يك 
كارتخوان داده ش��ود كه اين موضوع در دستور كار 
قرار دارد تا سريع تر انجام شود. برآورد ما اين است كه 
۷۲ هزار نانوايي كشور تجهيز شده اند و ۲۵00 نانوايي 
به دليل نقص يكي از پن��ج مولفه اطلاعاتي هنوز به 

كارتخوان مجهز نشده اند. 
مش��اور وزير اقتصاد درباره لزوم حل ايرادهاي طرح 
در فاز نخست در استان پايلوت يعني استان زنجان و 
همچنين عدم تجهيز ۱۵00 نانوايي در استان تهران 
يادآور شد: در استان زنجان تجهيز نانوايي ها به بيش 
از ۱00 درصد رس��يده است اما اس��تان تهران جزو 
استان هاي انتهايي شموليت طرح بوده كه البته در 
شهر تهران فراگيري تجهيز نانوايي ها به كارتخوان بالا 

است اما در مجموع استان تهران ۱۵00 نانوايي باقي 
مانده اس��ت. وي همچنين اعلام كرد: فاز دوم طرح 
هوشمندسازي يارانه نان نيز ابتدا در چند استان به 
صورت پايلوت انجام مي ش��ود و بعد از حل ايرادها و 
شناسايي شرايط و آمادگي ساير استان ها به صورت 

سراسري اجرا خواهد شد. 
جلال هدف اول طرح هوشمندس��ازي يارانه نان را 
جلوگيري از انحراف در مصارف يارانه آرد و نان عنوان 
كرد و گفت: تحليل داده هايي كه از سامانه هوشمند 
يارانه آرد و نان به دس��ت مي آيد، بسياري از موارد و 

مشكلات ديگر را قابل شناسايي خواهد كرد.
وي همچنين درباره تخلفات انجام ش��ده از س��وي 
نانوايان اعلام كرد: اگر تخلفات در زمينه جابه جايي 
دستگاه باشد كه بلافاصله قابل تشخيص است اما در 
موضوع تراكنش هاي ساختگي كمتر از 3 درصد براي 
دريافت كمك هزينه بيشتر در 90 روز گذشته انجام 
ش��ده بود كه در ابتدا مقداري تسامح مي كنيم اما به 
هر حال تخلفات قابل رصد و تحليل است. دو اتفاق 
در مرحله دوم رقم مي خورد؛ اول ترميم جبران ۱۵ 
درصد از هزينه هاي نانوايي هاست كه در فاز اول اجرا 
مي شود و در فاز دوم جبران افزايش هزينه نانوايان كه 
شامل اجاره و دستمزد است و در استان هاي مختلف 

نيز متفاوت است، واقعي ترخواهد شد.
وي اضافه كرد: اتفاق ديگر اين اس��ت كه تخصيص 
آرد يارانه اي بر مبناي عملكرد انجام مي شود و امكان 
توليد بيشتر براي نانواياني كه عملكرد بهتري داشته 
باشند وجود خواهد داشت كه در اين زمينه بر مبناي 
رتبه بندي نانوايي هاي كه هم بر اساس نظر مردم و هم 
بازرسي هايي كه در حال انجام است، عمل مي شود 
و اين امتياز بر ضريب آرد يارانه اي و كمك هزينه اي 
كه دولت به آنها پرداخت مي كند اثر خواهد داشت.

مشاور وزير اقتصاد تاكيد كرد: هيچ تغييري در قيمت 
نان و براي مردم در زمينه اجراي طرح هوشمندسازي 
يارانه نان نخواهيم داشت. سهميه آرد گره خورده به 
مجوز نانوايي از بين مي رود و اختصاص س��هميه بر 
مبناي بر عملكرد جايگزين آن مي ش��ود. با گذشت 
نزديك به نيمي از س��ال ۱40۱، هنوز نش��انه اي از 
بهبود ش��رايط اقتصادي آنطور ك��ه دولت وعده آن 
را داده نمايان نش��ده و فعلا هنوز تبعات سياس��ت 
اصلاحات اقتصادي خود را نش��ان مي دهد، در اين 
بس��تر بايد ديد كه آيا نهايي ش��دن اين اصلاحات، 
شرايط براي رسيدن به اهداف كلان اقتصادي فراهم 

خواهد شد يا اوضاع به شكل ديگري پيش مي رود.
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يكمقامايراني:
تا چهارشنبه منتظر

پاسخ برجامي مي مانيم
ش��بكه قطري الجزيره به نقل از »يك مسوول ايراني« 
با اش��اره به اينكه پاسخ ايران به پيش��نهاد اتحاديه اروپا 
واقع بينان��ه و حرفه اي بوده، تاكيد كرد كه نش��انه هاي 
رسيدن به توافق نس��بتا افزايش يافته است و اين امري 
مثبت است.شبكه قطري الجزيره به نقل از يك مسوول 
عاليرتبه ايراني اعلام كرد كه پاس��خ ايران به پيش��نهاد 
اتحاديه اروپا واقع بينانه و حرفه اي بوده است.وي گفت: 
پاسخ ما نكات مهمي را شامل مي شود كه منافع ملي ما را 
تامين مي كند.اين مسوول ايراني كه نامي از او برده نشده، 
تاكيد كرد: ما تا پايان روز چهارشنبه منتظر پاسخ به نكاتي 
كه مطرح كرديم هستيم.وي گفت: اكنون امريكا بايد در 
تعامل با پاس��خ هاي ما به پيشنهاد اتحاديه اروپا، از خود 
نرمش لازم را نش��ان دهد. مي توان گفت كه نشانه هاي 
رسيدن به توافق نسبتا افزايش يافته است و اين يك امر 
مثبت است.اين مسوول همچنين تاكيد كرد: در دور اخير 
مذاكرات وين تغيير موضع امريكا را مشاهده كرديم و اين 
تغييرات بايد با عمل محكم تر شوند.پيش از اين ميخاييل 
اوليانوف، نماينده روسيه در مذاكرات وين هم گفته بود 
كه پاسخ ايران به پيشنهادهاي اتحاديه اروپا سازنده است 
و توپ اكنون در زمين واش��نگتن است.وي تاكيد كرد 
كه ايران طي روند اصلاح طرح احياي توافق هس��ته اي 
پيشنهاد تقويت ضمانت هاي مربوط به حفظ توافق در 
آينده را مطرح كرد.اوليانوف همچنين گفت: بعيد نيست 
كه ب��ه زودي ديداري در س��طح وزرا در خصوص توافق 
هسته اي برگزار ش��ود.نماينده روسيه خاطرنشان كرد: 
ايراني ها روز گذشته پاسخ شان به پيشنهاد اتحاديه اروپا را 
دادند و به نظر من پاسخ آنها بسيار سازنده است. آنها آماده 
انعقاد توافق هستند به شرطي كه امريكايي ها سه شرط 
را بپذيرند.همچنين شبكه الجزيره به نقل از يك مسوول 
اروپايي اعلام كرد كه اتحاديه اروپا در حال بررسي پاسخ 
ايران به پيشنهاد اين اتحاديه است. خبرگزاري فرانسه 
نيز اعلام كرد كه اتحاديه اروپا درحال بررس��ي پاس��خ 
ايران است.پيش تر نشريه پوليتيكو درباره پاسخ ايران به 
پيش��نهاد اتحاديه اروپا براي احياي توافق هسته اي، در 
گزارشي نوشت: طبق گفته يك مقام ارشد غربي، پاسخ 
ايران، شامگاه دوشنبه به وقت ايران توسط اتحاديه اروپا 
دريافت شده است و بيشتر روي مسائل باقي مانده مرتبط 
با تحريم ها و تضمين ها بر سر تعاملات اقتصادي متمركز 
است.در ادامه اين گزارش طبق گفته اين مقام غربي ادعا 
شده است كه پاسخ ايران خواسته هاي بيشتري در زمينه 
تحقيقات آژانس بين المللي انرژي اتمي درباره منش��أ 
ذرات مواد هسته اي كه پيش تر كشف شده توسط بازرسان 
آژانس طي س��ال هاي گذش��ته در محل هاي مختلف، 
مطرح نمي كند. تهران با اين تحقيقات مخالفت كرده و 
اصرار دارد توافق هسته اي تنها در صورتي مي تواند احيا 
شود كه اين تحقيق توسط آژانس، براي هميشه مختومه 
اعلام ش��ود.اميرعبداللهيان روز دوشنبه در نشستي در 
جمع خبرنگاران در مورد مذاكرات گفت: الان به صورت 
مشخص در مورد سه موضوع در حال تبادل پيام با طرف 
امريكايي هس��تيم و طي روزهاي آينده آخرين نظرات 
خود را اعلام مي كنيم و به كش��ورهاي مذاكره كننده به 
صراحت گفته ايم كه اگر نظرات ما در مورد اين سه موضوع 
كه منطقي نيز هست لحاظ شود، آمادگي داريم كه وارد 
مرحله توافق شويم و جلسه جمع بندي با حضور وزيران 
امور خارجه در وين برگزار شود و سپس وارد مراحل بعدي 
كار شويم.رييس دستگاه ديپلماسي ادامه داد: با   صراحت 
به طرف هاي امريكايي كه پيام مي دهند كه در آس��تانه 
انتخابات ميان دوره كنگره هستيم و مشكل بنزين داريم 
گفته ايم كه براي انجام قدم نهايي بايد طرف امريكايي از 
خود انعطاف نشان دهد. ما در تمام مراحل مذاكرات آنجا 
كه امكانش فراهم بود، از خود انعطاف نشان داديم و طرف 
امريكايي نيز اين موضوع را مي داند كه ما تاكنون به چه 
ميزان انعطاف نش��ان داده ايم. ما در مراحل مذاكرات بر 
موضوعاتي كه مي توانستيم، اين انعطاف را نشان داده ايم 
و اكنون نوبت به انعطاف طرف امريكايي است.او گفت: در 
مذاكرات اخير طرف امريكايي در دو موضوع به صورت 
نسبي انعطاف هايي را به صورت شفاهي نشان داده است 
كه بايد مكتوب شود و تبديل به متن شود و مساله سوم 
موضوع تضمين هاست كه بايد امريكايي ها انعطاف داشته 
باشند و با واقع بيني برخورد كنند و اگر ما چنين انعطافي 
را مشاهده كنيم در روزهاي آينده مي توانيم به نقطه توافق 
برس��يم. روزها آينده روزهاي مهمي براي توافق است. 
اگر آنها انعطاف نش��ان ندهند دنيا به آخر نمي رسد آنها 
صحبت از پلن B مي كنند ما هم پلن B خود را داريم.وزير 
امور خارجه در ادامه صحبت هاي خود گفت: حداكثر تا 
۱۲ امشب )دوشنبه( آخرين جمع بندي خود را به صورت 
مكتوب در مورد مس��ائل باقي مانده به هماهنگ كننده 
اتحاديه اروپا ارايه مي دهيم و اگر واكنش امريكا همراه با 
واقع بيني و انعطاف باشد توافق رخ مي دهد و اگر انعطافي 
نشان ندهند بايد بيشتر گفت وگو كنيم. يك منبع مطلع 
دوشنبه شب در گفت وگو با خبرنگار ايسنا ارسال پاسخ 
ايران به جوزپ بورل هماهنگ كننده مذاكرات هسته اي 
را تاييد كرد.اين منبع مطلع همچني��ن اظهار كرد كه 
انتظار اس��ت تا دو روز آينده به طور متقابل پاسخ طرف 
مقابل را دريافت كنيم.سخنگوي پيش��ين وزارت امور 
خارجه با اش��اره به روند مذاكرات برجامي اظهار كرد: به 
نظر مي رسد كه بيش از گذشته به حصول توافق نزديك 
شده ايم.سخنگوي پيشين وزارت خارجه با بيان اينكه به 
نظر مي رسد در برخي از حوزه ها امريكايي ها انعطاف هايي 
نش��ان داده اند كه كار به جلو رفته اس��ت، تصريح كرد: 
بنابراين اينگونه نبوده كه ما فقط انعطاف نشان دهيم 
و از سوي آنها نيز انعطاف هايي به خرج داده شده است.

آصفي در پاسخ به اين سوال كه پس شما به حصول 
توافق خوشبين هستيد، گفت: من به عنوان فردي كه 
سال ها در عرصه سياست خارجي فعاليت كرده است 
نسبت به مسائل نه خوشبين هستم و نه بدبين بلكه 
بايد به مسائل واقع بينانه نگاه كنم.وي ادامه داد: در اين 
فرايند مهم است كه امريكا نخواهد رفتارهاي غلطي 
كه داشته است، تكرار كند و اگر واقعا به دنبال توافق 
است بايد انعطاف هاي لازم را از خود نشان دهد كه به 
نظر مي رسد در برخي از مسائل اين اتفاق افتاده است.

جديدترين وضعيت ماليات 
خودروهاي لوكس

معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي كشور، 
از مراجعه و ثبت نام بي��ش از ۶8 هزار مالك خودروي 
لوكس در درگاه ملي خدمات الكترونيك سازمان خبر 
داد كه تاكنون بخش��ي از موديان نس��بت به پرداخت 
مبلغ حدود ۱30 ميليارد تومان ماليات اقدام كرده اند. 
افشين خدامرادي با اشاره به اينكه تاكنون براي ۱۷8 
هزار مالك خودروي لوكس، ماليات تعيين شده است، 
گفت: پس از ارسال پيامك اطلاع رساني براي اين دسته 
از موديان، تاكنون بيش از ۶8 هزار مالك خودرو لوكس 
جهت تعيين وضعيت ماليات متعلق��ه به درگاه ملي 
خدمات الكترونيك سازمان امور مالياتي كشور به نشاني 
my.tax.gov.ir مراجعه و ثبت  نام كرده اند.وي با بيان 
اينكه اخذ ماليات از خودروهاي گرانقيمت به استناد بند 
)ش( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱400 كل كشور در 
حال انجام است، گفت: پس از تدوين آيين نامه مربوط 
به اين ماده قانوني، اقدامات لازم جهت مطالبه و وصول 
ماليات از دارن��دگان خودروهاي لوكس انجام  گرفت و 
براي ۱۷8 هزار مالك خودرو لوكس، در مجموع رقمي 
معادل ۲0 هزار و 300 ميليارد ريال ماليات تعيين شده 
است.معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي 
كش��ور درباره مش��مولان پرداخت ماليات بر خودرو 
لوك��س نيز گفت: اگر جم��ع ارزش خودروهاي تحت 
تملك يك شخص و خودروهاي فرزندان زير ۱8 سال 
او، بيش از يك ميليارد تومان باشد، مشمول پرداخت اين 
ماليات مي شود.خدامرادي افزود: مشمولان ماليات بر 
خودروي لوكس كه پيامك اطلاع رساني براي آنها ارسال 
ش��ده، لازم است ضمن مراجعه به درگاه ملي خدمات 
الكترونيكي مالياتي به نشاني my.tax.gov.ir و ثبت 
 نام در آن، مشخصات خودروها و ميزان ماليات متعلقه 
را مشاهده كرده و نسبت به پرداخت ماليات اقدام كنند.

معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي كشور 
درباره مودياني كه به ماليات تعيين شده اعتراض دارند 
و همچنين نحوه اعلام اعتراض نيز تاكيد كرد: اين دسته 
از موديان، براي اعتراض ب��ه ماليات خودروهاي خود، 
لازم است پس از ورود به درگاه ملي خدمات الكترونيك 
مالياتي و ثبت نام در آن، نسبت به ثبت اعتراض كه در 
گام چهارم مراحل پرداخت ماليات پيش بيني ش��ده، 
اق��دام كنند.وي تاكيد كرد: از تع��داد ۱۷8 هزار مالك 
خودروي لوكس كه ماليات از آنها مطالبه گرديده، بيش 
از ۶8 هزار مالك به درگاه ملي ماليات مراجعه و ثبت نام 
كرده اند كه از اين تعداد، حدود ۱8 هزار مؤدي، ماليات 
متعلقه را پرداخت كرده اند كه مبلغي در حدود ۱300 
ميليارد ريال بوده است.خدامرادي افزود: در اين رابطه 
همچنين حدود ۱4 هزار و 800 مؤدي نسبت به ماليات 
تعيين شده اعتراض كرده اند كه اعتراض آنها در دست 
پيگيري است.طبق اين گزارش، نرخ ماليات سالانه 
مجموع ارزش روز انواع خودروهاي س��واري و وانت 
دو كابين به شرح زير است:  ۱- تا مبلغ ۱.۵ ميليارد 
تومان نسبت به مازاد يك ميليارد تومان معادل يك 
درصد ۲- تا مبلغ سه ميليارد تومان نسبت به مازاد ۱.۵ 
ميليارد تومان معادل دو درصد  3- تا مبلغ 4.۵ ميليارد 
نسبت به مازاد سه ميليارد تومان معادل سه درصد  

4- نسبت به مازاد 4.۵ ميليارد معادل چهار درصد.

در ماليات ستاني 
انصاف فراموش نشود

نماينده مردم شهرضا در مجلس شوراي اسلامي گفت: 
در ماليات ستاني بايد تمركز بر شناسايي موديان جديد 
و مبارزه با فرار مالياتي باشد و در اخذ ماليات از اصناف و 
بازاريان در اين شرايط اقتصادي نبايد انصاف را فراموش 
كرد.سميه محمودي در نطق ميان دستور خود در جلسه 
علني امروز )يكشنبه( مجلس شوراي اسلامي خطاب به 
رييس جمهور گفت: بيش از يك سال از آغاز به كار دولت 
سيزدهم گذشت، بابت تلاش ها و اقدامات به ويژه حضور 
ميداني در اس��تان ها قدرداني مي كنم و يادآور مي شوم 
كه طي اين م��دت مجلس نيز با هدف بهبود ش��رايط 
مردم بدون حاش��يه با دولت همراهي كرده اس��ت.وي 
افزود: وضعيت نامناسب معيشتي مردم، شرايط ناپايدار 
اقتصادي، تورم افسارگسيخته، زخم هاي عميق باقي مانده 
بر تن مردم پس از جراحي اقتصادي بدون برنامه ريزي، 
عدم هماهنگي تيم اقتصادي دولت و عدم توانايي برخي 
از مديران در كنترل و نظارت بر بازار قابل چش��م پوشي 
نبوده و شاهد كوچك شدن سفره هاي مردم هستيم. اقشار 
متوس��ط جامعه ضعيف و اقشار ضعيف جامعه در حال 
نابودي هستند. پس از گذشت ۱۵0 روز از آغاز سال ۱40۱ 
حقوق بازنشستگان تامين اجتماعي بلاتكليف است، 
احكام حقوقي، بازنشستگان، كارمندان و كاركنان دولت 
و نهادها و نيروهاي انتظامي سنخيتي با تورم اين روزها 
ندارد و دولت بايد در حقوق پرداختي سال جاري تجديد 
نظر كند.عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس يازدهم 
يادآور ش��د: رتبه بندي معلمان و ساماندهي نيروهاي 
شركتي و قراردادي دولت در حد حرف باقي مانده است، 
تبديل وضعيت ايثارگران در برخي دستگاه هاي اجرايي 
به طور كامل اجرا نشده است. همچنين در حوزه زنان و 
جوانان برنامه قابل قبولي توسط دولت ارايه نشده و عدم 
برنامه ريزي و اقدامات موثر در وزارت جهاد كش��اورزي 
صنعت دام و طيور را در سراشيبي سقوط قرار داده است. 
خبري از تحقق وعده ساخت يك ميليون واحد مسكوني 
در سال نيست و قيمت دارو افزايش قابل توجهي داشته 
و وزير بهداشت پاسخ و برنامه اي ندارد.محمودي در ادامه 
با بي��ان اينكه حمايت موثري از صنع��ت حمل و نقل و 
رانندگان در سال جاري نشده و بيمه تكميلي اين عزيزان 
تمديد نشده است، گفت: كسي هم در اين رابطه پاسخگو 
نيست. توزيع لاستيك هاي وارد شده به كشور و تخصيص 
روغن با نرخ دولتي وضعيت نابس��اماني دارد و وضعيت 
كاميون هاي وارداتي در ازاي اسقاط كاميون هاي فرسوده 
بلاتكليف است. محمودي خطاب به وزير اقتصاد اظهار 
كرد: در ماليات ستاني بايد تمركز بر شناسايي موديان 
جديد و مبارزه با فرار مالياتي باش��د. انصاف در اخذ 
ماليات و عدم فشار بيش از پيش به اصناف و بازاريان 

در اين شرايط اقتصادي نبايد فراموش شود.

كاهشبيعدالتيياپايينآوردنهزينهها

رييسجمهور:

وزيركشور:

دولتبايارانهنانچهميكند؟

مشكلات با  سخنراني و  بخشنامه حل نمي شود

مرزخودراباجريانفتنهمشخصكنيد

رييس جمهور اظهار داشت: محصولات دانش بنيان 
توليد شده توس��ط محققان داخلي هزينه را كاهش، 
بهره وري را افزايش و ارزش افزوده زيادي ايجاد مي كند 

و ما مصمم به حمايت و استفاده از آنها هستيم.
سيد ابراهيم رييسي در حاش��يه بازديد از نمايشگاه 
مجموعه شركت هاي دانش بنيان »پيشران« با بيان 
اينكه رهبر معظم انقلاب اسلامي امسال را به عنوان 
سال توليد، دانش بنيان و اشتغال آفرين معرفي كرده اند 
به ظرفيت هاي علمي كشور اشاره كرد و گفت: در ايران 
اقدامات فناورانه، نوآورانه و خلاقانه زيادي وجود دارد.

وي مديريت آب و خاك را در بخش كشاورزي مهم و 
ضروري دانست و خاطرنشان كرد: مشكلات كشاورزي 
با سخنراني و بخشنامه حل نمي شود بلكه بايد ساز و 

كار ايجاد كشاورزي فناورانه مهيا شود.
وي با تاكيد بر بومي سازي دانش آب رساني زيرسطحي 
در كشور اظهار داشت: ضروري است اين دانش قابل 

عرضه براي همه كشاورزان كش��ور باشد و دولت نيز 
در اين زمين��ه خود را موظف به حماي��ت از اقدامات 
فناوري پايه و علم پاي��ه مي داند. رييس جمهور با ابراز 
خرسندي از بازديد از اين نمايشگاه و تقدير از تلاش 
متخصصين و صاحب نظران در حوزه هاي دانش بنيان 
تصريح كرد: اي��ن اقدامات مي تواند براي كش��ور در 
زمينه هاي مختلف از جمله كشاورزي و صنايع گره گشا 
باشد و محصولات و توانايي هاي آنها در دستگاه هاي 

كشور مورد بهره برداري قرار گيرد.
رييس��ي با طرح اين پرسش كه آيا اين ميزان استفاده 
از آب در كش��اورزي ض��رورت دارد و آي��ا مي توانيم 
محصول كش��اورزي ارايه دهيم كه نياز به استفاده از 
آب و هزينه كمتري داش��ته باشد، گفت: اقداماتي كه 
توسط محققان اين مجموعه انجام شده است هزينه را 
كاهش، بهره وري را افزايش و ارزش افزوده زيادي ايجاد 
مي كند و جلوي خام فروش��ي را مي گيرد و ما مصمم 

به حمايت و اس��تفاده از آنها هس��تيم. رييس جمهور 
با تاكيد بر حمايت دولت از فعاليت هاي دانش بنيان، 
اظهار داشت: نبايد شرايط به گونه اي باشد كه محقق و 
توليدكننده اي بگويد براي محصول دانش بنيان خود 
كه امكان تجاري سازي آن هم وجود دارد، بازاري ندارم 
اما در عين حال دستگاه هاي مختلف همان محصول 
را از خارج از كش��ور وارد كنند. هرگز دستگاهي نبايد 
اين كار را انجام دهد. وي افزود: چرا بايد محصولي كه 
در داخل با اس��تانداردهاي لازم توليد ش��ده، از خارج 
از كش��ور وارد ش��ود، اين جفا به توليد و توليدكننده 
است لذا با قدرت جلوي اين نوع اقدامات را مي گيريم. 
رييسي تاكيد كرد: همه دستگاه هاي اجرايي كشور با 
قدرت و توان و با كنار گذاش��تن بروكراسي اداري كه 
عمدتا مانع اس��ت، كار را به نحوي دنبال كنند كه هم 
متخصصين تشويق شوند و هم بتوانيم بهره وري را در 
كشور افزايش دهيم. رييس جمهور در حاشيه بازديد از 

بخش هاي مختلف اين نمايشگاه كه بيش از 3 ساعت به 
طول انجاميد، در گفت وگو با متخصصان، كارشناسان و 
مديران مجموعه شركت هاي دانش بنيان »پيشران« در 
جريان جزييات فعاليت ها و توليدات اين نهاد نوآوري، 
فناوري و علم آفريني كشور قرار گرفت. بيش از ۵00 نفر 
از نخبگان، متخصصين و اساتيد دانشگاه هاي كشور در 
رشته هاي مختلف فني و تجربي و در قالب بيش از ۵0 
شركت در مجموعه »پيشران« مشغول فعاليت هستند. 
از مهم ترين دستاوردهاي آنها مي توان به بومي سازي 
فناوري هاي كش��اورزي هوشمند و پيشتاز، سيستم 
سيلاژ علوفه و يونجه تر، فناوري هاي حوزه پزشكي فرد 
محور از جمله كيت هاي تخصصي تعيين مسير درمان 
سرطان بر اساس شبكه ژني اختصاصي هر بيمار، آنتي 
 ،mRNA بادي منوكلونال درمان س��رطان، واكسن
غشاهاي تصفيه آب و فاضلاب و فناوري هاي نوين توليد 

مثل دام سبك و سنگين )IVF و IVM( اشاره كرد.

وزير كشور با تاكيد بر اينكه صهيونيست ها و دشمنان 
انقلاب اسلامي، حاميان اصلي بيانيه يكي از سركردگان 
فتنه 88 هستند، از همه گروه هاي سياسي خواست 
كه موضع خود را با جريان فتنه و نفاق مشخص كنند.

احمد وحيدي در نشست ش��وراي معاونان وزارت 
كش��ور گفت: ماندگاري و توفيق��ات نظام مقدس 
جمهوري اس��لامي اي��ران در برهه ه��اي مختلف 

تاريخي مرهون مردمي بودن آن است.
وي اضافه كرد: همواره حضور هوش��مندانه و معنادار 
مردم در صحنه ها و بزنگاه هاي حس��اس، نقشه هاي 
شوم و ش��يطاني دش��منان و معاندان نظام مقدس 
جمهوري اس��لامي ايران را نقش بر آب كرده اس��ت.

وحيدي در ادامه صحبت هاي خود با اش��اره به بيانيه 
اخير يكي از س��ركردگان فتنه گفت: حادثه 88 از آن 
دست حوادثي است كه باطن و نيات نادرست برخي 
خواص بي بصيرت را بر همگان آشكار كرد.وزير كشور 
با يادآوري اينكه دش��منان در تلاش براي ضربه زدن 
به امنيت كشور به بهانه اتفاقات 88 بودند؛ اظهار كرد: 
در همان زمان، حضور و ميدان داري مردم باعث شد 
كه جريان فتنه و سركردگان آنها شكست مفتضحانه 
بخورند، در حالي كه سران كاخ سفيد در پي حمايت 
از آش��وب طلبي بودند.وحيدي خاطرنشان كرد: در 
تحليل بيانيه اخير سركرده فتنه بايد به واقعيت هاي 
اصلي تحولات منطقه اي، شكس��ت سياس��ت هاي 
دش��من و وضعيت با ثب��ات و اميد بخش سياس��ت 
داخلي توجه كرد و اينكه فتنه گران با مشاهده حضور 

يك دولت كاملا انقلابي با پشتوانه مردمي، در تلاش 
براي حاشيه س��ازي و فتنه افروزي هستند.وي ادامه 
داد: چگونه يك فرد حاضر مي شود شرافت ها و شكوه 
بزرگي كه در اين مملكت خلق شده است را بي دليل و 
از روي كينه و دشمني زير سوال ببرد؟ رييس شوراي 
امنيت كش��ور با بيان اينكه داعش ساخته و پرداخته 
اس��تكبار جهاني است و سياس��تمداران امريكايي و 
رييس جمهوري سابق اين كشور، بارها به اين مساله 
اعت��راف كرده اند، گف��ت: با اين ح��ال، در اين بيانيه 
ش��اهد تبرئه داعشي ها و صهيونيست هاي جنايتكار 
هس��تيم كه س��عي دارد جنايت هاي اين گروه را به 
نوعي به سياست منطقه اي كشورمان ارتباط دهد و 
به ساحت كس��اني كه عزت آفرين بوده اند و موجبات 
اقت��دار، امنيت و آرامش كش��ور را فراه��م آورده اند؛ 
متعرض ش��ود. وحيدي تاكيد كرد: ام��روز به اذعان 
همه تحليلگران برجسته منطقه اي، جريان مقاومت 
سهم اساسي و تعيين كننده در نابودي تكفيري هاي 
داعش ايفا كرد و براي همين بود كه وقتي حاج قاسم 
سيد الش��هداي مقاومت و س��تون امنيت منطقه به 
دست پليد امريكاي جنايتكار و ارباب تروريست هاي 
تكفيري به درجه رفيع ش��هادت نائل آمد، آحاد ملت 
بزرگ ايران و بسياري از ملت هاي ديگر در اقصي نقاط 
جهان با هر آيين و نژادي به سوگ نشستند.وي با بيان 
اينكه همه ما مديون خون پاك ش��هداي مدافع حرم 
هستيم، گفت: امروز ملت هاي آزاده از شهداي مدافع 
محرم به نيكي و افتخار ياد مي كنند. شهدا »عند ربهم 

يرزقون«اند و شهداي مدافع حرم كه شهيد همداني 
عزيز از جمله آنها اس��ت، از عزيزترين شهدا هستند.

وزير كشور تصريح كرد: بيان اين موضوع از سوي يكي 
از سركردگان جريان فتنه كه شهادت شهيد همداني 
را مرگ در غربت به پاي استبداد و حضورش را باعث 
تثبيت پايه هاي رژيم كودك كش خوانده است؛ نتيجه 
سقوط اخلاقي، روحي و فكري اين فرد است.وحيدي 
گفت: حضور بيش از ۲0 ميليون نفري از همه گروه ها 
و سلايق سياسي در مراسم تشييع شهيد سليماني به 
عنوان فرمانده محور مقاومت و دفاع از حرم اهل بيت 
)ع(، نشان از ارادت واقعي ملت بزرگ ايران به مدافعان 
حرم است، در حالي كه برخي خواص بي بصيرت تلاش 

كردند كه اين واقعيت را مخدوش سازند.
وي با تقبيح و مردود دانستن ادعاي اين بيانيه درباره 
قومي-قبيله اي ب��ودن جنگ يمن، اظهار كرد: در اين 
كشور جنگي از سوي عربستان سعودي با حمايت امريكا 
و حضور صهيونيست آغاز شده و ملت يمن در مجاهدت 
براي دفاع از استقلال خود هستند. چطور ممكن است 
از اين جنايت، به جنگي قومي- قبيله اي ياد شود؟ وزير 
كشور سياست هاي س��لطه جويانه و مداخله گرايانه 
امريكا را علت راه اندازي دو جنگ خانمانسوز در سوريه 
و يمن دانس��ت و گفت: تنها در جن��گ يمن بيش از 
۱۱۲ هزار نفر كه بيشترشان زنان و كودكان هستند، 
با استفاده از انواع س��لاح هاي امريكايي كشته شدند. 
تشريح جايگاه شهيد همداني و اقداماتش براي مهار 
فتنه 88 از ديگر محورهاي مورد اشاره دكتر وحيدي 

بود كه گفت: به تعبير رهبر معظم انقلاب اسلامي، فتنه 
و آن اتفاقات را در عاشورا فتنه گران ايجاد كردند؛ شهيد 
همداني عزيز در پاسداري از مردم، ارزش ها و عاشورا، 
صحنه را مديريت كرد.وي يادآور شد كه حب قدرت و 
دنياطلبي سركردگان فتنه در سال 88، هزينه زيادي 
را به ملت و نظام جمهوري اسلامي تحميل كرد. وزير 
كش��ور ادامه داد: امروز كيس��ت كه شهيد همداني را 
نشناس��د و به بزرگي و عظمت كارش پي نبرد و نداند 
شهادتش در دفاع از حرم، ثمره سال ها مجاهدت در راه 
اس��لام و انقلاب بود.وحيدي افزود: بايد قدردان رهبر 
عزيزمان باش��يم كه همواره انقلاب اس��لامي را از دل 
فتنه ها و دسيسه هاي دشمنان به بهترين نحو، عبور 
داده اند.  وي ش��ناخت دقيق دش��منان را در گام دوم 
انقلاب اسلامي ضروري دانست و گفت: گاهي شرايطي 
ايجاد مي شود كه خداوند باطن افراد را برملا مي سازد. 
وزير كشور تاكيد كرد: بايد عبرت بگيريم و از فتنه گران 
برائت جوييم و مرز بندي مان را به صورت شفاف و صريح 
با جريان فتنه و نفاق مشخص كنيم. وحيدي در پايان با 
محكوم كردن بيانيه سركرده فتنه گفت: ارزش و جايگاه 
شهداي مدافعان حرم والا و ستودني است و مردم عزيز 
ايران اسلامي قدردان خون پاك شهداي مدافعان حرم 
و امنيت و دفاع از كش��ور هستند. لازم است از خانواده 
اين شهداي گرانقدر به دليل اسائه ادبي كه شده است، 
پوزش خواسته شود و از خداي متعال مسالت كنيم ما 
را در مسير شهداي عزيز و پاسداري از ارزش هاي والاي 

انقلاب اسلامي و پيروي از ولايت، ثابت قدم نگه دارد.



گروه بانك و بيمه | پس از سال ها بحث درباره آثار مخرب 
»ضعف ساختاري و قانوني بانك مركزي در سياست گذاري 
پولي«، اكنون طرح بانكداري جمهوري اسلامي در آستانه 
بررسي مجلس قرار گرفته تا در صورت تصويب، بسياري از 
مسائل موجود را برطرف كند. بانك مركزي يكي از حياتي ترين 
نهاد هاي اقتصادي در هر كشور به شمار مي رود. اثر مستقيم 
عملكرد و سياست هاي بانك مركزي بر تورم به عنوان يكي از 
اساسي ترين شاخص هاي اقتصاد كلان، اهميت نقش بانك 
مركزي را به وضوح نشان مي دهد. از همين رو قوانين و قواعد 
ناظر بر بانك مركزي، نقشي اساسي در عملكرد اين نهاد و در 
نهايت در وضعيت اقتصاد كلان خواهد داشت. وجود برخي 
مسائل در قوانين و قواعد مرتبط با بانك مركزي كشور، باعث 
بروز چالش هايي شده كه نتيجه نهايي آن بي ثباتي به ويژه از 
مسير شوك هاي تورمي است. به طور كلي دو چالش عمده در 
حوزه مسائل مرتبط با بانك مركزي، سياست گذاري صحيح 
پولي را به گروگان گرفته كه شامل مسائل مربوط به رابطه ميان 

دولت با بانك مركزي و بانك مركزي با بانك ها است.

    سلطه مالي دولت بر بانك مركزي
 چالش مهم سياست گذاري پولي كشور

يكي از مش��هورترين چالش هاي كنون��ي بانك مركزي، 

سلطه مطلق دولت بر اين نهاد است. وابستگي محض بانك 
مركزي در تمام شؤون به دولت و شخص رييس جمهور، 
باعث شده نقش بانك مركزي از يك سياست گذار پولي 
به بانكدار اختصاصي دولت تنزل يابد. اين تنزل نقش باعث 
شده بانك مركزي نه تنها قادر به اجراي سياست هاي پولي 
خود نباشد بلكه به ناچار در تضاد با آنها اقدام كند. الزام بانك 
مركزي به خريد ارز هاي نفتي، ناچار بودن از تامين كسري 
بودجه دولت، انفعال در تعيين سياست ارزي و ... مصاديق 
سلطه دولت بر بانك مركزي و ناممكن بودن سياست گذاري 

پولي در كشور است.

    نبود پشتوانه قانوني قوي
 براي نظارت كارآمد بانك مركزي بر بانك ها

يكي ديگر از مسائل عمده مرتبط با بانك مركزي، ناتواني 
اين نهاد در اعمال مديريت كارآمد بر شبكه بانكي است. 
دلايل مختلفي در بروز اين مس��اله دخالت دارند. نبود 
پشتوانه قانوني براي حمايت از بانك مركزي جهت اعمال 
مديريت مستقل بر ش��بكه بانكي، نبود چارچوبي براي 
تعيين تكليف )گزير( بانك هاي متخلف به ويژه بانك هاي 
دچار شرايط بحراني، وجود موقعيت هاي تعارض منافع 
در اركان مختلف بانك مركزي، نبود شفافيت عملكرد و 

پاسخگويي مديران و اركان بانك مركزي و ... مصاديقي 
از نقاي��ص قانوني و س��اختاري در اداره بانك مركزي به 
شمار مي رود. اين مسائل باعث ش��ده بانك مركزي در 
مواجهه با شبكه بانكي دچار مشكلاتي شود كه از جمله 
آنها مي توان به انفعال در مواجهه با تخلفات بانك ها، فقدان 
انگيزه كافي براي نظارت بر بانك ها و برخورد با تخلفات، 
بازدارنده نبودن برخورد هاي بانك مركزي با بانك هاي 
متخلف و بي اثر ش��دن احكام تنبيهي بانك مركزي به 
دليل دخالت ديگر نهاد ها در اين فرآيند اشاره كرد. پس 
از سال ها بحث كارشناسان و مسوولان در رابطه با مسائل 
فوق و هزينه هاي س��نگين آن بر اقتصاد كشور، اكنون 
طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران در آستانه بررسي 
در مجلس ش��وراي اسلامي و تبديل شدن به قانون قرار 
گرفته است. طرحي كه علي رغم بي پاسخ گذاشتن برخي 
چالش هاي مرتبط با بانك مركزي، اما گام هايي جدي در 
بهبود شرايط از وضع فعلي در خود دارد. تمركز اصلي اين 
طرح عموما بر تقويت بانك مركزي در مديريت ش��بكه 
بانكي است. در همين رابطه از مهم ترين محور هاي اين 
طرح مي توان ب��ه تقويت قدرت بانك مركزي در نظارت 
بر شبكه بانكي و برخورد با تخلفات احتمالي و همچنين 
تعيين تكليف بانك هاي مشكل دار )گزير( اشاره كرد. با 

اين حال در طرح بانك��داري جديد، رابطه ميان دولت و 
بانك مركزي پيشرفت چنداني نسبت به وضع موجود 
نداشته و همچنان بانك مركزي را وابسته به دولت تعريف 
مي كند. علي رغم بي پاسخ ماندن برخي كاستي ها در طرح 

بانكداري جمهوري اسلامي، اما تصويب اين طرح مي تواند 
بسياري از مسائل مرتبط با سياست گذاري پولي به ويژه در 
ارتباط با عملكرد شبكه بانكي كه مورد تاكيد كارشناسان 

اقتصادي بوده را برطرف كند.
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سلطه مالي دولت بر بانك مركزي و نبود قانون نظارت كارآمد بر بانك ها

كارنامه كاري  صمت  در نيمه دوم 1400
با اس��تقرار تيم مديريتي جديد و از ابتداي نيمه دوم سال 
1400، طراحي و استقرار سازوكارهاي نوين حكمراني در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت همزمان با پيگيري امور روزمره 
و جاري وزارت صمت آغاز شد كه پيامدهاي آن تا حدي در 
متغيرهاي توليد، اشتغال، تورم و صادرات در نيمه دوم سال 
نمايان شد و در سال 1401 شاهد تكميل كاركردهاي آن 
خواهيم بود. با توجه به تغيير ريل و اصلاح سازوكارها كه در 
سال جاري به اتمام مي رسد، دستاوردها و آثار بهبود حكمراني 
در اين بخش به مرور تا پايان سال جاري نمايان خواهد شد. 
»افزايش نرخ رشد بخش صنعت از 1.8 درصد در سال 1399 
به 3.1 درصد در سال گذشته، افزايش نرخ رشد بخش عمده و 
خرده فروشي، هتل و رستوران از گروه خدمات از 4.1- درصد 
در س��ال 1399 به 3.6 درصد در س��ال 1400، جلوگيري 
از كاهش نرخ رش��د بخش معدن در سه ماهه پاياني سال 
گذشته؛ پيگيري براي تامين مالي بخش صنعت و معدن در 
نظام بانكي و رشد 55 درصدي پرداخت تسهيلات طي سال 
1400 در نظام بانكي در مقايسه با سال 1399، رشد تعداد، 
اشتغال و ميزان سرمايه گذاري پروانه هاي صنعتي در مقايسه 
با سال 1399، به ميزان 1درصد، 21 درصد و 11 درصد، رشد 
توليدات صنعتي در بسياري از كالاهاي مهم و استراتژيك 
نظير لوازم خانگي، پتروش��يمي، تجهيزات كشاورزي و...« 

را مي توان از شاخص هاي مهم كاري وزارت صمت نام برد. 

    توليد و سرمايه گذاري 
ام��ا در بخش توليد و س��رمايه گذاري چه اتفاق��ي رخ داده 
است؟ پايه گذاري و راه اندازي مدل هاي متنوع تامين مالي 
زنجيره اي و پرداخت تسهيلات مبتني بر استعلام فاكتور 
كه اين موضوع از اواخر س��ال گذش��ته اجرايي و عملياتي 
شده است. همچنين تاكنون7400 استعلام صورتحساب 
الكترونيك در شبكه بانكي كشور براي تسهيلاتي معادل 11 
هزار ميليارد تومان انجام و ارتباط 28 بانك با سامانه جامع 
تجارت برقرار شده است. در تامين مالي زنجيره اي نيز بيش 
از 300 زنجيره س��ازماندهي و به بانك معرفي شده است. 
پرداخ��ت 2700 ميليارد ريال منابع به صندوق هاي تحت 
پوشش به عنوان افزايش سرمايه نيز يكي ديگر اقدامات كم 
نظير در اين حوزه تلقي مي شود. »تهيه اسناد آمايش بخش 
صنعت، معدن و تجارت به تفكيك شهرستان با تعيين اهداف 
اشتغال و سرمايه گذاري رتبه بندي و اعتبارسنجي كسب و 
كارهاي تحت پوشش وزارت صنعت، معدن و تجارت، شروع 
اجراي 42 پروژه بزرگ صنعتي كشور با حجم سرمايه گذاري 
بيش از معادل 15 ميليارد دلار در 11 استان كشور و اجراي 
پروژه هاي زيرساختي براي ساخت نيروگاه هاي اختصاصي 
و تامي��ن 14 هزار م��گاوات برق مورد ني��از بخش توليد با 

سرمايه گذاري به ارزش 7 ميليارد دلار« نيز از ديگر اقدامات 
مهم صورت گرفته در اين بخش است. 

    معدن و صنايع معدني
از سوي ديگر، در بخش معدن وصنايع معدني، »ساماندهي 
و تنقيح مقررات حوزه معدن، تغيير مقياس تهيه اطلاعات 
پايه كشور در حوزه زمين شناسي و اكتشاف ذخاير معدني 
به يك پنجاه هزارم و دقت 4 برابري آن نسبت به نقشه هاي 
يكصدهزارم تهيه شده در دولت هاي پبشين، شروع طرح تهيه 
نقشه هاي اكتشاف سيستماتيك )زمين شناسي اقتصادي( 
يك پنجاه هزارم در كشور در 4 لايه فلزي، غيرفلزي، عناصر 
استراتژيك و كاني هاي قيمتي و نيمه قيمتي، افزايش دقت 
و تنوع عناصر موجود در نقشه هاي ژئوشيميايي اكتشافي 
كش��ور از متوس��ط 35 عنصر به 57 عنصر در نقش��ه هاي 
توليدشده طي يكسال گذشته، كسب كرسي علوم زمين 
و مخاطرات ساحلي يونسكو توسط سازمان زمين شناسي 
و اكتشافات معدني ايران، كاهش زمان تهيه و فرآيند توليد 
اطلاعات پايه زمين شناس��ي و اكتشافي كشور از متوسط 
36 ماه به 12 ماه )زمان تهيه به يك سوم كاهش پيدا كرده 
است-همزمان با افزايش دقت 4 برابري(، افزايش 2 برابري 
تعداد آناليز انجام ش��ده در حوزه زمين شناسي و اكتشاف 
ذخاير معدني نسبت به سال پاياني دولت قبل و پيش بيني 
افزايش 4 برابري تا پايان سال جاري« جزو مهم ترين اقداماتي 
كه در بخش صورت گرفته است.  همچنين داده ها نشان از 
كشف ذخاير معدني جديد در طرح تحول زمين شناسي و 
اكتشاف ذخاير معدني استان خراسان جنوبي و افزايش تنوع 
مواد معدني كشف شده نسبت به دولت قبل دارد كه در اين 
اكتشافات برخي مواد فلزي جديد و عناصر استراتژيك، مورد 
شناسايي و اكتشاف اوليه قرار گرفته اند. افزايش كمي 2 برابري 
توليد اطلاعات پايه )نقشه هاي زمين شناسي- نقشه هاي 
ژئوشيميايي- نقشه هاي اكتشاف سيستماتيك( در طول 
يكسال از آغاز دولت سيزدهم نسبت به دوره مشابه در دولت 
گذشته و پيش بيني افزايش 4 برابري آن تا پايان سال جاري 
و افزايش كمي و كيفي تهيه اطلاعات پايه مرتبط با مخاطرات 
ساحلي و زمين شناسي دريايي كشور به ميزان 2 برابر نسبت 
به متوس��ط تهيه اين اطلاعات در دولت قبل« نيز از ديگر 

كارهايي كه در اين دولت صورت گرفته است. 
در نهايت »شروع پروژه اكتشاف به روش ژئوفيزيك هوايي 
پس از يك وقفه 5 ساله توسط بالگرد سازمان زمين شناسي 
و اكتشافات معدني كشور در استان كردستان و آذربايجان 
غربي به ميزان 70 هزار كيلومتر خطي )داراي ركورد بي سابقه 
برداشت در مدت زمان مشابه آن در دولت هاي قبل(، رشد 
صدور پروانه هاي اكتشاف در مقايسه با سال 1399 به ميزان 

7 درصد، رشد توليدات صنايع معدني در بسياري از كالاهاي 
مهم و استراتژيك نظير مس، آلومينيوم، كاشي، شيشه جام 
و...، رشد 188 درصدي دريافت و وصول حقوق دولتي معادن 
در مقايسه با سال 1399 « را مي توان از ديگر اقداماتي عنوان 
كرد كه در اين حوزه از س��وي دولتم��ردان و وزارت صمت 

دنبال شده است. 

زيرساخت ها و شهرك هاي صنعتي 
اما مهم ترين اقداماتي كه زمينه توسعه شهرك هاي صنعتي 
در بازه زماني يك س��ال گذش��ته تاكنون ص��ورت گرفته، 
مي توان به مواردي مهمي چ��ون »راه اندازي مجدد 2067 
واحد صنعتي غيرفعال در سال 1400 با رشد 41 درصدي 
نسبت به دوره مشابه، افزايش 16 درصدي در بهره برداري از 
شهرك هاي صنعتي با 894 شهرك، افزايش 26 درصدي 
براي توسعه فعاليت بنگاه ها در شهرك هاي صنعتي با 1037 
شهرك مصوب« اش��اره كرد. اما اقداماتي كه در بازه زماني 
نيمه دوم سال 1400 در دستور كار متوليان اين بخش قرار 
گرفته، مي توان به »انعق��اد 6635 قرارداد حق بهره  برداري 
زمين شهرك هاي صنعتي، واگذاري 2585 هكتار از اراضي 
ش��هرك هاي صنعتي، افزايش 6077 هكتار به مس��احت 
اراضي شهرك ها و نواحي صنعتي، ايجاد 968 هكتار زمين 
صنعتي در نيمه دوم 1400، تامين گاز براي 29 ش��هرك و 
ناحيه صنعتي در نيمه دوم سال، تامين 567 ليتر بر ثانيه آب 
براي شهرك ها و نواحي صنعتي، تامين 760 مگاوات برق 
براي شهرك ها و نواحي صنعتي، اتصال1748 واحد صنعتي 
به تصفيه خانه فاضلاب، برقراري مشوق از قبيل حذف مزايده 
و تقسيط بلندمدت براي شركت هاي دانش بنيان مستقر در 

شهرك ها« اشاره كرد. 

    تجارت خارجي
در حوزه تجارت خارجي نيز شاهد اقدامات مثبتي از سوي 
متوليان دولت سيزدهم بوديم كه شامل مواردي چون »رشد 
28 درصدي صادرات در سال نخست فعاليت دولت سيزدهم 
به ارزش بيش از 47 ميليارد دلار، تقويت زيرس��اخت هاي 
توسعه تجارت با اقداماتي نظير افزايش تعداد رايزن ها )با اضافه 
شدن 4 رايزن جمعا به 9 نفر افزايش يافت(، افزايش مراكز 
تجاري )با اضافه ش��دن 8 مركز، جمعا به 18 مركز افزايش 
يافت( انعقاد 8 موافقتنامه و تفاهمنامه با كشورهاي همسايه 
و منطقه( است. در همين حال، ارزش تجارت خارجي كشور 
در س��ه ماه نخس��ت به 36 ميليون تن كالا به ارزش 25.5 
ميليارد دلار رسيد و رش��د 19.5 درصدي را به ثبت رساند 
كه س��هم صادرات با 21 درصد افزاي��ش 27.7 ميليون تن 
كالا به ارزش 13 ميليارد و 69 ميليون دلار و سهم واردات با 
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روز سه شنبه 25 مردادماه 1401 قيمت دلار در بازار آزاد 
به 30400 تومان رس��يد و با اعلام هر اونس طلا به نرخ 
1780 دلار، قيمت سكه در مرز 14 ميليون تومان معامله 
شد. قيمت دلار توافقي نيز در آغاز معاملات چهارمين 
روز هفته، همچون روز قبل در كانال بيس��ت و هش��ت 
هزار توماني قيمت گذاري شده است. در شروع معاملات 
بازار توافقي ارز، هر اسكناس دلار به رقم 28900 تومان 
رسيده است.يورو نيز در اين بازار و در آغاز معاملات، به 
قيمت 30100 تومان معامله ش��ده اس��ت. هر دلار در 
صرافي ه��اي بانكي با 18 تومان كاهش نس��بت به روز 
گذشته، با قيمت 28 هزار و 70 تومان به فروش رسيد. 
هر يورو نيز در صرافي ه��اي بانكي با 28 تومان افزايش 
نس��بت به روز گذش��ته، 28 هزار و 998 تومان معامله 
شد.قيمت خريد هر دلار توسط صرافي هاي بانكي 27 
ه��زار و 808 تومان و نرخ خريد هر ي��ورو نيز 28 هزار و 
707 تومان اعلام شد.علاوه بر اين، قيمت خريد دلار در 
بازار متش��كل ارزي 28 هزار و 466 تومان و نرخ فروش 
آن 28 ه��زار و 725 تومان بود، اين در حالي اس��ت كه 
نرخ خريد يورو در اين بازار 28 هزار و 989 تومان و نرخ 
فروش آن نيز 29 هزار و 253 تومان اعلام شد.همچنين 
در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 27 هزار 

و 32 تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 26 هزار و 544 
تومان معامله شد. 

    نوسان قيمت سكه
 در كانال 14 ميليون تومان 

قيمت س��كه طرح جديد با 100 هزار تومان افزايش 
نسبت به روز گذشته، 14 ميليون و 150 هزار تومان 
معامله شد.س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز 13 
ميلي��ون و 500 هزار تومان معامله ش��د. همچنين 
نيم س��كه هفت ميليون و 850 هزار تومان، ربع سكه 
چهار ميليون و 850 هزار تومان و سكه يك گرمي سه  
ميليون تومان قيمت خورد.علاوه بر اين، در بازار طلا 
نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار به يك ميليون و 303 
هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا پنج ميليون 
و 645 هزار تومان ش��د. قيمت اونس جهاني طلا در 
بازارهاي جهاني با 12 دلار كاهش قيمت نس��بت به 
روز كاري گذشته يك هزار و 775 دلار و 99 سنت بود.

    كاهش ذخاير طلاي ونزوئلا 
ركود ۵0 ساله را شكست

بر اساس ترازنامه نيمه اول اين بانك كه هفته گذشته 
در يك رسانه محلي منتشر شد و روز دوشنبه رويترز 

طرح بانك مركزي مشكلات 
پولي و بانكي را بيشتر مي كند

طرح مجلس براي قانون 
بان��ك مركزي ن��ه تنها 
اس��تقلال آن را تامي��ن 
نمي كند بلكه امكان دارد 
مس��ائل پولي و بانكي را 
نيز بيشتر كند. مهم ترين 
مس��اله در نظ��ام پولي و 
بانكي كشور كه اين طرح 
بايد آن را حل كند، اس��تقلال بانك مركزي است 
كه متاس��فانه اين طرح نه تنها در تامين استقلال 
بانك مركزي توفي��ق چنداني نداش��ته بلكه در 
مقايسه با قانون پولي و بانكي مصوب سال 1351 
نيز پسرفت كرده است. در اين طرح، نحوه انتخاب، 
انتصاب و عزل رييس كل بان��ك مركزي با تاييد 
رييس جمهوري مشخص مي شود، بنابراين، رييس 
كل بانك مركزي گمارده رييس جمهوري و مجري 
تصميمات اوست كه با اين وضعيت نمي توان انتظار 
اس��تقلال بانك مركزي را داش��ت. موضوع ديگر 
درباره ط��رح بانكداري، به اعضاي مجمع عمومي 
بانك مركزي برمي گردد كه در قانون پولي بانكي 
سال 1351، فقط نمايندگان قوه مجريه عضو اين 
مجمع هس��تند اما در طرح مجلس، نمايندگاني 
از ق��وه قضاييه و مقننه ني��ز در اين مجمع حضور 
دارند، بنابراين، نه تنها سلطه دولت در اركان بانك 
مركزي كم نشده اس��ت بلكه حضور ساير قوا نيز 
بيشتر مي شود. وظايف، اختيارات و مسووليت هاي 
هيات عالي بانك مركزي نيز در اين طرح افزايش 
يافته و اعضاي آن متشكل از وزير اقتصاد و رييس 
سازمان برنامه و بودجه هس��تند بنابراين، با اين 
تغييرات تس��لط دولت در مهم ترين اركان بانك 
مركزي بيش��تر خواهد ش��د. در قان��ون پولي و 
بانكي مصوب س��ال 1351، نماين��دگان دولت 
فقط در ش��وراي پول و اعتبار حضور دارند اما در 
طرح مجلس، در هي��ات عالي نيز حضور دارند و 
از آنج��ا كه دايره تصميمات هيات عالي بيش��تر 
از شوراي پول و اعتبار اس��ت، دخالت دولت در 
تصميمات و سياست هاي بانك مركزي و بانك ها 
بيش��تر خواهد ش��د. مهم ترين تغييري كه بايد 
در اصلاحات قانون پولي و بانكي صورت بگيرد، 
استقلال بانك مركزي است، تا زماني كه استقلال 
بانك مركزي در طرح هاي بانكي تامين نش��ود، 
قانون جديد نه تنها مناسب نيست، بلكه ممكن 

است مسائل پولي و بانكي را بيشتر كند.

كامران ندري

نگاه 

قانون پايانه هاي فروشگاهي 
مانع فرار مالياتي خواهد شد

ي  نه ه��ا يا پا ن  ن��و قا
فروش��گاهي و س��امانه 
موديان در صورت اجراي 
صحي��ح مانع بخش��ي از 
فرار مالياتي خواهد ش��د 
و انعكاس مثبت اين كار 
در جامع��ه به س��ادگي 
ديده مي شود.براس��اس 
قانون پايانه هاي فروش��گاهي و س��امانه موديان، 
كارتخوان ه��ا ب��ه پرونده مودي��ان مالياتي وصل 
خواهند ش��د و س��ازمان امور ماليات��ي مي تواند 
به صورت ش��فاف براي اخذ ماليات به اين منابع 
درآمدي مراجعه كند. تعداد حساب هاي شخصي 
زياد اس��ت و گاها فعالان اقتصادي داراي چندين 
حساب در بانك هاي متعدد هستند، چنانچه تمام 
آن حس��اب ها پس از ساماندهي، شخصي نبودن 
ش��ان مس��جل ش��ود، صاحبان آنها بايد ماليات 
بپردازند. البته دستورالعمل فوق به صورت كامل 
صادر نش��ده، ولي در صورتي كه مودي وضعيت 
حساب ها را در بخش تجاري و غير تجاري مشخص 
س��ازد، براي س��ازمان مالياتي و كل كشور مفيد 
واقع خواهد شد. عملياتي شدن قانون پايانه هاي 
فروش��گاهي و سامانه موديان س��بب مي شود تا 
خوداظهاري به تنهايي م��لاك عمل قرار نگيرد، 
زيرا احتم��ال دارد فردي اعلام كند، فعال تجاري 
نيست و در بخش ديگري كار مي كند، در حالي كه 
غير از اين است. با به كار بردن اين قانون شناسايي 
دقيق صورت مي گيرد.قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و س��امانه موديان در صورت اجراي صحيح مانع 
بخشي از فرار مالياتي خواهد شد و انعكاس مثبت 
اين كار در جامعه به س��ادگي ديده مي ش��ود. به 
عبارتي در نتيجه اين كار ش��فافيت اقتصادي به 
وجود مي آي��د و منابع ماليات��ي افزايش خواهد 
يافت؛ بنابراين با اين ابزار كه در اختيار دولت است، 
توزيع عادلانه ثروت را شاهد خواهيم بود. بخشي از 
كسري بودجه دولت از اين طريق جبران پذير است، 
ولي از نمايندگان مجلس و دولت تقاضا دارم، براي 
كوچك كردن دولت اقدام كنند. دولت هرگز نبايد 
اقدام به قرض گرفتن پ��ول از بانك مركزي كند، 
زيرا ملت با اين روش بدهكار هميشگي مي شوند. 
قانون پايانه هاي فروش��گاهي و س��امانه موديان 
بسترساز ماليات برعايدي سرمايه خواهد بود، قبل 
از ماليات ب��ر عايدي از دولت و مجلس تقاضا دارم 
كه ماليات »پي اي تي« را مورد تصويب قرار دهند. 
ماليات برعايدي، ماليات مضاعف به حساب مي آيد 
و قانون اساسي اجازه انجام اين كار را نداده است. 
ماليات برعايدي سرمايه داستان ديگري دارد كه 
به درس��تي به آن عمل نمي شود، بنابراين اجراي 
آن هم صحيح نيس��ت. آموزش و اطلاع رساني در 
اين زمينه بايد سرلوحه كار وزارت صمت، مسكن 
و شهرسازي و بانك مركزي قرار گيرد تا تمام مردم 

اطلاعات كافي در اين خصوص پيدا كنند.

محمدرضا جعفريان

18 درصد افزايش به هشت ميليون و 154 هزار تن به ارزش 
12 ميليارد و 464 ميليون دلار بود. از س��وي ديگر، در بهار 
1401 ميزان صادرات خدمات فني مهندسي 4 برابر شده 
است. همچنين توسعه روابط تجاري با كشورهاي همسو و 
همسايه در منطقه به نحوي كه در بهار امسال به  طور ميانگين 
هر هفته يك هيات تجاري اقتصادي به كشورهاي هدف اعزام 
يا از ديگر كشورهاي به جمهوري اسلامي ايران سفر كرده كه 

نشان دهنده توسعه ديپلماسي اقتصادي است.

    صنعت خودرو
از س��وي ديگر، بررس��ي ها از عمكرد كاري خودروس��ازان 
نش��ان مي دهد، تثبيت جريان توليد و حذف جريان توليد 
خودروهاي ناقص در دوره مشابه سال گذشته تعداد خودروي 
ناقص 125 هزار دستگاه بود كه در سال جاري و تا تاريخ ارايه 
گزارش به 12 هزار دس��تگاه كاهش يافته است. همچنين 
كاهش ميزان تعهدات معوق و تحويل به مش��تريان كه در 
سال جاري و تا تاريخ ارايه گزارش به 11 هزار دستگاه رسيده 
و نسبت به دوره مشابه سال قبل 63 درصد كاهش يافته است.  
از ديگر اقدامات مهم در اين حوزه مي توان به افزايش عرضه 
به ميزان 390 هزار دس��تگاه خودرو تا 19 مرداد اشاره كرد 
كه نسبت به س��ال گذشته به ميزان 25 درصد رشد داشته 
است. »شفاف سازي عرضه و ايجاد ثبات در بازار با راه اندازي 
سامانه يكپارچه تخصيص خودرو« از ديگر اقدامات مثبت 
وزارت صمت در بخش خودرو است. »روند صعودي حذف 
خودروها از قرعه كشي« نيز از ديگر اقدامات مهم متوليان اين 
حوزه است؛ به نحويكه تاكنون اكثريت خودروهاي بخش 
خصوصي و قريب به اتفاق خودروهاي سايپا )منهاي خودروي 
ساينا اس( از قرعه كشي خارج شدند. »شروع روند بازآفريني 
و ساماندهي صنعت خودرو و اصلاح ساختار بنگاه ها و آغاز 
مراحل واگذاري سهام دولت به بخش خصوصي« نيز از ديگر 
برنامه هايي كه در اين بخش در دستور كار قرار گرفته است. 

    شفاف سازي و توسعه دولت الكترونيك
»راه اندازي س��امانه پاسخگويي هوش��مند 124 به عنوان 
هدايت كننده تقاضاي كس��ب و كارها و م��ردم به مديران 
فرآيندهاي ارايه خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
سطح استان و ملي، يكپارچه سازي درگاه هاي ارايه خدمات 
به كسب و كارها با راه اندازي پنجره واحد خدمات صنعت، 
معدن و تجارت« ازجمله اقداماتي اس��ت كه در اين بخش 
انجام شده است. عملياتي كردن سامانه جامع تجارت با ايجاد 

دستاوردهايي همراه بوده كه شامل موارد زير است: 
1- در فرآيند ص��دور كارت بازرگاني: 25 اس��تعلام از 20 
دستگاه، حذف اعمال سليقه كارشناسي، خطاهاي سهوي 
و عمدي و مفاسد احتمالي، توس��عه زمان ارايه خدمات از 
ساعات كاري و روزهاي اداري به 7*24 كه منجر به كاهش 
مدت زمان صدور كارت بازرگاني به كمتر از يك سوم شده 
اس��ت. 2- در فرآيند كنترل سابقه كالايي و سقف اعتباري 

بازرگان هنگام ثبت سفارش: 40 درصد از پرونده ها به كارتابل 
كارشناس منتقل نمي شود و در لحظه توسط سامانه تعيين 
تكليف مي شوند. 3- استقرار كامل درخواست سيستمي 
ارز در سامانه جامع تجارت با همكاري بانك مركزي: براي 
همه بانك ها به  منظور ح��ذف مراجعه حضوري بازرگانان 
به بانك هاي عامل و شفافيت در عملكرد فعالان اقتصادي. 
4- حل اختلاف 10 س��اله در زمين��ه امضاي الكترونيكي 
نظام بانكي كشور با هماهنگي درون دولت )وزارت صمت 
و اقتصاد و بانك مرك��زي(؛ 5- حذف برگه فيزيكي بارنامه 
جاده اي: روزانه 105 هزار بارنامه، 100 ميليارد تومان كاهش 
هزينه چاپ و توزيع كاغذ خام بارنامه، پرداخت الكترونيكي 
ماليات حق تمبر. 6- اتصال سامانه جامع تجارت به بانك هاي 
عامل به  منظور استعلام صورتحساب الكترونيكي در اعطاي 
تس��هيلات مربوط به معامله كالا و تامين مالي زنجيره اي. 
7- اتصال س��امانه جامع تجارت به س��امانه بورس كالا به  
منظور مديريت خريد از بورس بر اساس شفافيت عملكرد 
در حلقه بعد از بورس. 8- اضافه ش��دن رهگيري كالاهاي 
متعدد در همين دوره كوتاه )كمتر از ش��ش ماه( به سامانه 
جامع تجارت. 9- مبنا قرار گرفتن اسناد تجاري جهت صدور 
بارنامه و همچنين صدور اسناد براساس اعلام وصول بارنامه در 
مقصد با همكاري سازمان راهداري. 10- توسعه زيرساخت 
سامانه جهت دريافت حقوق دولتي. 11- افزايش جهشي 
تعداد سرفصل كالايي منتشر شده در شناسه كالا )تا سال 
1400، 800 س��رفصل و در سال 1400 كه عموما در نيمه 
دوم سال بوده، 1780 سرفصل(. 12- افزايش جهشي تعداد 
صورتحساب هاي ثبت شده )تا س��ال 1400، 31 ميليون 
سند و در سال 1400 كه عموما در نيمه دوم سال بوده، 50 

ميليون سند(. 

    مديريت و نظارت بر بازار 
در حوزه نظارت بر بازار، اصلاح سازوكارهاي تامين مواد اوليه 
فولادي در بورس با حذف سهميه ها و بدون ايجاد محدوديت 
براي واحدهاي توليدي و ح��ذف امضاهاي طلايي و رانت 
)كه اين مدل براي تامين مواد اوليه پتروشيمي هم درحال 
پيگيري براي اجرا از سوي وزارت نفت است( كه براي اولين 
 بار اتفاق افتاده است. همچنين هوشمندسازي نظام تنظيم 
بازار كالاهاي بورس��ي با تدوين 26 ابزار تنظيم گري براي 
گروه هاي كالايي كه براي اولين  بار اتفاق افتاده است. اصلاح 
سازوكارهاي نظام توزيع با اس��تفاده از ابزارهاي مختلف از 
جمله درج قيمت توليدكننده روي كالاها از ديگر اقداماتي 
اس��ت كه براي اولين  بار اتفاق افتاده اس��ت. اصلاح بنيادي 
فرآيند رسيدگي به شكايات مصرف كنندگان از طريق ارجاع 
اوليه شكايت به كسب و كار )اعم از توليدي و صنفي( و الزام به 
جلب رضايت شكايت كننده و عنداللزوم رسيدگي از سوي 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان نيز از 
ديگر اقدامات كاري مهم در بخش مديريت و نظارت بر بازار 

است كه از سوي متوليان وزارت صمت انجام شده است. 

بازارتوافقيباقيمتدلاردركانال۲۸هزارتومان

سكهدرمرز14ميليونتومان

مش��اهده كرد، ذخاير طلاي بانك مركزي ونزوئلا تا 
ژوئن 2022 به ميزان 6تن كاهش يافت. بر اس��اس 
يادداشت هاي صورت هاي مالي بانك، ميزان شمش 
ط��لا در خزانه هاي بان��ك در پايان نيمه اول س��ال 
معادل 73 تن بوده كه كمترين ميزان در 50 س��ال 
اخير اس��ت. در نيمه دوم سال 2021، بانك مركزي 
حدود 79 تن در خزانه داش��ت. ميانگين قيمت طلا 
تخمين زده ش��ده توس��ط بانك مركزي ونزوئلا در 
ترازنامه خود براي نيمه اول سال جاري، 1847 دلار 
و 48 سنت در هر اونس تروي بود. در نيمه دوم سال 
2021، ميانگين ارزش 1799 دلار و 48 س��نت در 
هر اونس تروي ب��ود. دادگاه عالي بريتانيا درجولاي 
گذشته، تلاش دولت نيكلاس مادورو، رييس جمهور 
اين كشور براي به دست گرفتن كنترل بيش از يك 
ميليارد دلار از ذخاير طلاي ونزوئلا را كه در انبارهاي 
بانك انگلستان نگهداري مي ش��ود را رد كرد. براي 
چندين دهه شمش طلاي بانك از 300 تن فراتر رفت 
تا اينكه در سال هاي 2015 تا 2017 توسط مقامات 
به عنوان وثيقه در وام بانك هاي خارجي براي تامين 
نقدينگي استفاده شد. مقداري از طلا بازيابي شد و 
مقداري نيز در معاوضه از دس��ت رفت. به دنبال آن، 
نيازهاي مالي براي مقابله با كاهش توليد نفت و تاثير 
تحريم هاي امريكا بر فروش نفت خام، دولت مادورو 
را بر آن داشت تا از طلاي پولي به عنوان يكي از منابع 
درآمد خود اس��تفاده كند. مخالفان اعلام كردند كه 
طي دو س��ال حدود 30 تن طلا در ازاي دريافت ارز 

نقدي از انبارها خارج شده است.

    سقوط ارزهاي جهاني با ركود اقتصادي
دلار امريكا روز سه ش��نبه نزديك ب��ه بالاترين حد 
يك هفته اي خود در نوس��ان ب��ود، در حالي كه دلار 
اس��تراليا، يورو و يوان چين تحت فشار باقي ماندند 
زيرا داده هاي ضعيف اقتصاد جهاني ترس از ركود را 
برانگيخت. به گزارش بيزنس، شاخص دلار كه ارزش 
دلار را در برابر ش��ش همتاي اصلي خود اندازه گيري 
مي كن��د در 106.51 ثابت ماند، درس��ت پايين تر از 
اوج 106.55 كه قوي ترين ميزان از دوش��نبه هفته 
گذشته بود. يورو مهم ترين ارز در شاخص دلار، پس 
از ن��زول قبلي به ضعيف ترين ارز از پنج آگوس��ت در 
1.0154 تغيير چنداني نداش��ت و در 1.0158 دلار 
قرار گرفت.پون��د با 0.1 درصد كاه��ش به 1.2040 
دلار رسيد كه پايين ترين رقم از پنج آگوست تاكنون 
است.دلار در برابر ين، ارزي كه بسيار مورد توجه قرار 
گرفته است با 0.09 درصد كاهش به 133.19 رسيد. 
اعتماد خانه سازان امريكايي و فعاليت كارخانه هاي 
ايالت نيويورك در ماه آگوس��ت به پايين ترين سطح 
خود از زمان نزديك به شروع همه گيري كوويد-19 

رسيده است.
 اين به دنبال داده هاي ضعيف فعاليت چين در توليد 
صنعتي، خرده فروشي و سرمايه گذاري دارايي هاي 
ثابت بود زيرا بهبودي اقتصادي پس از قرنطينه هاي 
شديد كوويد تزلزل يافت. اما در برابر يوان، دلار 0.07 
درصد افزايش يافت و به 6.8174 رس��يد و به سمت 
بالاترين سطح روز دوشنبه 6.8200 بازگشت رقمي 

كه از اواسط ماه مه گذشته ثبت شده بود. 

ادامه از صفحه اول

تحريم ها  و اقتصاد ايران
 دو علت عدم تمايل همكاري شركت هاي خارجي با ايران 
و محدوديت هاي ارزي جه��ت واردات، كاهش يافت. با 
توجه به عدم تمايل همكاري ش��ركت هاي خارجي به 
صورت مستقيم دو اتفاق روي داد كه اين نيز سبب افزايش 
قيمت تمام شده كالا شد؛ نخست اينكه شركت ها شروع 
به ثبت شركت در كشورهاي خارجي كردند و ديگر آنكه 
شركت هاي خارجي از طريق شركت هاي ثالث كوچك، 
صوري يا موقتي با ايران همكاري كردند. اين عدم امكان 
ارتباط مستقيم با تامين كنندگان باعث ايجاد دردسرهاي 
زياد و انجام تج��ارت خارجي خارج از اس��تانداردهاي 
بين المللي شده است. البته شركت هاي كوچك و متوسط 
توانستند ش��رايط بهتري را از جهت دور زدن تحريم ها 

نسبت به شركت هاي بزرگ و دولتي داشته باشند.

اعتماد سازي  در بازار سرمايه
كليت بازار هم كه منفي است و بر همين اساس نمي توان 
سرمايه گذار را براي ورود تشويق كرد. طي دو سال اخير 
سرمايه گذاران آنقدر حرف هاي اميدوار كننده شنيده اند و 
عكس آن را در بازار ديده اند و شاهد اقدامات منفي از سوي 
اركان بازار بوده اند كه مطمئنا با حرف هاي كارشناسان 
جلب بازار نخواهند شد. بر همين اساس نمي توان توصيه 

خاصي براي سرمايه گذاري در بورس داشت.



گروه بازار سرمايه| 
جمهوري اسلامي ايران در دقايق پاياني روز گذشته 
پاسخ خود به متن پيشنهادي اتحاديه اروپا را ارسال 
كرد. اين پاس��خ در ش��رايطي داده ش��د كه كماكان 
اطلاعات دقي��ق و موثقي از محت��واي آن در اختيار 

رسانه هاي رسمي كشور قرار نگرفته است.
از همي��ن رو فضاي بي��م و اميد در جامع��ه پيرامون 
احياي برجام يا شكست مذاكرات تشديد شده است. 
بورس تهران نيز متاثر از همين فضا بيش از پيش در 
حالت انتظار فرو رفته اس��ت. اين شرايط به اندازه اي 
نگران كننده اس��ت كه برخي معتقدند بورس در تور 
برجام گير افتاده و تنها راه خروج از وضعيت فعلي بازار 
نيز مشخص ش��دن تكليف مذاكرات برجامي است. 
البته بسياري معتقدند هريك از سناريوهاي برجامي 
مي تواند ش��رايط را براي بورس تغيير دهد. اما به طور 
كلي اغلب س��هامداران اعتقاد دارند هرگونه تعيين 
تكليف اين پرونده مي تواند به ايجاد ثبات در بازار سهام 
منجر ش��ود. از ديد اين عده حتي شكست مذاكرات 
نيز مي تواند با وجود ضرباتي كه به اقتصاد خواهد زد 
مي تواند بهتر از شرايط فعلي باشد. به هر روي به نظر 
مي رسد بورس در تور برجام گير كرده و مانند سال هاي 
اخير سهامداران بايد فعلا منتظر نظر اروپايي ها پيرامون 
پاسخ ايران بمانند. انتظاري كه بسياري را عاصي كرده 
ولي به نظر نمي رس��د كه گري��زي از اين وضعيت در 

بورس وجود داشته باشد.
ديروز و در در همان يك ساعت ابتدايي بازار، شاخص 
كل تقريباً با افزايش بيش از ۳ هزار واحدي همراه شد 
و ارزش معاملات خرد به بي��ش از يك هزار و پانصد 
ميليارد تومان رس��يد. بانكي ها و خودرويي ها نقش 
اول صعود ش��اخص را در يك س��اعت ابتدايي بازي 
كردند. اما در ادامه فشار فروش در نمادهاي برجامي 
به وي��ژه خودرويي ها افزايش پيدا ك��رد و معاملات 
گروه ه��اي برجامي به ويژه پالايش��ي ها هم قرمزتر 
شد. نتيجه اينكه از ميانه هاي بازار شاخص كل نزولي 
شد و معاملات هم كم رونق تر؛ به گونه اي كه ارزش 
معاملات خرد بين س��اعت ۱۰ تا ۱۲ به حدود هزار 
ميليارد تومان رسيد. يعني ارزش معاملات خرد در 

دو ساعت برابر با يك ساعت ابتدايي بازار.
در نهايت ش��اخص كل چهارمي��ن روز كاري هفته را 
با كاه��ش بيش از چهار هزار واحدي همراه ش��د تا در 
زورآزماي��ي ريالي ها ب��ا دلاري هاي ب��ورس در رينگ 
برجامي، فعلا راند اول را دلاري ها ببرند؛ فولاد با ۹۷۶، 
فملي با ۸۴۱ و فارس با۷۷۲ واحد بيشترين نقش را در 
كاهش شاخص كل داشتند. شپنا، شبندر و كچاد از ديگر 
نمادهايي بودند كه افت ديروز شاخص كل را رقم زدند. 
اما ش��اخص هم وزن با افزايش حدود ۱٬۴۰۰ واحدي 

همراه شد و تا ميانه ارتفاع ۳۹۸ هزار واحدي بالا آمد.
ارزش معاملات خرد هم در نهايت به حدود ۳هزار 
و ۵۰۰ ميليارد تومان رس��يد كه از يكسو نسبت به 
روز گذشته افزايش يافته است و از سوي ديگر، براي 
سومين روز متوالي ارزش معاملات خرد به بالاي سه 
هزار ميليارد تومان رسيد. حقيقي ها در بازار ديروز 
بيش از ۱۶۰ ميليارد تومان از ب��ازار خارج كردند؛ 
ش��پنا با ۳۷، آريان با ۲۳ و فجام با ۹ ميليارد تومان 
بيشترين خروج پول حقيقي و پترول با ۲۰، اخابر با 
۱۶ و ذوب با ۱۵ ميليارد تومان بيشترين ورود پول 

حقيقي را ثبت كردند.

    جدال نرخ سود بين بانكي
در حالي كه بازار سرمايه طي يكسال اخير و حتي در 
زمان پايين بودن نرخ س��ود بين بانكي، روزهاي كم 

رمق و بي رونقي را پشت سر گذاشته است، عده اي از 
فعالان اين بازار افزايش محدود نرخ س��ود بين بانكي 
را عام��ل اصلي وضعيت فعلي اين بازار قلمداد كرده و 
خواستار كاهش اين نرخ هستند. اين گروه معتقدند، 
افزايش نرخ سود بين بانكي، جذابيت سرمايه گذاري 
در بورس را كاهش مي دهد و موجب فرار سرمايه ها از 
اين بازار مي شود، اما بررسي رابطه نرخ سود و وضعيت 
بازار بورس نشان مي دهد نوسان يك تا دو درصدي نرخ 
سود بين بانكي تغيير محسوسي در وضعيت شاخص 
بازار سرمايه ايجاد نكرده است؛ به طوري كه از ۵۱ هفته 
سال ۱۴۰۰، نرخ سود در ۱۶ هفته زير ۱۹ درصد و در 
۱۴ هفته زي��ر ۲۰ درصد بوده و حتي در يك هفته به 
زير ۱۸ درصد هم رس��يده است؛ در سال جاري نيز از 
۱۸ هفته، نرخ سود در ۱۵ هفته پايين تر از ۲۱ درصد 
بوده و صرفا در هفته هاي پاياني تير به بالاي ۲۱ درصد 

رسيده است.
طبق نظر اكثر اقتصاددانان از آنجا كه رابطه نرخ سود 
بين بانكي و س��ود سپرده در كش��ور لزوما منطبق با 
يكديگر نيستند، نوسان اندك نرخ سود بين بانكي تاثير 
چنداني در بازار سرمايه ندارد، اما فشار به بانك مركزي 
براي پايين آوردن دستوري نرخ سود، مي تواند باعث 
رشد پايه پولي و نقدينگي شده و دستاوردهاي شكننده 
بانك مركزي در زمينه كنترل تورم را با مخاطره روبرو 
كند، لذا تحميل تورم به ۸۵ ميلي��ون ايراني در ازاي 
حمايت از بازار س��رمايه منطق اقتصادي ندارد و بازار 
سرمايه بايد بدنبال حل مشكلات بنيادين خود براي 
جلب اعتماد از دس��ت رفته باشد. البته موضع گيري 
رييس كل بانك مركزي و شوراي پول و اعتبار در برابر 

فشار بورسي ها محتاطانه و قابل دفاع بوده است.
بايد به خاطر داش��ت نرخ سود بين بانكي به صورت 
طبيعي حاصل عرضه و تقاضاي پول توسط بانك ها 
در بازار بين بانكي اس��ت و بانك مرك��زي از طريق 
مديريت اين نرخ به كنترل مخارج كل مي پردازد تا 
مانع از انحراف نرخ تورم از نرخ هدف ش��ود. از اين رو 
كاهش دستوري نرخ سود بين بانكي خود انحرافي 
در مس��يريابي اين نرخ هدف و كنترل تورم اس��ت 

و مي تواند دس��تاورهاي اخي��ر و مهم كل هاي پولي 
همچ��ون پايه پول��ي و نقدينگي را به خط��ر اندازد. 
افزايش نرخ سود   بين بانكي، هم تحت   تاثير افزايش 
تقاضاي بانك ها براي ذخاير بانكي نزد بانك مركزي 
و هم تحت   تاثير سياست نسبتا انقباضي بانك مركزي 

در دوره جديد بوده است.
در مورد كاهش عرضه   ذخاير از سوي بانك مركزي 
نيز مي توان گفت، اين مس��اله در سياست انقباضي 
بانك مرك��زي در مواجهه با ش��رايط تورمي كنوني 
ريش��ه دارد. بانك مرك��زي در مواجهه با ش��رايط 
تورمي، سياس��ت انقباضي را در پيش گرفته كه در 
نتيجه آن، نرخ رشد پايه   پولي و ميزان عرضه ذخاير 
به بازار بين بانكي كاهش يافته اس��ت. در واقع، نرخ 
سود، كانال انتقال سياس��ت پولي به اقتصاد است و 
براي اثربخشي بيشتر، بانك مركزي بايد با اجتناب 
از كنترل هاي دس��توري نرخ س��ود، مجراي انتقال 
سياست پولي را مس��دود نكند. به بيان ديگر، بانك 
مركزي نه   تنها نبايد نرخ سود   بين بانكي را سركوب 
كند، بلكه مطلوب است كه سياست هاي دستوري در 
خصوص نرخ سود حساب   هاي سپرده و تسهيلات نيز 
تعديل شود. با افزايش درون   زاي نرخ سود   بين بانكي 
از طريق كنترل رشد پايه پولي، از سرعت كاهش خلق 
پول كاسته مي شود و با افزايش نرخ سود   حساب   هاي 
سپرده، تمايل مردم به نگهداري دارايي   هاي ريالي در 
مقايسه با دارايي   هاي غير ريالي افزايش پيدا مي كند و 
از سرعت گردش پول كاسته مي شود. به اين ترتيب، 
افزايش نرخ سود باعث كاهش تقاضاي كل در اقتصاد 
مي شود. بنابراين، در صورت سركوب نرخ سود بين 
بانكي يا ممانعت از انتقال اثر افزايش نرخ س��ود   بين 
بانكي به نرخ س��ود   حساب   هاي س��پرده و نرخ سود 
تسهيلات، مادامي كه نرخ سود   سپرده ها كمتر از نرخ 
تورم انتظاري باشد، پس   اندازهاي مردم نه به شكل 
حساب   هاي سپرده   ريالي، بلكه به شكل دارايي هاي 
غير ريالي، مانند سكه، ارز، زمين و… خواهد بود. از 
سوي ديگر، به خاطر كمتر بودن نرخ سود وام از نرخ 
تورم، تقاضا براي وام گرفت��ن از بانك ها و در نتيجه 

تقاضاي كل براي كالاها و خدمات از ظرفيت توليد 
در اقتصاد بيشتر ش��ده و به پايداري تورم مزمن در 

اقتصاد منجر مي شود.

    كاهش قيمت طلاي سياه 
اطلاع��ات اقتص��ادي چين ب��ه عن��وان بزرگ ترين 
واردكننده نفت خام دنيا نگراني هاي جديدي در مورد 
ركود احتمالي اقتصاد دنيا و كاهش تقاضا براي انرژي 
به وجود آورده و باعث كاهش بيشتر قيمت نفت در روز 
سه شنبه شده است. قيمت هر بشكه نفت برنت درياي 
شمال با ۷۸ س��نت معادل ۰.۸۲ درصد كاهش به ۹۴ 
دلار و ۳۲ سنت رسيد. نفت وست تگزاس اينترمديت 
امريكا هم با ۵۲ س��نت مع��ادل ۰.۵۸ درصد كاهش 
۸۸ دلار و ۸۹ سنت معامله مي شود. انتشار اطلاعات 
نااميدكنن��ده اقتصادي در م��ورد چين عامل كاهش 
قيمت نفت بوده است. اطلاعات اقتصادي چين نشان 
مي دهد رشد اقتصاد اين كشور به طرز غيرمنتظره اي 
در ماه گذش��ته ميلادي كند شده و توليد كارخانه اي 
و خرده فروش��ي به خاطر سياست كروناي صفر دولت 
كاهش يافته است.  اداره اطلاعات انرژي امريكا اعلام 
كرد تولي��د نف��ت در حوزه هاي اصلي ش��يل در اين 
كش��ور در ماه آينده ميلادي به ۹.۰۴۹ ميليون بشكه 
در روز مي رس��د، يعني بالاترين رقم از مارس ۲۰۲۰. 
شركت كنندگان بازار منتظر اطلاعات صنعتي درمورد 
ذخاير نفت خام امريكا هس��تند كه قرار است منتشر 
شود. پيش بيني مي شود ذخاير نفت و بنزين اين كشور 
در هفته گذشته كاهش يافته باش��د. سرمايه گذاران 
همچنين از نزديك مذاكرات احياي قرارداد اتمي برجام 
را دنبال مي كنند. اگر ايران و امريكا قرارداد پيشنهادي 
اتحاديه اروپا را كه تحريم هاي نفتي ايران را برمي دارد 
قبول كنند، توليد نفت اين كشور افزايش مي يابد.طبق 
گفته يكي از مقامات اتحاديه اروپا، ايران در روز دوشنبه 
پاسخ پيش نويس قرارداد نهايي را ارايه داده، اما هيچ 
جزيياتي در مورد اين پاسخ اعلام نشده است. وزارت 
امور خارجه ايران از امريكا خواس��ته انعطاف پذيري 

بيشتري براي حل مسائل باقي مانده نشان دهد.
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فعالان بورس انتظار 
افت بيشتر بازار را ندارند

سنا| مهدي س��وري، كارش��ناس بازار سرمايه در 
ارزيابي خود از ش��رايط بازار و پايي��ن بودن احتمال 
ريزش س��نگين بورس گفت: به طور كلي، زماني كه 
فعالان بازار انتظار ريزش شديدي را نداشته باشند، 
بازار مي تواند خوش��بينانه تر به كار خود ادامه دهد.

سوري در ادامه با اشاره به اينكه در برخي مواقع، نگاه 
بازار به موضوع برج��ام مثبت و در مواقع ديگر منفي 
بوده، عنوان كرد: در حال حاضر ن��گاه بازار بر برجام 
مثبت اس��ت، زيرا فعالان بر اين باورند كه در صورت 
ايجاد روابط با كشورهاي ديگر، شركت ها براي فروش 
محصولات، تامين تجهيزات مورد نياز براي اورهال 
و طرح هاي توسعه اي خود و همچنين انتقال پول به 
داخل كشور، شرايط بهتري را مي توانند تجربه كنند.

وي در پاسخ به اين سوال كه متغيرهاي بنيادي بازار 
در چه وضعيتي به سر مي برند، افزود: در بازار سرمايه 
مهم ترين متغير، متغير P/E است. به طور عموم، هر 
زماني كه P/E بازار زير عدد ۶.۳ بوده، پايدار نمانده و 
 P/E بالاي ۸ و ۸.۴ ه��م جزو نقاطي بوده كه هر زمان
آنجا رفته، دچار مشكل ش��ده است.سوري تصريح 
كرد: در حال حاضر P/E بازار حدود ۶.۹ است، يعني 
اگر بخواهيم بدترين سناريو يعني كف شاخص كل 
را حدود ۱.۳۴۰ ميليون واح��د در نظر بگيريم، اين 
بدترين انتظاري اس��ت كه اهالي ب��ازار دارند و از آن 
طرف در قيمت هاي بالات��ر هم اگر P/E را بالاي ۸ در 
نظر بگيريم، به عددي چ��ون ۱.۶۸۰ ميليون واحد 
مي رسيم و اگر سناريو خوشبينانه تر شود، اين عدد به 
حدود تراز ۱.۷۶۰ ميليون واحد افزايش پيدا خواهد 
كرد.سوري درباره نسبت P/S و اينكه تا چه اندازه در 
تحليل سرمايه گذاران مي تواند مهم باشد، بيان كرد: 
در مورد نسبت P /E مي توان استراتژي هاي ساده اي 
براي س��رمايه گذاران تازه كار طراحي كرد كه سطح 
ريسك خود را در بازار بشناسند و ضرر نكنند اما نگاه 
به نسبت P/S به اين سادگي نيست. يكي از اشتباهاتي 
كه در نسبت P/S اتفاق مي افتد مقايسه P/S شركت ها 
و صنايع مختلف با يكديگر است.وي اضافه كرد: برخي از 
صنايع براساس ذات خود P/S پاييني همانند پالايشگاه 
دارند ولي شركت هاي پتروشيمي عموما P/S بالاتري 
دارد، زيرا وقتي اين P/S با حاشيه سود تركيب مي شود 
داراي معنا است.وي در پاسخ به اين سوال كه بزرگ ترين 
مشكل امروز بازار سرمايه چيست، اظهار كرد: از دست 
رفتن اعتماد عمومي، س��رمايه اجتماعي و نگراني از 
وضعيت قيمت هاي جهاني از جمله اين مشكلات است.

كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: در شرايطي كه 
بازار سرمايه انتظار افت بيشتري را ندارد، تحريك تقاضا، 
بسته هاي حمايتي و تزريق نقدينگي مي تواند بورس را 
به سمت مثبت سوق دهد.وي با بيان اينكه تمايل به 
سرمايه گذاري در كشور كاهش يافته است، عنوان 
كرد: اين امر تهديد بزرگي است و ما هميشه نگران 

خروج پول در كنار خروج استعدادها هستيم.

۴ دستاورد عرضه خودرو
 در بورس كالا

ايرن�ا| محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميس��يون 
اقتصادي مجلس در مورد عرضه خودرو در بورس كالا، 
اظهار كرد: واقعيت اين است كه امروز شاهد وضعيت 
نابسامان بازار خودرو در قيمت گذاري، عرضه، توليد و 
تقاضا هستيم كه يكي از راهكارهاي اساسي براي حل 
اين معضلات، استفاده از ظرفيت هاي بازار سرمايه به 
خصوص بورس كالا اس��ت.وي با اشاره اينكه ظرفيت 
بازار سرمايه با توجه به جايگاه آن در اقتصاد كشورمان 
كه قانون گذار آن را تعيين كرده، آثار و پيامدهاي مثبت 
و مطلوبي را چه در حوزه س��هام و چه در حوزه كالايي 
به دنب��ال دارد، افزود: ورود هر ن��وع كالا يا محصول به 
بورس هاي كالايي مي تواند به رش��د شفافيت و رقابت 
در اقتصاد كمك كند.به گفته پورابراهيمي، تجربيات 
سال هاي اخير نش��ان مي دهد كه معامله و دادوستد 
محصولات در بورس هاي كالايي توانس��ته پيامدهاي 
مطلوبي براي توليدكنندگان و مصرف كنندگان داشته 
باشد و خودرو نيز از اين قاعده مستثني نيست.رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس گفت: براي اينكه بتوانيم 
نظارت و سياس��ت گذاري صحيحي در ب��ازار خودرو 
داش��ته باشيم بايد مبادلات در بس��تري شفاف انجام 
شود، به عبارت ديگر امروز مشخص نيست در فرآيند 
قرعه كش��ي چه اتفاقي مي افتد و آيا سهميه اي خاص 
داده مي شود؟ در اين ميان چرا اطلاعات افشا نمي شود 
و همه اين موارد باعث ش��ده تا م��ردم نيز ابهام هايي را 
در اين زمينه داشته باشند.وي با بيان اينكه شفافيت، 
اعتمادآفرين است، تصريح كرد: عرضه منظم خودرو در 
بورس كالا در گام نخست به شفافيت بازار كمك مي كند 
و در ادامه به حذف تقاضاي كاذب، تعديل قيمت براي 
مصرف كننده و افزايش برنامه ريزي براي توليد منجر 
مي شود.پورابراهيمي در پاس��خ به اين پرسش كه آيا 
كمبود توليد و عرضه خودرو به نسبت تقاضا براي ايجاد 
تعادل بازار مشكل س��از نخواهد بود، بيان كرد: در اين 
حوزه بايد توجه شود كه بخشي از تقاضاي فعلي در بازار 
خودرو، كاذب است. در واقع به دليل مابه التفاوت قيمت 
كارخانه و بازار، اف��رادي كه نيازي به خودرو ندارند نيز 
براي كسب سود ترغيب به حضور در فرآيند قرعه كشي 
ش��ده اند به اين ترتيب همانطور كه ذكر شد، از اولين 
پيامدهاي عرضه خودرو در بورس كالا، حذف تقاضاي 
كاذب است.اين نماينده مجلس ادامه داد: به نظر مي رسد 
ظرفيت توليد خودرو مي تواند به تقاضاي واقعي برسد كه 
اين مهم با گام نخست با عرضه در بورس و حذف تقاضاي 
كاذب شدني اس��ت. وي در پايان به واردات خودرو نيز 
اشاره كرد و گفت: بايد در شرايط فعلي وضعيت واردات 
خودرو هم تعيين تكليف شود؛ چراكه اين موضوع نيز 
در روند تعديل قيمت ها و افزايش كيفيت و ايجاد رقابت 
بين محصول داخلي و خارجي اثرگذار است و با توجه به 
تصويب مجلس و نهايي شدن واردات خودرو در دولت، 
اميدواريم با تس��ريع اين روند بزودي شاهد تعادل 
مناسب بازار خودرو و رضايت مصرف كنندگان باشيم.

بورس كالا بستر مناسبي براي عرضه 
خودروهاي وارداتي نيز هست

فارس| ابراهي��م جميلي، رييس كميس��يون 
معادن و صنايع معدني ات��اق ايران با بيان اينكه 
عرضه محصول ه��اي خودروس��ازان در بورس 
كالا اقدامي موث��ر در جهت تعادل بازار اس��ت، 
گف��ت: علاوه بر خودروهاي داخلي بايد نس��بت 
ب��ه عرضه خودروه��اي واردات��ي در بورس كالا 
هم اقدام ك��رد، چرا كه ش��فافيت و رقابت، نياز 
كل بازار خودرو اس��ت و محور بورس كالا در اين 
 بازار مي تواند حتي ب��ازار خودروهاي خارجي را

 متعادل كند.
وي در مورد عرضه خ��ودرو در بورس كالا گفت: 
ورود اي��ران خوردو و س��ايپا يا هر خودروس��از 
ديگري به بورس كالا مي تواند اقدام موثري باشد، 
زيرا باعث ايجاد ش��فافيت و رقابت شده و رقابت 
هم در كيفيت و هم در قيمت محصول موثر است.

جميلي با بيان اينكه استمرار عرضه و البته كنار 
گذاش��تن كامل رويكرد قيمت گذاري دستوري 
دو شرط اصلي براي تحقق اهداف ورود خودرو به 
بورس كالا است، گفت: موضوع مهم ديگر علاوه 
ب��ر ورود خودروهاي داخلي به ب��ورس كالا اين 
است كه امكان عرضه محصول هاي وارداتي هم 
در بورس كالا ايجاد شود و افرادي كه خودرو وارد 
كردند، نيز بتوانند به راحتي محصولات خود را در 
بورس كالا عرضه كنند، زيرا اين امر باعث ايجاد 

شفافيت و رقابت در كل بازار مي شود.
به گفته وي، قيم��ت خودروهاي خارجي كه در 
حال حاضر بسيار افزايش پيدا كرده است با ورود 
به بورس كالا و ش��فافيت كام��ل، قطعا متعادل 
مي ش��ود و به دولت پيش��نهاد مي ش��ود از اين 

ظرفيت بازار سرمايه نهايت بهره را ببرد.
جميلي اضافه كرد: با توجه به قيمت خودرو و ارز، 
دولت مي تواند ماليات خود را به دليل عرضه در 
بورس كالا ب��ه صورت واقعي دريافت كند، يعني 
هم درآمد دولت واقعي و شفاف شده و هم مردم 
ديگر به خودرو به عنوان كالايي سرمايه اي نگاه 
نمي كنند و هر كس��ي كه نياز به خودرو داش��ته 

باشد، اقدام به خريد مي كند.
رييس كميس��يون معادن و صنايع معدني اتاق 
ايران تصريح كرد: اكنون فرصت خوبي است كه 
واردات خودرو كه در مجلس هم مصوب ش��ده 
اس��ت، صورت بگيرد و خودروهاي وارد شده نيز 
در بورس كالا عرضه شوند، زيرا اين عرضه شفاف 
ش��دن قيمت ها را به دنبال خواهد داش��ت، لذا 
اميدواريم با اين كار از قيمت هاي دستوري فاصله 
بگيريم و به قيمت هاي واقعي برسيم و دولت هم 
با قيمت هاي واقعي بتواند مؤدياني كه از پرداخت 

ماليات فرار كردند را شناسايي كند.

بهبود كيفيت خودرو
با ورود به بورس

كالا خبر| وحيد ش��قاقي ش��هري، كارشناس 
مسائل اقتصادي درباره عرضه خودرو در بورس 
كالا گفت: هرچقدر بتوانيم به س��مت شفافيت 
قيمت گذاري حركت كنيم، واسطه ها و دلال ها 
حذف ش��ده و اي��ن امر ب��ه نف��ع توليدكننده و 

مصرف كننده خواهد بود.
وي عنوان كرد: در شيوه فعلي معاملات خودرو، 
صرفا دلال ها منتفع ش��ده و توليدكننده متضرر 
و س��ودي هم نصيب مصرف كننده نمي شود، اما 
عرضه ه��ر كالايي در ب��ورس كالا ضمن ارتقاي 
ش��فافيت، موجب ح��ذف واس��طه ها و دلال ها 
ش��ده و رقابت پذيري را توسعه مي دهد و اين امر 
افزايش رضايتمندي توليدكننده و مصرف كننده 

را به دنبال دارد.
شقاقي شهري با تاكيد به اينكه بايد رويكردمان 
نسبت به عرضه كالا در بورس كالا، يك رويكرد 
و نگاه مثبت باش��د، اظهار كرد: به طور حتم اين 
رويه ضمن ايجاد تاثير مثبت در اقتصاد كش��ور، 
نف��ع تولدكننده را هم به دنبال دارد زيرا به جاي 
اينكه سود فروش كالا به جيب دلال برود، نصيب 
توليدكننده ش��ده و توليدكننده مي تواند از اين 
س��ود به منظور ارتق��اي به��ره وري و پرداخت 

هزينه هاي خود استفاده كند.
وي خاطرنش��ان كرد: عرضه خ��ودرو در بورس 
كالا ضمن افزايش رقابت پذيري، باعث شفافيت 
در عرضه و تقاضا مي ش��ود و اي��ن امر هم به نفع 
توليدكننده و هم مصرف كننده بوده و در نهايت 

به بهبود كيفيت و تعادل بازار كمك مي كند.
ب��ه گفته وي، روش فعلي ف��روش خودرو به نفع 
دلال ها و واسطه ها اس��ت زيرا واسطه ها خودرو 
را به قيمت دولتي يا همان قيمت كارخانه فعلي 
خريداري و به قيمت آزاد مي فروشند. بنابراين، 
سود نامش��روع نصيب واسطه ها و دلال ها شده و 
مصرف كننده و توليدكننده از آن نفعي نمي برند.

عضو هيات علمي دانش��گاه تصريح كرد: عرضه 
كالا در ب��ورس علاوه براي آنك��ه در قانون ديده 
ش��ده، مقررات و مش��خصات مدوني دارد و بايد 
سياس��ت گذاران در بازارهاي مختلف نيز از اين 
روند اس��تقبال كنند؛ به اعتق��اد بنده، هرچقدر 
زودتر ورود خودروه��ا به بورس كالا اتفاق بيفتد 
مي تواند به نف��ع توليد كنن��ده و مصرف كننده 
باش��د به طوري كه توليدكننده مي تواند در يك 
دوره ميان مدت از سودي كه نصيب آن مي شود 
به نفع بهبود كيفي��ت و كاهش هزينه هاي خود 
اس��تفاده كند تا مصرف كننده هم از اين موضوع 

منتفع شود.
ش��قاقي ش��هري در پاي��ان تاكي��د ك��رد: بايد 
قيمت گذاري دس��توري از صحنه اقتصاد ايران 
كنار گذاش��ته ش��ود زي��را آف��ت قيمت گذاري 
دستوري گريبان اقتصاد را گرفته و در نهايت به 

ضرر مصرف كنندگان تمام شده است.

شاخصكلبورسرويمدارنوسانماند

»برجام«  شاه كليد  بورس تهران

دولت براي كنترل تورم، بورس را فدا كرده است
حسين نصيري كارشناس بورس و بازار سرمايه در خصوص 
تاثير سياست گذاري ها و دخالت هاي دولت و ساير مسائلي 
كه بورس را از خود متاثر كرده، گفت: موضوعي كه بيش 
از هر چيزي بورس و بازار سرمايه را تحت تاثير خود قرار 
داده، سياست هاي كلاني است كه دولت درپيش گرفته 
است. مهم ترين مس��اله اي كه دولت در مساله اقتصاد 
ايران دنبال مي كند بحث كنترل تورم است، چرا كه اين 
موضوع مهم ترين چالشي است كه دولت با آن دست به 
گريبان است لذا براي اينكه بتواند سياست هاي اقتصادي 
خود را در اين راستا قرار دهد همه سياست هاي اقتصادي 

دولت را در اين موضوع همسو كرده است.
وي در اين باره افزود: تئوري هاي اقتصادي و سياست هاي 
انقباضي ك��ه دولت ب��راي جلوگيري از رش��د قيمت ها 
)تورم( مورد نظر قرار داده باعث ركود شده، بنابراين تمام 
سياست هايي كه در اين زمينه به كار گرفته اثرات منفي 
خود را در بازار س��رمايه نشان داده است. با توجه به اينكه 
هدف دولت در اقتصاد كلان، اعمال سياست هاي انقباضي 
پولي است قطعا بخش مهمي از منفي شدن رشد شاخص ها 
در بورس را مي توان به سياست هاي اقتصادي دولت ارتباط 
داد.  وي در ادامه خاطرنشان كرد: به عنوان نمونه روزهاي 
اخير بحث هايي كه درمورد ارزش نرخ بهره بيان شده شاهد 
اين ادعاست. مضاف براينكه سياستي كه دولت براي عدم 
تغيير پايه پولي دنبال مي كند اقدام عملياتي به نظر مي رسد 
كه در بازار سرمايه صورت مي گيرد. به عنوان نمونه در حال 
حاضر بسياري از شركت هاي سرمايه گذاري و شركت هاي 
وابسته به دولت براي تامين هزينه هاي خود و سودهايي كه 
بايد در سنوات قبل پرداخت كنند و تعهدات خود و بسياري 
از موارد ديگر اقدام به فروش سهام مي نمايند. فروش سهام 
براي تامي��ن هزينه هاي خود به دليل رش��د بيش از حد 
قيمت ها و عدم توانايي آنها براي جبران وقفه بين درآمد، 
هزينه يا توليد و فروش، باعث نزولي تر شدن بازار مي شود 

و از رشد واقعي قيمت هاي بازار سرمايه جلوگيري به عمل 
مي آورد. وي درخصوص تفاوت بين ارزش ذاتي بازار وآنچه 
در بازار ديده مي ش��ود به رادار اقتصاد گفت: فعالان بازار 
به اين موضوع تصريح دارند كه ارزش واقعي بس��ياري از 
سهم هايي كه ما دربازار سرمايه با آن مواجه هستيم بيشتر 
از ارزشي است كه بازار براي آنها تعيين كرده است. بنابراين 
از نظر فرصت س��رمايه گذاري يا رشد در وضعيت بسيار 
مناسبي هستند كمااينكه بسياري از شركت ها قيمت هاي 
س��ال ۹۶ را تجربه مي كنند و حتي پايين ت��ر، بنابراين با 
اطمينان مي توان گفت بازار در آينده رشدهاي بزرگي را به 
خود خواهد ديد و منافع رشدها به كساني مي رسد كه امروز 
وارد بورس مي ش��وند. اين موضوع مساله اي جدي است 
كه بايد بدان توجه شود. حسين نصيري درخصوص علت 
نزول و افت هاي بورس گفت: علت نزول وافت شاخص ها 
را مي توان در مسائل مديريتي، مواردي چون برخوردهاي 

دولتي و قضايي، حتي قانون جديد بازار سرمايه كه به نظر 
مي رسد در راستاي بحث امنيت سرمايه گذاران است اما 
منجر به واهمه از س��رمايه گذاري در بورس ش��ده يافت. 
قوانين حمايتي از بورس خوب است اما نه به ميزاني كه به 
ضد خود تبديل شود مثل قوانيني كه بعضا براي كارگران 
يا در حمايت از حقوق زنان درمسائل كاري نوشته مي شود 
كه به ض��د كارگر و حق��وق و مزايا و اس��تخدام طولاني 
مدت زنان منتهي مي شود. وي در اين باره گفت: قضايي 
شدن ها و سختگيري هايي كه كميته تخلفات و سازمان 
نسبت به اجراي قوانين دارند بعضا باعث شده اكثر فعالان 
بورس��ي تمايلي براي هيات مديره شدن در شركت هاي 
سرمايه گذاري نداشته باشند و ترجيح دهند از اين سمت ها 
خارج شوند يا اينكه در بخش خصوصي بيشتر مشغول به 
كار ش��وند. قطعا براي جلوگيري از مسائلي كه آثار منفي 
روي بورس مي گذارد مسائل بايد هم به صورت ساختاري 

و اقتصادي مورد بررس��ي قرار بگيرد تا مسائل منفي كه 
بورس را از خ��ود متاثر مي كند كاهش بيابند. حس��ين 
نصيري كارشناس بورس درخصوص وضعيت نهادهاي 
مالي بورس نيز گفت: يكي از شاخص هاي تعيين كننده، 
پروكسي هايي است كه براي ارزيابي متغيرهاي اقتصادي 
مورد اس��تفاده مي قرار مي گيرد. وقتي حجم معاملات 
در ب��ازار كم مي ش��ود و بازار خال��ي از رون��ق معامله و 
سرمايه گذاري مي شود و چون نهادهاي خدمات دهنده 
مالي در بازار افزايش چش��مگيري داشته اند، با كاهش 
درآمدها، بازار رشد نمي كند و نهادهاي مالي نيز درآمدي 
ندارند. وي در اين باره تصريح كرد: به دلايل اشاره شده و با 
توجه به اينكه تمامي سياست ها در نهايت به بي اعتمادي 
به بازار منتهي مي شود و ساختار نهادي فعلي بازار سرمايه 
باعث كاهش حجم معاملات شده، ديگر موضوعي به نام 

رقابت درميان نهادهاي مالي و بازار سرمايه وجود ندارد.
در حال حاضر بسياري از شركت هاي نهادهاي مالي 
خدمات دهنده مالي در يك رقابت بسيار شديد در 
حالت رقابت كامل هستند اين باعث مي شود سود 
و عايدي اقتصادي آنها به س��مت صفر نيل كند و با 
توجه به ركود ب��ازار و كاهش معاملات، درآمد آنها 
بس��يار كاهش يافته اس��ت. وي در پايان گفت وگو 
خاطرنش��ان كرد: با كاهش اعتماد واقبال مردم به 
بورس و كاهش سرمايه گذاري در بازار سرمايه، قطعا 
درآمد نهادهاي مالي نيز بسيار نزولي شده در حالي 
كه با عدم تكرار و اجراي سياست هاي غلط دولت ها 
مي بايست بازار را به س��متي هدايت مي كردند كه 
مردم سرمايه هاي خود را براي سرمايه گذاري وارد 
اين بازار كنند و مانع از اين مي شدند كه بازار سرمايه 
در مسير نادرستي قرار بگيرد، بلكه تلاش ها بايد به 
اين سمت معطوف مي شد كه س��رمايه گذاريهاي 

بلندمدت فقط در بازار سرمايه صورت بگيرد.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه پيش بيني مي ش��ود همزم��ان با آغاز 
فعالي��ت مراكز آموزش��ي در ابتداي مه��ر ماه 3.5 
ميليون س��فر درون ش��هري به بار ترافيكي تهران 
سرريز خواهد شد، قفل ش��دن ترافيك پايتخت با 
برگزاري نمايشگاه س��اختمان در محل نمايشگاه 
بين المللي زنگ هش��دار براي ترافيك سرسام آور 

پاييز و زمستان پيش رو را به صدا در آورد. 
به گزارش »تعادل«، ترافيك پايتخت طي سال هاي 
اخير به اولين دغدغه شهروندان تهراني بدل شده است. 
شنبه ۲۷ آذرماه س��ال گذشته ترافيك تهران ركورد 
تازه اي از خود برجاي گذاشت به گونه اي كه به ۱۷۰۱ 
كيلومتر مربع رسيد! مهاجرت سالانه ۲5۰ هزار نفر به 
تهران، فرس��ودگي بيش از 9۰ درصدي اتوبوس هاي 
تهران، كمبود ۱۰۰۰ واگن مترو، فرس��ودگي ناوگان 
تاكس��يراني و بي اثر ش��دن اين مدل حمل و نقل در 
شرايط مورد نياز شهروندان و از سوي ديگر، گسترش 
فعاليت تاكس��ي هاي اينترنت��ي و همچنين افزايش 
روزافزون اس��تفاده از خودروهاي شخصي در غياب 
حمل و نقل عمومي قابل اتكا موجب شده است كه طي 
چند ساله اخير، همگام با »تحريم« و »تورم« و »كرونا«، 
ترافيك تهران نيز در هم تنيده تر و سردرگم تر از هميشه 
ش��ود. در چنين ش��رايطي با برگزاري يك نمايشگاه 
نيمه تخصصي شاهد قفل شدن ترافيك تهران براي 
س��اعت هاي طولاني هس��تيم. ترافيكي كه شكايت 
اعضاي ش��وراي ش��هر تهران را ديروز در پي داشت و 
آنها از رييس جمهور استمداد طلبيدند تا از اين پس، 
نمايشگاه ها نه در شمال تهران كه در جنوب پايتخت 
و در مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب برگزار شود. اگر 
چه اين ايده تا حدي مي تواند ترافيك در شمال تهران 
كاهش دهد اما بي گمان، اين ترافيك به ويژه همزمان 
با سال تحصيلي مدارس و دانشگاه ها به نيمه جنوبي 
تهران منتقل خواهد ش��د، چون مشكل اصلي محل 
استقرار نمايشگاه هاي تخصصي و عمومي نيست، بلكه 
مشكل اصلي فلج شدن حمل و نقل عمومي و بي اعتماد 
مردم به آن و در نتيجه رواج تاكس��ي هاي اينترنتي و 

خودروهاي شخصي و علل ديگر است.

   نمايشگاه ها در شهر آفتاب برگزار شود
در همي��ن رابطه مه��دي چمران، رييس ش��وراي 
اسلامي ش��هر تهران در حاشيه هش��تاد و ششمين 
جلس��ه ش��وراي اس��لامي ش��هر ته��ران در جمع 
خبرنگاران با اشاره به ترافيك روزهاي اخير پايتخت 
اظهار كرد: ش��ورا هر كاري مي توانسته انجام داده و 
چند روز پيش جلسه اي با رييس سازمان نمايشگاه ها 
و معاونش داشتيم و مباحثي را مطرح كرديم. آنچه 
در اين زمينه مطرح اس��ت آرام��ش و راحتي مردم 
است. او با بيان اينكه ما با نمايشگاه مشكلي نداريم، 
تأكيد كرد: ما مي گوييم نمايشگاه براي مردم دردسر 
و زحمت ايجاد نكند چرا كه ب��ا وجود اينكه در يك 
خيابان واقع ش��ده اما ترافيك ناش��ي از آن در تمام 
شهر تاثيرگذار است. وي با تاكيد بر اينكه ما موافق 
برگزاري اين نمايش��گاه ها در آن محل نيس��تيم، 
يادآور ش��د: مصوبات نيز تكليف مي كند كه چنين 
نمايش��گاه هايي در اي��ن محل برگزار نش��ود و در 
نمايشگاه ش��هر آفتاب برگزار شود. چمران با بيان 

اينكه آقاي قاليب��اف در زماني كه فرمانده انتظامي 
بود، تصميم گرفت كه نمايشگاه در آن محل برگزار 
نشود و در همان زمان اجازه نداديم نمايشگاه كتاب 
را نيز برگزار كنند، گفت: بايد يك مطالبه عمومي در 
اين زمينه ايجاد شود چرا كه ما در دوره هاي مختلف 

شورا، پيگيري هاي لازم را انجام داديم.
وي با بيان اينكه نمايشگاه كتاب به 9۰ تا ۱۲۰ هزار 
متر زيربنا نياز دارد و نمايشگاه شهر آفتاب 9۰ هزار 
متر زيربنا براي برگزاري اين نمايشگاه ندارد، گفت: 
با اين وجود برگزاري نمايش��گاه كت��اب در مصلي 
نيز در خيابان شهيد بهش��تي و خيابان هاي اطراف 
ترافيك ايجاد مي كند. قاعدتا نمايشگاه شهر آفتاب 
آماده اس��ت و كار خود را آغاز خواهد كرد. تعطيلي 
چند ساله دليل بر اين نيست كه از حيز انتفاع خارج 
شود. رييس شوراي اسلامي شهر تهران افزود: نبايد 
براي كس��ب درآمد مردم را به دردسر انداخت و اگر 
نمايشگاه را برگزار كنند وارد عمل مي شويم؛ همانطور 
كه در سال هاي قبل يك كاميون خاكروبه مقابل درب 
نمايشگاه تخليه كرديم تا از برگزاري آن جلوگيري 
كنيم و شهرداري نيز مي تواند چنين اقدامي را انجام 
دهد.وي با بيان اينكه نمايش��گاه ساختمان عمومي 
اس��ت، يادآور ش��د: با توجه به اين موضوع استقبال 
نيز انجام مي شود و چنين ترافيكي به وجود مي آيد.

   درخواست ورود رييس جمهور 
س��روري، عضو ش��وراي ش��هر نيز در نشست علني 
ديروز اين ش��ورا با اش��اره به اينكه تهران در روزهاي 
گذشته از لحاظ ترافيكي قفل مطلق بود، يادآور شد: 
رييس جمهور براي كوچك ترين موضوعات مردم خود 
را به جمع آنها مي رساند. ما به جايي رسيده ايم كه از 

رييس جمهور بخواهيم در اين زمينه مداخله كند.
وي با بي��ان اينكه م��ا ظرفيت بزرگ��ي در مجموعه 
نمايشگاهي شهر آفتاب داريم، تصريح كرد: با برگزاري 
نمايشگاه براي مردم دردسر و زحمت ايجاد مي شود 
كه مي ت��وان اين مش��كل را حل كرد. تقاض��ا داريم 
نهادهاي مرتبط ورود كنند تا اين مش��كلات برطرف 
شود. برگزاري نمايشگاه ساختمان در چنين فضايي 
كه ترافيك ايجاد مي كند، هيچ لزومي ندارد. نبايد بار 
ديگر شاهد برگزاري نمايشگاه در اين محل باشيم كه 

مردم را ساعات زيادي در ترافيك معطل نگه دارد.

   افزايش ۳.۵ ميليون نفري مسافران در شهر 
س��يد جعفر تش��كري هاش��مي رييس كميسيون 
عمران و حمل و نقل ش��ورا نيز با بيان اينكه 35 روز 
تا بازگشايي مدارس فاصله داريم، گفت: با آغاز سال 
تحصيلي سفرهاي شهري ۱۶ درصد افزايش خواهد 
يافت و 3.5 ميليون نفر به تعداد افرادي كه در ش��هر 
تهران ت��ردد مي كنند، اضافه مي ش��ود. وي با اعلام 
اينكه در گذشته در شهرداري تهران تمام معاونت ها 
درگير اين مساله مي شدند، يادآور شد: اگر ستادي 
در اين خصوص تشكيل شده ما اطلاعي در رابطه با 
آن نداريم و اگر تشكيل نش��ده، از شهرداري تقاضا 
داريم هرچه سريع تر ستادي را در اين راستا تشكيل 
دهند. عضو شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه 
اگر ترافيك ايجاد شود نمي توانيم ادعا كنيم كه اطلاع 
و پيش بيني لازم را نداش��تيم، گفت: تمام نهادهاي 
مسوول و ش��هرداري بايد در اين زمينه تصميمات 
لازم را بگيرن��د. ببينيد در اي��ن روزها برگزاري يك 
نمايشگاه چه مشكلي را براي مردم ايجاد كرد البته 
كه اين ترافيك ناش��ي از برگزاري نمايشگاه را بارها 

رسانه ها و اعضاي شورا مطرح كرده بودند.

   ايجاد بانك زمين
با صيانت از املاك شهرداري 

در تحولي ديگر، لايحه شهرداري تهران در خصوص 
دستورالعمل اجرايي بانك زمين منطقه ۲۲ ديروز 
بررسي و با حداكثر آراء تصويب و مقرر شد كه شهردار 
تهران رييس، معاون شهرسازي نايب رييس و ديگر 
معاوني��ن درگير با موضوع، اعض��اي كارگروه بانك 
زمين شهر باشند. مهدي عباسي رييس كميسيون 
شهرسازي شوراي اسلامي ش��هر تهران در هشتاد 
و ششمين جلسه ش��ورا در خصوص لايحه شهردار 
تهران در خصوص دستورالعمل اجرايي بانك زمين 
منطقه ۲۲ با بيان اينكه پيش بيني ش��ده كه برگ 
زريني در مديريت ش��هري ثبت ش��ود، اظهار كرد: 
تمامي زمين هايي كه از اين لايحه مي تواند شناسايي 
و ثبت و ضبط شود تا ابد قابل رصد است و مي تواند 
به عنوان س��رانه، هدف گذاري شده و مورد استفاده 
قرار بگيرد. وي با تقدير از ش��هرداري براي تكميل 
اين پرونده، يادآور ش��د: خوش��بختانه ش��هرداري 
پيش نويس را ارايه كرد و وقت زيادي براي آن صرف 

شده تا ملاك عمل براي تمام مناطق شهر تهران قرار 
بگيرد و شناسايي و صيانت از اموال عمومي در دستور 
كار اين لايحه قرار گرفت. عباسي تأكيد كرد: در اين 
لايحه به گونه اي پيش بيني كرديم كه سامانه هاي 
شهرسازي نيز بتوانند اطلاعات املاك و زمين ها را 
رويت كنند. يكي ديگر از تأكيدات ما اين بوده كه تا 
يك سال براي تمام مناطق شهر اجرايي شود. براي 
شفاف سازي و اطلاع رس��اني عمومي نيز اطلاعات 
بانك زمين به صورت برخط در س��امانه شفافيت و 

در دسترس عموم مردم قرار مي گيرد.

   بانك زمين بسيار ثروتمندتر از
 بانك شهر است

ناصر اماني عضو كميس��يون برنامه و بودجه شورا با 
بيان اينكه اين اقدام بسيار خوب و در راستاي حفظ 
دارايي هاي شهر است، گفت: با اين اقدام تصميم بر 
اين گرفته شده كه زمين ها و املاك اضافي سازمان ها 
بي استفاده نباشد و همچنين توسعه حريم شهرها و 
آماده س��ازي زمين براي چهار ميليون واحد مسكن 
محقق شود. وي ادامه داد: در لايحه شهرداري تهران، 
اولويت به منطقه ۲۲ داده شده و اين لايحه به تأمين 
س��رانه هاي خدماتي اختصاص داده شده است. جز 
هدف اقتصادي و مالي، اهداف اجتماعي نيز بايد در 

اين لايحه مورد توجه قرار بگيرد.
اماني ب��ا بيان اينكه بانك زمين ب��ه اندازه بانك هايي 
كه منابع مالي ش��هرداري در آن گ��ردش دارد، مورد 
اهميت اس��ت، خاطرنشان كرد: مي توان زميني را در 
مناطق ش��مالي در نظر گرفت و اعتب��ارات حاصل از 
آن را در مناطق جنوبي هزينه كرد. من با بانك زمين 
بسيار موافقم اما بايد تمام املاك شهرداري در راستاي 
تش��كيل اين بانك، شناسايي ش��ود.وي تأكيد كرد: 
اين كار در ش��أن شوراي اسلامي ش��هر و در راستاي 
شفاف سازي و پاسخگويي به شايعات و ابهامات دروغين 
در خصوص املاك و معاملات شهرداري است و به نوعي 
گامي بزرگ براي مبارزه با فساد محسوب مي شود. اين 
بانك بسيار بزرگ تر و ثروتمندتر از بانك شهر و براي 
منابع مالي غيرنقد ش��هرداري به شمار مي رود. عضو 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه ما براي منابع 
نقد بانك داشتيم، تصريح كرد: امروز اعلام مي كنيم 
م��ا بانك زمين را براي منابع غير نقد در اختيار داريم. 
بانك منطقه ۲۲ مي تواند بانك زمين شهر يا شهرداري 
در نظر گرفته ش��ود و آن را بزرگ نگاه كرد؛ در همين 
راستا ش��هردار تهران مي تواند رييس كارگروه بانك 
زمين باش��د. وي با تأكيد بر اينكه اطمينان داش��ته 
باشيد كه پس از تشكيل اين بانك، تمام كلان شهرها 
نس��بت به راه اندازي بانك زمين اقدام خواهند كرد، 
يادآور شد: ما با استقرار اين بانك مي توانيم در تأمين 
سرانه ها عدالت ايجاد كنيم.اماني ادامه داد: ما در شهر 
تهران به دولت كمك مي كنيم كه در راس��تاي ايجاد 
عدالت، زمين هايي براي ساخت مسكن مستضعفين 
در اختيارش قرار بگيرد و اين را مي توان به عنوان هدف 
بانك زمين در نظر گرفت. احمد صادقي رييس كميته 
شفافيت و شهر هوشمند شورا هم با تأكيد بر اينكه اين 
اقدام بس��يار مثبت است، گفت: بانك زمين مي تواند 
زمين ها را حفظ كند و اجازه تغيير كاربري به آن ندهد 
كه اميدواريم در تمام مناطق شهر تهران اجرايي شود.
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پيش بيني پاييز كم بارش
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
سازمان هواشناسي كشور، گفت: بر اساس خروجي 
اغلب مدل هاي پيش بيني بلندمدت، انتظار مي رود 
پاييز امسال نيز بارش هاي كشور كمتر از نرمال باشد.

به گزارش ايرنا، احد وظيفه در جلسه شوراي مديران 
سازمان هواشناس��ي كش��ور، اظهار داشت: شرايط 
پيش روي بارش در پاييز و ادامه كس��ري آب پش��ت 
س��دها تاثير مخربي بر كش��ت پاييزه به خصوص در 
مناطق سردسير نيمه شمالي خواهد داشت.وي ادامه 
داد: اين شرايط در حالي است كه امسال دومين سال 
متوالي خشكسالي با درجات شديد تا بسيار شديد در 
كشور است.رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران 
خشكسالي سازمان هواشناسي كشور افزود: در جريان 
بارش هاي اخير اندكي از كسري بارش كشور جبران 
ش��د اما همچنان ميانگين بارندگي ها از ابتداي سال 
زراعي يعني اول مهرماه تاكنون ۲۴ درصد كمتر از نرمال 
است.وظيفه خاظرنشان كرد: كم بارشي امسال سبب 
شد تا ميزان آب پشت سدهاي كشور نيز با كاهش قابل 
توجهي همراه شود. حتي ورودي آب سدها نيز به دليل 

توالي خشكسالي نيز كمتر از سال گذشته بوده است.

سقوط آزاد صادرات خدمات 
مهندسي به زير ۲۰۰ ميليون دلار 

محمد ابوطالبي، عضو هيات مديره انجمن صادركنندگان 
خدمات فني و مهندس��ي با بيان اينك��ه در دولت قبل 
نس��بت به صدور خدمات فني و مهندس��ي بي مهري 
كاملي ش��د، گفت: در دولت روحاني عقبگرد داشتيم. 
ابوطالبي در گفت وگو با اش��اره به اينكه سال ۷3 صدور 
خدمات فني و مهندسي با مصوبه دولت با چند كشور 
همسايه آغاز شد، اظهار كرد: در اين زمينه قراردادهايي 
عمدتاً در بخش راهس��ازي امضا ش��د. پس از تشكيل 
ش��وراي عالي صادرات غيرنفتي، مصوباتي در تسهيل 
صادرات خدمات فني و مهندس��ي ابلاغ و باعث ش��د 
شركت هاي ايراني در بخش هاي مختلف ساخت وساز 
و... بتوانند در مناقصات بين المللي شركت كنند.وي با 
يادآوري اينكه سال 8۱ دولت مشوقي را به عنوان جايزه 
صادراتي تصويب كرد، افزود: از سال ۱3۷3 تا سال ۱38۱ 
صادرات خدمات فني مهندسي از ۱5۰ ميليون دلار ۲5۰ 
ميليون دلار رسيد. از سال 8۱ با مصوبه مذكور ۴5 درصد 
رشد صادرات را داشتيم.وي اضافه كرد: اين روند ادامه 
داشت و سال ۱39۰ به حدود ۴.8  ميليارد دلار قرارداد 
صادرات خدمات فني مهندسي داشتيم. متاسفانه سال 
9۰ به واسطه تشديد تحريم ها و همچنين دولت وقت 
مشوق هاي صادراتي را قطع كرد اين ۲ اقدام باعث شد تا 
روند روبه رشد صادرات خدمات فني و مهندسي كاهش 
يافت.عضو هيات مديره انجمن صادركنندگان خدمات 
فني مهندس��ي بيان كرد: اين روند كاهشي همچنان 
داش��ت و در دولت حسن روحاني هم بي مهري كاملي 
نسبت به صدور خدمات فني مهندسي صورت گرفت. 
حتي  مي توانيم بگوييم به اندازه نيم قدم هم دولت در  اين 

زمينه رو به جلو نرفت، بلكه عقبگرد هم داشتيم.

آغاز فعاليت خطوط كشتيراني 
منظم كانتينري در درياي خزر

مقام مسوول سازمان بنادر و دريانوردي از آغاز راه اندازي 
خطوط كش��تيراني منظم كانتينري در درياي خزر 
با همكاري يك شركت كش��تيراني داخلي خبر داد.

حس��ين يونس��ي يادآور شد: مدت هاس��ت به دنبال 
راه اندازي و فعاليت خطوط منظم كشتيراني از بنادر 
شمالي كشور به آستاراخان هستيم و مذاكرات بسياري 
در اين رابطه صورت گرفت و جلسات مستمري با يك 
شركت كشتيراني داخلي برگزار ش��د.وي افزود: اين 
شركت داراي ۲3 فروند كشتي است و به همين دليل 
سازمان بنادر و دريانوردي از اين شركت درخواست كرد 
تعدادي از كشتي هاي مربوطه به منظور تردد منظم در 
بخش كانتينري از بنادر شمالي كشور فعاليت كنند.

مديركل بنادر و دريانوردي گيلان با اش��اره به مزيت 
اطلاع و اطمينان صاحبان كالا از حضور كشتي ها در 
بنادر مشخص در زمان مشخص، گفت: وقتي صاحب 
كالا بداند كه كشتي ها در تاريخ مشخصي در يك بندر 
مشخص حضور دارند، كالاهاي صادراتي خود را از نقاط 
مختلف كش��ور به آن بنادر منتقل مي كنند چرا كه از 
وجود كشتي، تردد آن و صادرات كالا در زمان مشخص، 
اطمينان دارند.وي با اشاره به مصوبه سازمان بنادر براي 
راه اندازي خطوط لاينر كانتينري از بنادر شمالي كشور، 
اضافه كرد: تاكنون چنين خط لاينري در بنادر شمالي 
وجود نداشته اس��ت و اين اتفاق باعث افزايش ميزان 
ترافيك كالا مي ش��ود.وي با اش��اره به اينكه بر اساس 
جدول زمانبندي ارايه شده شاهد آغاز فعاليت خطوط 
منظم كشتيراني كانتينري از بنادر شمالي درياي خزر 
هستيم، گفت: فعاليت خطوط لاينر كانتينري در ابتداي 
امر از 3 بندر اصلي شامل بنادر انزلي، اميرآباد و نوشهر 
آغاز مي شود و در صورت وجود كانتينر ۲ بندر آستارا 

و فريدون كنار نيز به عنوان مبدا تردد اضافه مي شوند.

احضار مديرعامل هواپيمايي آتا 
به دادستاني تهران

دادس��تان تهران گفت: مديرعامل شركت هواپيمايي 
آتا احضار و از وي پيرام��ون تأخير پرواز تهران – نجف 
توضيحاتي اخذ شد و گزارش آن جهت برخورد قانوني با 
اين شركت به سازمان هواپيمايي كشوري نيز منعكس 
شد.به گزارش ايسنا به نقل از قوه قضاييه، علي صالحي 
بيان كرد: احضار مديرعامل شركت هواپيمايي آتا در 
راستاي حفظ حقوق شهروندي، بوده و دليل آن تعلل 
هشت ساعته پرواز نجف به تهران و شكايت مسافران بوده 
است. دادستان تهران با بيان اينكه دستورات لازم جهت 
تسريع در رسيدگي اين پرونده صادر شد، تصريح كرد: 
تسريع در رسيدگي به چنين پرونده هايي مهم است و 
تلاش مي كنيم كه ايفاي حقوق مردم از سوي شركت ها 

و موسسات در كمترين زمان ممكن انجام شود.

درخت  كشي اين بار در منطقه 19
عضو شوراي ش��هر تهران مجددا نسبت به قطع و 
خشكاندن درختان در تهران انتقاد كرد.به گزارش 
تس��نيم، ناصر اماني در تذك��ري در ارتباط با قطع 
درختان در منطقه ۱9 گفت: فيلمي كه در صحن 
شورا پخش شد، فيلم بوستان گلريز يك در منطقه 
۱9 تهران است كه بخش��ي از درختان قديمي آن 
بي رحمانه سياه و كاملا خشك شده و بخشي قطع 
شده اند.وي ادامه داد: در نزديكي اين بوستان يك 
كارخانه س��يمان وجود دارد كه به ادعاي روحاني 
عزيز، متعهد و جوان دلسوز ما كه اين فيلم را تهيه 
كرده است گردافشاني اين كارخانه بوستاني به اين 
بزرگي را خشك كرده اس��ت و علاوه بر آن عده اي 
هم درختان را قطع كرده اند. شهردار اين ناحيه وقت 
نمي كند در طول يك س��ال يك بار به آنجا سري 
بزند آيا رييس اداره خدمات شهري هم وقت ندارد 
تا ببيند كه چه اتفاقي براي بوستاني به اين بزرگي 
افتاده است؟ بعد از آن به سراغ صاحب كارخانه برود 
كه در حال خش��ك كردن و نابود كردن بوس��تان 
است؟اماني افزود: خشك شدن و نابودي درختان 
يك طرف قطع كردن درختان كه به بهانه خشك 
شدن اتفاق مي افتد تا منطقه را به يك زمين تبديل 
كنند و طرح س��اخت و س��از در آن اجرا كنند يك 
طرف ديگر؛ ديشب براي من فيلمي از منطقه يك 
فرستادند كه براي شهردار منطقه فرستادم. گفتند؛ 
ملك شخصي است و ما اجازه ورود نداريم اما چند بار 
هشدار داده و نامه زده ايم. عضو شوراي شهر تهران 
گفت: مردم هم مي گويند؛ اين نامه ها و هشدار ها 
چه سودي دارد وقتي اين بوستان در حال از بين 
رفتن اس��ت و دائم عكس هاي شبانه قطع شدن 
درختان را براي من مي فرستند. به من ثابت شده 
كه اين مساله در تهران به يك اپيدمي تبديل شده 

است و بايد حتما فكري اساسي برايش كرد.

امضاي تفاهم نامه ساخت
۳۰ هزار مسكن در پايتخت

در راستاي تامين مسكن ش��هروندان تهراني، امروز 
تفاهم نام��ه س��اخت 3۰ هزار واحد مس��كوني بين 
شهرداري تهران و بخش خصوصي به امضا رسيد كه 
اين پروژه در دو قالب مشاركتي و نهضت ملي مسكن 
احداث خواهد ش��د.به گزارش ايسنا، از سال گذشته 
شهرداري تهران با برگزاري جلساتي با مسوولان وزارت 
راه و شهرسازي، مسووليت اجراي ساخت بخشي از 
طرح نهضت ملي مس��كن را به عهده گرفته و در اين 
مسير نشست هايي را با فعالان صنعت ساختمان برگزار 
كرد. ش��هرداري تهران از سال گذشته برنامه احداث 
۱8۰ هزار واحد مس��كوني در پايتخت را در دستور 
كار خود قرار داده كه بنا به گفته سرپرس��ت سازمان 
نوس��ازي ش��هرداري تهران تحقق اين هدف سبب 
مي شود توليد مسكن نس��بت به گذشته چهار برابر 
شود. در اين راستا، امروز تفاهم نامه اي بين شهرداري 
تهران و انجمن سازندگان مسكن و ساختمان شهر 
تهران براي س��اخت 3۰ هزار واحد مسكوني به امضا 
رس��يد و در واقع گام اوليه براي ورود اين پروژه به فاز 
اجرايي برداشته شد.حسن محتشم عضو هيات مديره 
انجمن انبوه سازان استان تهران در تشريح جزييات 
اين خبر به ايس��نا گفت: تفاهم نامه اي كه امروز براي 
ساخت 3۰ هزار واحد مسكوني در شهر تهران به امضا 
رسيد شامل پروژه هاي مشاركتي شهرداري تهران و 
پروژه هاي نهضت ملي مسكن است. در واقع پروژه هاي 
مشاركتي براي عموم و پروژه نهضت ملي براي افراد 
واجد شرايط مقررات طرح نهضت ملي مسكن احداث 
مي ش��ود.وي افزود: خوش��بختانه چالش هايي كه 
درخصوص همكاري سازندگان با دولت و شهرداري 
در طرح نهضت ملي مس��كن وجود داشت به تدريج 
در حال رفع اس��ت و در هفته هاي اخي��ر با برگزاري 
نشست هايي قدمهاي خوبي در اين زمينه برداشته 
شد.محتش��م با اشاره به س��هم قابل توجه مسكن از 
سبد خانوار گفت: در حال حاضر مسكن براي برخي 
دهك ها در شهر تهران تا 9۰ درصد هزينه ها را به خود 
اختصاص مي دهد. س��ازندگان ب��راي كمك به رفع 
مشكلات بازار مسكن طرح هاي مختلفي شامل توليد 
و عرضه مسكن، ساخت واحدهاي استيجاري، اجاره به 
شرط تمليك و مسكن اقساطي را به دولت و شهرداري 
پيشنهاد داده اند كه معتقديم با اجراي اين برنامه ها 
آرامش نس��بي در بازار مس��كن ايجاد مي شود.عضو 
هيات مديره انجمن انبوه سازان استان تهران تصريح 
كرد: در شرايط فعلي بازار مسكن در كلانشهرها دچار 
فضاي سفته بازي و سوداگري است. واضح است كه در 
چنين شرايطي امكان تامين مسكن براي دهك هاي 
پايين فراهم نيست. در كشورهاي توسعه يافته دولت 
و مديريت ش��هري مس��تقيما تامين مسكن اقشار 
پايين را بر عهده مي گيرند. در اين كشورها مدل هاي 
مختلف تامين مال��ي، كاهش هزينه ه��اي زمين و 
ارتقاي تكنولوژي ساخت به كاهش قيمت تمام شده 
منجر مي شود كه در تفاهم نامه با شهرداري تهران اين 
موضوعات مدنظر قرار گرفته اس��ت.همچنين سيد 
مهدي هدايت سرپرست سازمان نوسازي شهرداري 
تهران با اشاره به برنامه ساخت سالانه ۱8۰ هزار واحد 
مسكوني توسط شهرداري تهران گفت: قرار است كه 
سازندگان و انجمن انبوه سازان اين كار بزرگ را انجام 
دهند و امروز تفاهم نامه ساخت 3۰ هزار واحد مسكوني 
با انجمن سازندگان مسكن و ساختمان شهر تهران 
منعقد شد. وي در حاشيه اختتاميه بيست و دومين 
نمايشگاه بين المللي صنعت ساختمان تصريح كرد: 
خوشبختانه در شهر تهران با توجه به اينكه ساخت 
وساز توجيه اقتصادي دارد، بخشي از منابع را بانك ها 
تامين مي كنند و باتوجه به پتانسيل فني و مهندسي 
انبوه سازان ان شاءالله بتوانيم در كنار تدابير خوبي كه 
در قرارگاه مسكن اتخاذ شده شاهد اتفاقات خوبي در 
حوزه مسكن باشيم تا هدف گذاري ساخت سالانه 
۱8۰ هزار واحد مس��كوني در تهران توسط انجمن 

انبوه سازان و سازندگان شهر تهران محقق شود.

زنگهشدارترافيكپاييزهدرپايتختبهصدادرآمد

عضوكميسيونعمران:مديرانبابهانهتحريمازخودسلبمسووليتميكنند

تهران قفل شد

تبعات سنگين تحريم ها براي مسافران
گروه راه و شهرسازي|

در پي سوانح و تاخيرهاي پياپي و اعتراض هاي مسافران 
در برخ��ي از پرواز ها طي روزهاي اخير، افكار عمومي 
به دنبال پاسخ قابل قبول از سوي مسوولان است. در 
اين حال، برخي مسوولان هوايي به پيامدهاي تحريم 
و كمبود يا نبود قطعات هواپيما اش��اره دارند و برخي 
ديگر از آنها پيچيدگي هاي كنوني را به نحوه مديريت 
ربط مي دهند. اگر چه به دليل برخي انتصاب هاي يك 
س��اله اخير كه در اركان مختلف كشور صورت گرفته 
است، افرادي با تحصيلات نامتناسب و بعضا بي تجربه 
به مناصب بالاي مديريتي گمارده شده اند و به همين 
دلي��ل كيفيت مديريت نس��بت به گذش��ته به طرز 
چشمگيري كاهش يافته است، اما واقعيت اين است 
كه ناوگان هوايي كشور تقريبا از ابتداي انقلاب اسلامي 
زيرضرب تحريم ها بوده و رمقي براي آن باقي نمانده 
است. در چنين فضايي است كه مديرعامل »هما« از 
تبعات سنگين تحريم ها براي مسافران هوايي سخن 
گفته است و اقبال ش��اكري عضو كميسيون عمران 
مجلس در مقابل اظهار كرده است: مسوولان نبايد با 
بهانه تحريم ها، رفع مشكلات را از سر خود باز كنند و 
اين نهايت بي مسووليتي است كه مديران با بهانه تحريم 
از خود سلب مسووليت كنند و اين رفتار را قبول نداريم. 
درصد بسيار بالايي از مشكلات صنعت هوانوردي قابل 
مديريت است و وزير راه و شهرسازي هم به اين موضوع 

اذعان داشته است.
 به گ��زارش ايلن��ا، آش��فتگي صنعت هوان��وردي و 
شركت هاي هواپيمايي كشورمان به جايي رسيده كه 
روزي نيست كه خبري درباره سانحه، تاخير، اعتراض 
مس��افران، فرود اضطراري و... از اين صنعت در صدر 
خبرها قرار نگيرد. به ويژه در چند ماه اخير شدت تاخير 
به دليل نقص هاي فني هواپيماها افزايش داشته و از 
يك ماه گذشته، پديده تركيدن لاستيك هم به انواع 
خطرات سفر هوايي در كشورمان اضافه شده  است كه 
البته مديران و مسوولان دليل تمام اين آشفتگي ها را 

تحريم مي دانند. عاملي كه در نهايت خس��ارت وارد 
آمده ناشي از آن را مصرف كننده نهايي يعني مسافران 
پرداخت مي كنند و همواره ايرلاين ها مدعي هستند 
كه زيان ده بودند و نبايد فشار بيشتري به آنها وارد شود 

و مسافران بايد اين شرايط را درك كنند. 
البته رييس سازمان هواپيمايي كشوري اخيرا درباره 
تاثير تحريم ها گفته است كه دش��من از اول انقلاب 
تاكنون تم��ام توان خ��ود را به كار بس��ته تا صنعت 
هوانوردي اي��ران را زمينگير كند اما جوانان نخبه ما، 
اين تحريم ها را بي اثر كرده اند. محمد محمدي بخش 
همچنين در بخشي از س��خنان خود مدعي شده كه 
ايران در حوزه حمل و نقل هوايي و جابه جايي مسافر 
در بين ۱۱ كشور منطقه، در رتبه چهارم قرار دارد. اين 
اظهارات رييس سازمان هواپيمايي در حالي است كه 
طبق گزارش ارايه شده از سوي اين مقام مسوول؛ در 
حال حاضر تعداد هواپيماهاي كشور ۴٠٠ فروند است 
كه از اين تعداد ٣٣٠ فروند فعال ب��وده و ١۶٠ فروند 

هواپيما اجازه پرواز دارند. 

   تحريم ها، هزينه هاي صنعت را 
افزايش داده است

همچنين شمس الدين فرزادي پور، مديرعامل ناوگان 
ملي كشور -  شركت ايران اير-  در گفت وگو با ايلنا درباره 
تاثير تحريم ها بر صنعت هوانوردي كشورمان گفت: 
تيزترين لبه تيغ تحريم ها بر گردن صنعت هوانوردي 
بوده اما با ش��هامت و ش��جاعت و اقدامات جهادي از 
پس تحريم ها برآمديم. متاسفانه امروز تحريم ها فشار 
زيادي بر صنعت هوانوردي كش��ور تحميل كرده كه 
تلاش داريم ناوگان هوايي كشور تجهيز شود و توسعه 

پيدا كند.
وي با بيان اينكه تحريم ها، هزينه هاي صنعت را افزايش 
داده است، گفت: امروز به واسطه تحريم ها هزينه هاي 
اضافي قابل توجهي بر روي دوش ايرلاين ها است و هر 
چه كه باعث ايجاد محدوديت براي مردم و مسافران 

شود، تبعات سنگين محسوب مي شود. دنيا امروز در 
حوزه هوانوردي از ارايه خدماتي كه امنيت مردم را مورد 
هدف قرار داده، دريغ مي كند و اين مهم ترين تبعات 

تحريم هاي ظالمانه عليه صنعت هوانوردي است.
مديرعامل ايران اير )هما( با اشاره به مواضع ايكائو درباره 
تهديدات اعمال تحريم ها عليه حوزه هوانوردي ايران 
ادامه داد: ايكائو در اين باره مواضع محكمي ندارد و بعضا 
مواضع اين نهاد بين المللي الزام آور نيست اما نماينده 
حقوق بشر در ايكائو بارها اعمال تحريم عليه صنعت 

هوانوردي ايران را محكوم كرده است.
وي درباره افزايش سن ناوگان هوايي اظهار كرد: اساسا 
س��ن ناوگان مهم نيس��ت، بلكه موضوع مهم، امكان 
برقراري پشتيباني است كه در حال حاضر از ما دريغ 
كرده اند. اما برخلاف مس��وولان صنع��ت هوانوردي، 
نهادهاي نظارتي مانند مجلس تمام مشكلات صنعت 

را متوجه تحريم نمي دانند. 

   مشكلات اخير قابل مديريت است!
اقبال شاكري، عضو كميسيون عمران مجلس نيز درباره 
افزايش اعتراضات مسافران در برابر تاخيرات پروازها و 
ارتباط تمام مشكلات به مساله تحريم اظهار داشت: 
معتقدم برخي از موضوعات متوجه شرايط است و بايد 
با نگاه واقع بينانه و متناسب با واقعيت ها توقع داشته 
باشيم اما مشكلاتي كه اخيرا باعث چنين تنشي بين 
مسافران و ايرلاين ها شده، پيچيده و بزرگ نبودند و 

امكان مديريت آنها وجود داشت. 
وي تاكيد كرد: براي مجلس اين موضوع ثابت نش��ده 
و مس��وولان بايد ثابت كنند كه اين مشكلات به طور 
كامل به ريش��ه تحريم ها برمي گردد و قابل مديريت 
نبودند. قبول داريم كه عامل درصدي از اين مشكلات، 
تحريم ها است و اين ميزان اثرگذاري تحريم ها هم بايد 
با صداقت و متناسب با واقعيت  ها به مردم اطلاع داده 
شود.اين عضو كميسيون عمران مجلس با بيان اينكه 
در هر شرايط نبايد به مردم و مسافران بي توجهي شود، 

گفت: مردم از اينكه مشكلات بارعايت حقوق مسافران 
و با احترام به آنها اطلاع داده ش��ود، ناراضي نخواهند 
بود و ريشه اين تنش ها به بي اطلاع گذاشتن آنها، عدم 
پاسخگويي نمايندگان ايرلاين ها در بروز مشكلات، 

عدم جبران خسارت هاي مسافران برمي گردد.
شاكري افزود: اين وضعيت در حالي است كه يكي از 
مهم ترين خطوط حمل و نقل كشور، خط هوايي است 
و به عنوان تابلوي ورودي وخروجي كش��ور محسوب 
مي شود. بنابراين با چنين اهميتي انتظار مي رود كه 
مديريت اين صنعت همتراز با اين ميزان اهميت باشد. 
وي تاكيد كرد: مس��وولان نبايد با بهان��ه تحريم ها، 
رفع مش��كلات را از س��ر خود باز كنن��د و اين نهايت 
بي مسووليتي است كه مديران با بهانه تحريم از خود 
س��لب مس��ووليت كنند و اين رفتار را قبول نداريم. 
درصد بسيار بالايي از مشكلات صنعت هوانوردي قابل 
مديريت است و وزير راه و شهرسازي هم به اين موضوع 

اذعان داشته است.
اين عضو كميسيون عمران با بيان اينكه وزارت راه 
و شهرسازي و سازمان هواپيمايي كشوري با كمك 
مجلس بايد يك بار مشكلات اقتصادي ايرلاين ها را 
برطرف كنند، ادامه داد: يك��ي از موضوعات، بحث 
قيمت بليت است. بارها شاهد آن بوديم كه ايرلاين ها 
قيمت بليت رابالا برده اند اما با ورود سازمان و وزارت 
راه و مجلس قيمت ها به قيمت قبل برگشته بنابراين 
اين رفتار نشان مي دهد اين قيمت ها واقعي نبودند. 
شاكري درباره ادعاي ايرلاين ها مبني بر اينكه زيان 
ده هس��تند، تاكيد كرد: اتفاقا مجلس اين موضوع 
را مورد بررسي قرار داده اس��ت. ايرلاين ها زيان ده 
نيستند بلكه زياده  خواه هستند.  وي گفت: اميدوارم 
مديران ايرلاين ها اين نوسانات مديريتي را برطرف 
كنند و س��ازمان هواپيمايي بايد ب��ا اقتدار از منافع 
و حقوق مس��افران حمايت كنند و از س��وي ديگر 
مجلس اين آمادگي را دارد كه در برابر مش��كلات 

تحريمي از ايرلاين ها حمايت كند.



هولدرهاي كوتاه مدت بيت كوين از زمان س��قوط بازار در 
ارديبهش��ت امس��ال، موجودي خود را 330/000 واحد 
افزايش داده اند. به عقيده تحليل گران، اين اتفاق مي تواند 
نشان دهنده پايان فروش هاي دسته جمعي سرمايه گذاران 
و مس��ير رو به بهبود بازار ارزهاي ديجيتال باشد. افزايش 
اخير موجودي هولدرهاي كوتاه مدت بيت كوين مي تواند 
نش��انه اي براي پايان دوره هاي فروش دسته جمعي ميان 
س��رمايه گذاران و آماده ش��دن بازار براي چند ماه انباشت 
پيوس��ته واحدهاي جديد باشد. گزارش جديد گلسنود از 
وضعيت ش��اخص هاي درون زنجيره اي نشان مي دهد كه 
هولدرهاي كوتاه مدت بيت كوين از زمان س��قوط ش��ديد 
قيمت لونا در ماه مه )ارديبهش��ت( تاكنون موجودي خود 
را 330/000  واحد بيشتر كرده اند؛ موضوعي كه مي تواند 
نشان دهنده مسير رو به بهبود بازار ارزهاي ديجيتال باشد. 
در جريان فروش گس��ترده اي كه از ماه مه )ارديبهش��ت( 
آغاز شد و تا پايان ژوئن )خرداد( ادامه پيدا كرد، هولدرهاي 
كوتاه مدت بيت كوي��ن روند جديدي را با خريد بيت كوين 
در قيمت هايي بس��يار پايين )در نزديكي 20/000  دلار يا 
زير اين س��طح( به راه انداختند و با اي��ن كار، خود را از نظر 
سرمايه گذاري در موقعيت مناسبي قرار دادند. آن طور كه در 
گزارش گلسنود آمده است، از ماه مه )ارديبهشت( 200/000  
واحد بيت كوين از آدرس هاي مربوط به هولدرهاي بلندمدت 
و 100/000  بيت كوين از صرافي هاي ارز ديجيتال خارج 
شده كه به نظر مي رسد همين جريان دليل اصلي افزايش 
موجودي هولدرهاي كوتاه مدت در اين بازه زماني است. اين 
اتفاقات در كنار هم اين مساله را تأييد مي كنند كه فروش هاي 
دسته جمعي سرمايه گذاران ديگر به پايان رسيده است و 
آن دسته از هولدرهاي كوتاه مدت كه در دوره هاي افزايش 
فشار فروش وارد بازار شده بودند، اكنون با هزينه اوليه بسيار 
كمتري نسبت به ساير س��رمايه گذاران، از بيت كوين هاي 
خود نگهداري مي كنند. طبق تعريف گلسنود، هولدرهاي 
بلندمدت كيف پول هايي هس��تند كه حداقل 1۵۵ روز از 
زمان نگهداري آنها مي گ��ذرد و هولدرهاي كوتاه مدت نيز 
آدرس هايي هستند كه بيت كوين هاي خود را براي كمتر 
از 1۵۵ روز است كه نگهداري مي كنند. به گفته تحليلگران 
گلسنود، هولدرهاي كوتاه مدت معمولاً در نزديكي اوج هاي 
قيمتي اقدام به خريد مي كنند و وقتي قيمت پايين مي آيد به 
ناچار دست به فروش مي زنند، بنابراين مي توان گفت انباشت 
بيت كوين ميان هولدرهاي كوتاه مدت معمولًا در بازارهاي 
صعودي اتفاق مي افتد؛ ام��ا خريداراني كه در ماه هاي مه و 
ژوئن )ارديبهشت و خرداد( وارد بازار شده اند، يك »واگرايي 
ساختاري« در تقابل با اين روند معمول ايجاد كرده اند. در 

گزارش گلسنود آمده است: »چنين رويدادهايي، انتقال 
بخشي از بيت كوين ها با حس��اب خريداران جديدي را 
نشان مي دهد كه در شروع كار به عنوان هولدر كوتاه مدت 
در نظر گرفته مي ش��وند؛ ام��ا بايد توجه ك��رد كه اين 
هولدرهاي تازه وارد در قيمت هاي پاييني دست به خريد 
زده اند و از نظر سرمايه گذاري در موقعيت مناسبي براي 
ادامه دادن به نگهداري از بيت كوين هاي خود در آينده 
هستند.« تحليل گران گلسنود مي گويند تغيير بعدي 
كه تحليلگران بازار بايد آن را زيرنظر داشته باشند، اين 
است كه ببينند آيا اين هولدرهاي كوتاه مدت عزمي 
براي ادامه دادن به نگهداري از بيت كوين هاي خود و 

كمك به افزايش قيمت در آينده دارند يا خير.

    هولدرهاي بلندمدت بيت كوين 
چه زمان هايي دست به فروش مي زنند؟

بيت كوين در آستانه ثبت چهارمين كندل صعودي خود در 
شش هفته اخير است و بسياري از افراد اميدوارند تا همچنان 
بتواند به رون��د صعودي خود ادامه ده��د. در همين حال، 

بررسي داده هاي آنچين )درون زنجيره اي( از رفتار هولدرهاي 
بلندمدت نشان مي دهد كه احتمالاً رفته رفته به پايان چرخه 
نزولي قيمت بيت كوين نزديك مي شويم. تعيين طول هر 
چرخه بازار نيازمند بررسي رفتار گذشته مشاركت كنندگان 
در آن اس��ت. وقتي صحبت از بيت كوين به ميان مي آيد، 
هولدرهاي بلندمدت و هولدره��اي كوتاه مدت دو جريان 
اصلي هستند كه مي توانند روند حركت قيمت آن را تغيير 
 )LTH( دهند. در تحليل آنچين، هولدره��اي بلندمدت
آدرس هايي هستند كه بيش از 1۵۵ روز بيت كوين هاي خود 
را هولد كرده اند. آنها اغلب به عنوان »سرمايه گذاران باهوش« 
شناخته مي شوند، زيرا معمولاً در برابر نوسانات بازار مقاومت 
مي كنند، در كف قيمت بيت كوين خريده و در قيمت هاي بالا 
مي فروشند. هولدرهاي كوتاه مدت )STH( نيز آدرس  هايي 
هس��تند كه كمتر از 1۵۵ روز اس��ت كه بيت كوين هولد 
مي كنند. اي��ن افراد به عنوان گروه »حس��اس به قيمت« 
شناخته مي شوند كه به شكل قابل توجهي تحت تأثير نوسانات 
هستند. بررسي رفتار هولدرهاي بلندمدت و كوتاه مدت نيز 
اين نظر را تأييد مي كند. از سال 2010 تاكنون، هولدرهاي 
بلندمدت در هر كاهش قيم��ت بيت كوين اقدام به خريد 
كرده و تقريباً در هر اوج قيمتي دس��ت به ف��روش زده اند. 
تغييرات اخير در موقعيت )رفت��ار( هولدرهاي بلندمدت 
نشان مي دهد كه آنها اكنون تسليم ش��ده اند. ركود ارزش 
بيت كوين كه ناش��ي از سقوط ش��بكه تِرا و بحران پلتفرم 
وام دهي سلسيوس بود، بسياري از هولدرهاي بلندمدت را 
مجبور به فروش موقعيت هاي معاملاتي خود  كرده است. با 
اين همه، فروش بيت كوين ها توسط هولدرهاي بلندمدت، 
معمولاً نشانه اي از رسيدن قيمت به كف بازار است. بر اساس 
داده هاي گلسنود، روند نزولي قيمت حاصل فشار فروشي 
است كه در ماه مه )ارديبهشت( آغاز شد و در ماه ژوئيه )تير( 
به اوج خود رسيد؛ اما اين شتاب نزولي اكنون در حال كاهش 
است. نمودار زير تغييرات موقعيت هولدرهاي بلندمدت را 
نشان مي دهد. نواحي قرمز نشان دهنده كاهش و نواحي سبز 
نشان دهنده افزايش دارايي هاي اين دسته از هولدرهاست. 
بررسي داده هاي آنچين، دوره هاي ديگري را نشان مي دهد 
كه هولدرهاي بلندمدت را وادار به فروش دارايي هاي خود 
كردند. زماني كه شروع همه گيري كرونا در مارس 2020 
)اسفند ۹۸( بازارهاي جهاني را درهم شكست، هولدرهاي 
بلندمدت به دليل ترس و نداشتن اطمينان از شرايط بازار، 
تسليم شدند. اين اتفاق باعث كاهش شديد قيمت بيت كوين 
شد كه تا ماه ژوئيه )تير( همان س��ال ادامه داشت. فروش 
بزرگ بعدي بيت كوين بين ژانوي��ه 2021 )دي ۹۹( تا مه 
2021 )ارديبهشت 1۴00( اتفاق افتاد. اين فروش در زماني 
كه بيت كوين در يك روند صعودي قرار داشت، به اين معني 
بود كه هولدرهاي بلندمدت سود قابل توجهي به دست آورده 
بودند. تسليم شدني كه از آوريل 2022 )فروردين 1۴01( 

شاهد آغاز آن هستيم، همچنان ادامه دارد. اين تسليم شدن 
مانند آنچه در مارس 2020 )اسفند ۹۸( رخ داد، باعث ايجاد 
يك روند نزولي و كاهش قيمت بيت كوين تا 20/000  دلار 
در فصل تابستان شده است. همچنين، در حالي كه از آغاز 
ماه اوت )مرداد( شاهد كاهش فش��ار فروش بوده ايم، 
نرخ انباشت بيت كوين نيز همچنان پايين است. با اين 
حال، همچنان بايد منتظر بمانيم تا مشخص شود كه 
آيا اين ش��روع يك دوره انباش��ت ديگر است يا نه و آيا 
افزايش اندك نرخ انباش��ت بيت كوين، فشار فروش را 
كاهش خواهد داد يا خير؟ اگر چرخه هاي نزولي قبلي 
تكرار شوند، قيمت بيت كوين مي تواند به تدريج روندي 
صعودي به خود بگيرد و به دنبال آن حجم دارايي هاي 

انباشت شده توسط هولدرهاي بلندمدت افزايش يابد.

    اتريوم زير 2000 دلار ماندني شد
اين در حالي است كه اتريوم روز گذشته اصلاحي را از نزديكي 
مقاوم��ت 2/000  دلاري آغاز كرد. اين روند نزولي تا به اين 
لحظه ادامه دار بوده و ممكن اس��ت در كوتاه مدت قيمت را 
به زير 1/۸00  دلار برساند. اتريوم طي چند روز اخير بارها 
براي شروع يك روند صعودي تازه بالاي سطح 2/000  دلار 
ت��لاش مي كرد، اما اين تلاش ها ثمري نداش��ت و در ادامه 
قيمت تا زير 1/۹۵0  دلار پايين آمد. كف قيمتي س��اعات 
اخير اتريوم حوالي 1/۸62  دلار شكل گرفته است و قيمت 
به آرامي در حال اصلاح ريزش هاي قبلي خود است. در صورت 
صعودي شدن بازار، نزديك ترين حمايت همان 1/۹00  دلار 
خواهد بود كه با سطح 23.6درصد اصلاحي فيبوناچي تقريباً 
در يك محدوده قرار گرفته اس��ت. گفتني است كه در اين 
تحليل سطوح فيبوناچي بر اساس حركت نزولي قيمت از 
2/030 دلار تا كف 1/۸62 دلاري تنظيم شده است. 1/۹۴۵  
و 1/۹۵0  دلار نيز مقاومت هاي كليدي بعدي اتريوم هستند. 
سطح ۵0درصد اصلاحي فيبوناچي هم در نزديكي 1/۹۵0  
دلار قرار گرفته است و عبور كامل قيمت از اين ناحيه مي تواند 
شانس اتريوم را براي بازگشت به 2/000  دلار افزايش دهد. 
در صورت ادامه داربودن اين روند صعودي هم مي توانيم 
منتظر جهش اتريوم تا 2/0۸0  دلار در كوتاه مدت باشيم. 
در مقابل، اگر اتريوم موفق ب��ه عبور از مقاومت 1/۹۵0  
دلاري نشود، روند نزولي س��اعات اخير مي تواند ادامه 
پيدا كند. در اين صورت نزديك ترين حمايت پيش روي 
اتريوم سطح 1/۸62  دلار خواهد بود. حمايت كليدي 
بعدي در 1/۸۵0  دلار است و شكسته شدن آن مي تواند 
به سقوط اتريوم تا 1/۸10  دلار منجر شود. ادامه تسلط 
فروشندگان بر بازار نيز ممكن است خطر سقوط اتريوم تا 
 )MACD( 1/720  دلار را افزايش دهد. شاخص مكدي
در حال خروج از محدوده صعودي است و شاخص قدرت 
نسبي )RSI( نيز زير محور مياني در سطح ۵0 قرار دارد. 
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رفع آسيب پذيري خطرناك 
زوم براي رايانه هاي مك

شركت زوم از رفع آسيب پذيري خطرناكي خبر داده كه 
باعث مي شد هكرها از طريق برنامه برگزاري نشست هاي 
آنلاين، بتوانند به رايانه هاي مك كاربران نفوذ كنند. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از انگجت، شركت زوم 
نرم افزار خود براي رايانه هاي مك شركت اپل را به روز 
كرده تا اين آسيب پذيري را برطرف كند كه به مزاحمان 
احتمالي اج��ازه مي دهد كنترل رايانه ه��اي آنها را در 
دس��ت بگيرند. نفوذ به زوم در رايانه هاي مك از طريق 
فايل به روزرساني خودكار اين نرم افزار تماس ويدئويي و 
از طريق دستكاري سيستم تأييد هويت آن رخ مي داد. 
پاتريك واردل، خالق و محقق بنياد آبجكتيو سي، براي 
اولين بار اين حفره امنيتي را كش��ف كرد و در دسامبر 
سال گذشته آن را به اطلاع زوم رساند. زوم بخشي از اين 
مشكل را برطرف كرد، اما نتوانست بخش ديگري از آن را 
حل كند. زوم سپس اين بخش از مشكل را هم حل كرد، 
اما واردل يك نقص ديگر را نيز پيدا كرد. وي هفته گذشته 
يافته هاي خود را در كنفران��س دف - كان مورد بحث 
قرار داد. زوم س��رانجام به كمك وي توانست همه اين 
مشكلات را حل كند. نرم افزار زوم كه پس از همه گيري 
ويروس كرونا مورد توجه قرار گرفت، بارها با مشكلات 
امنيتي جدي مواجه شده است. در سال 201۹ نيز 
مشكل ديگري در اين نرم افزار كاربران رايانه هاي مك 
 را دچار چالش جدي كرد، زيرا هكرها قادر به كنترل 

وب كم هاي كاربران آن بودند.

اندرويد ۱۳
به گوشي هاي پيكسل مي رسد

نسخه نهايي سيس��تم عامل اندرويد 13 سرانجام 
آماده شد و قرار است اين نرم افزار در اختيار كاربران 
گوشي هاي پيكسل ش��ركت گوگل قرار بگيرد. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نق��ل از انگجت، انتظار 
مي رود برخي گوش��ي هاي توليدي ش��ركت هاي 
سامسونگ، ايس��وس، نوكيا، موتورولا، وان پلاس، 
اوپو، س��وني، ش��يائومي و غيره هم از اواخر امسال 
اي��ن به روزرس��اني را دريافت كنن��د. جديدترين 
نسخه سيستم عامل گوگل براي تلفن هاي همراه، 
كنترل ه��اي حريم خصوصي دقي��ق، انتخاب گر 
عكس جديد، صداي بلوتوث LE و موارد ديگري را 
به ارمغان مي آورد. كساني كه خواهان شخصي سازي 
بيشتر گوشي خود هستند، مي توانند از آيكون هاي 
سفارشي س��ازي اضافي استفاده كنند. يكي ديگر 
از به روزرس��اني هاي ج��ذاب اندرويد 13، پخش 
جرياني برنامه هاي پيام رس��ان اس��ت كه به شما 
امكان مي دهد برنامه هاي پيام رس��ان خود را در 
لپ تاپ هاي Chromebook نيز فعال كنيد تا 
بتوانيد با دوستان خود از اين طريق هم گپ بزنيد.

عربستان در آلفابت، زوم
و مايكروسافت سهام خريد

صندوق س��رمايه گذاري دولتي عربستان سعودي، 
سهام شركت هاي فناوري امريكايي آلفابت، زوم ويدئو 
و مايكروسافت را خريداري كرد و ارزش دارايي هاي 
پرتفوي خ��ود را تا پايان س��ه ماه��ه دوم، به حدود 
۴0.۸ ميليارد دلار رساند. به گزارش ايسنا، اطلاعات 
كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا نشان مي دهد 
صندوق س��رمايه گذاري دولتي عربستان سعودي، 
213 هزار سهم كلاس A آلفابت، ۴.7 ميليون سهم 
كلاس A شركت زوم و 1.۸ ميليون سهم مايكروسافت 
را خريداري كرده است. همچنين 3.۹ ميليون سهم 
ش��ركت جي پي مورگان و 7۴1 هزار و 6۹3 س��هم 
شركت بلك را هم خريداري كرده است. اين صندوق، 
6.3 ميليون سهم در اس��تارباكس خريداري كرد و 
سهام شركت هاي ادوب سيس��تمز، ادونس مايكرو 
ديوايس )AMD(، سلزفورس، هوم ديپات، كاستكو، 
فريپورت مك موران، ديتاداگ و نكس��ت ارِا انرژي را 
به پرتفوي خود اضافه كرد. صندوق س��رمايه گذاري 
دولتي عربستان سعودي كه 620 ميليارد دلار دارايي را 
مديريت مي كند، در قلب برنامه هاي عربستان سعودي 
براي متنوع س��ازي اقتصاد از طريق ايجاد حوزه هاي 
جديد و متنوع كردن درآمد از نفت قرار دارد. بر اساس 
گزارش رويترز، اين صندوق يك استراتژي دو وجهي 
را دنبال مي كند: از يك س��و به سرمايه گذاري هاي 
بين المللي دست زده و از سوي ديگر، در پروژه هاي 
داخلي سرمايه گذاري مي كند كه به كاهش وابستگي 

عربستان سعودي به نفت كمك مي كند.

خسارت ۳0 ميليون دلاري اپل 
براي اتلاف وقت كارمندان

يك قاضي ف��درال در كاليفرنيا تواف��ق پرداخت 30.۵ 
ميليون دلار غرامت از س��وي اپل به كارمندانش بابت 
اتلاف وقت آنها در بازرسي هاي امنيتي را تاييد و امضا كرد. 
به گزارش ايسنا، اين توافق پس از شكايت يك دهه اي 
به نتيجه رس��يده است كه در آن ادعا شده بود اپل بابت 
وقت تلف شده كارمندان در بازرسي هاي امنيتي پس از 
تغيير شيفت، به آنها پول نداده است. كارمندان فروشگاه 
اپل در سال 2013 يك شكايت گروهي تنظيم كرده و 
مدعي شده بودند كه اين شركت با عدم پرداخت پول به 
آنها براي زماني كه بابت بازرسي امنيتي كيف هايشان 
تلف شده است، از قانون كاليفرنيا تخطي كرده است. اپل 
مدعي شده بود بازرسي كيف ها ضروري بود تا اطمينان 
حاصل شود كارمندان وسايل الكترونيكي مسروقه را در 
كيف هايش��ان مخفي نكرده اند و در دادگاه اعلام كرده 
بود هر كارمندي كه اين سياس��ت را دوس��ت نداشت 
مي توانست با خود كيف به محل كار نياورد. ويليام الساپ، 
قاضي دادگاه منطقه سانفرانسيسكو اين توافق را شنبه 
هفته جاري تاييد كرد. دادگاه عالي كاليفرنيا در س��ال 
2020 با استناد به اين پرونده، اعلام كرد قانون ايالت ملزم 
مي كند كارمندان براي زماني كه در بازرسي هاي امنيتي 
سپري مي كنند، پول دريافت كنند. بر اساس گزارش 
رويترز، شركت هاي والمارت و آمازون در ميان كارفرمايان 
بزرگ امريكايي هستند كه با شكايت هاي مشابهي روبرو 
ش��ده اند. آمازون و يك آژانس كاركنان، سال گذشته 
براي پرداخ��ت ۸.7 ميليون دلار ب��ه ۴2 هزار كارمند 
انبار ب��راي حل و فصل يكي از اي��ن پرونده ها، به توافق 
رسيدند. بلومبرگ نيوز در خبر جداگانه ديگري اعلام 
كرد اپل تا پنجم سپتامبر به كارمندان اداري مهلت داده 
است حداقل سه روز در هفته، در محل كار حضور پيدا 
 كنند. اين شركت كارمندان را ملزم خواهد كرد روزهاي 
سه شنبه و پنجشنبه در محل كار حاضر باشند و روز سوم 
توسط تيم هاي كاري مش��خص خواهد شد. با كاهش 
آمار ابتلا به كوويد، اپل مانند شركت هاي فناوري و مالي 
متعدد ديگر، بازگش��ت به محل كار را براي كارمندان 
اجباري كرده اس��ت. ايلان ماسك، مديرعامل تسلا در 
نامه اي به كارمندانش، از آنها خواس��ته اس��ت به محل 
كار برگردند يا اين شركت را ترك كنند. اپل همچنين 
با هدف كاهش اس��تخدام و هزينه، هفته گذشته 
بسياري از استخدام كنندگان قراردادي خود را اخراج 
كرد. در اقدامي كم سابقه براي ارزشمندترين شركت 
جهان، ح��دود 100 نفر از كارمن��دان قراردادي 
اخراج ش��دند. اين كارمندان مس��وول استخدام 
كارمن��دان جدي��د براي اپ��ل بودند. اي��ن اقدام 
منعكس كننده كندي روند استخدام در اپل است.

هولدرهايكوتاهمدتبيتكوينموجوديخودرا330/000واحدافزايشدادهاند

نشانه هاي صعودي از بازار ارزهاي ديجيتال

 آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
 همراه با ارزيابی کيفی فشرده  

) چاپ : در دو نوبت به شماره 200۱00۱۱۱۱00005۱(

نوبت دوم

اداره کل راهداری
 و حمل و نقل جاده ای 

استان کرمانشاه

*کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
*موضوع مناقصه : پروژه تعمیر و لکه گیری و روکش محورهای مختلف مواصلاتی ) شریانی ، محلی ، جمع کننده ( شهرستان اسلام آباد 

غرب سال 1401
*مدت اجرا : 18 ماه شمسی 

*مبلغ برآورد : 497.165.229.067 ریال
*مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : 15.943.305.000 ریال 

تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1401/05/26 می باشد. 
*ش�رایط مناقصه گر : کلیه شرکت کنندگان می بایستی دارای گواهینامه حداقل پایه 4 راه و ترابری از  سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

کشور باشند. 
*مهلت دریافت اسناد: متقاضیان می توانند حداکثر تا روز دوشنبه مورخ 1401/5/31 ساعت 13 جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه کنند. ) لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 

قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.( 
*مهلت تحویل اسناد تکمیل شده : تا روز دوشنبه مورخ 1401/06/14 ساعت 13 جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت ) ستاد ( مراجعه نمایند. 
*تاریخ بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی : ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ 1401/06/15

*اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات و ارائه پاکت الف ) ضمانتنامه شرکت در مناقصه ( : کرمانشاه، بلوار بنت الهدی 
صدر ، روبروی فرمانداری ، اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه ، طبقه همکف ، دبیرخانه تلفن 083-38249912-14
*اطلاعات تماس سامانه ستاد : جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 41934-021 دفتر ثبت نام 88969737 و 85193768
روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

فراخوان مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي )فشرده( يك مرحله اي
 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 

منطقه اصفهان

 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي فشرده واگذاري حجمي عمليات سرويس هاي صنعتي و بازديد از مجاري عرضه به شماره فراخوان 2001091915000011را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري 
مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت 

گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.
متقاضيان مي توانند بعد از انتشار فراخوان در سامانه ستاد نسبت به دريافت اسناد اين مناقصه از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( اقدام نمايند.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف: به آدرس اصفهان- خيابان چهارباغ بالا- چنب پمپ بنزين، امور قراردادها و تلفن تماس امور قراردادها 03136244618- تلفن تماس شركت: 03136247001 و جهت مدارك hse با شماره 
تماس 03133801882 )واحد hse( تماس حاصل فرماييد. 

شرايط متقاضيان:
-دارا بودن و ارائه گواهينامه تائيد صلاحيت كار معتبر از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان محل فعاليت كه در آن مناقصه گر مجاز به فعاليت مرتبط با موضوع مناقصه باشد. تبصره: در صورتيكه محل صدور گواهي صلاحيت كار غير از استان محل فعاليت باشد )استان اصفهان( اخذ و ارائه تأئيديه 

گواهينامه موصوف از اداره كل تعاون ، كار و رفاه اجتماعي استان اصفهان توسط برنده مناقصه الزامي است.
-دارا بودن وارائه گواهينامه تائيد صلاحيت ايمني معتبر ازاداره كل تعاون ، كار ورفاه اجتماعي استان محل فعاليت.

توضيح اينكه تأمين اعتبار گواهينامه هاي مورد اشاره در بند 1 و 2 در طول مدت فرآيند تشريفات برگزاري مناقصه و اجراي كار، لازم و به عهده شركت كننده در مناقصه مي باشد.
-احراز امتياز قابل قبول در ارزيابي كيفي و ارزيابي توانمندي بهداشت ايمني و زيست محيطي hseجهت شركت در مناقصه فوق

-كليه مستندات در فرم ارزيابي كيفي و  hse مي بايست ضميمه فرم ها و بارگذاري در سامانه تداركات الكترونيك دولت گردد.
-ارائه تصوير كليه صفحات اساسنامه شركت و كارت ملي و شناسنامه مديرعامل و اعضاي هيئت مديره شركت و تصوير ثبت آگهي شركت به همراه آخرين تغييرات درروزنامه رسمي و كد اقتصادي و شناسه ملي و تصوير گواهينامه ثبت نام در نظام ماليات بر ارزش افزوده الزامي است.

-كليه مستندات در فرم ارزيابي كيفي و hseمي بايست ضميمه فرم ها و بارگذاري در سامانه تداركات الكترونيك دولت گردد.
-قيمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد)خريد كالاي خارجي كه مشابه توليد داخلي دارند ممنوع مي باشد(.

-ضروري است متقاضي كليه اسناد مناقصه و صورتجلسه توجيهي را قبل از ارائه پيشنهاد نرخ دريافت و يا علم وآگاهي كامل اعلام نرخ نمايند. 
-عدم ممنوع المعامله بودن شركت مناقصه گر)در صورت قرار داشتن در ليست شركت هاي ممنوع المعامله سپرده شركت در فرايند ارجاع كار به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد(.

-تاريخ اعتبار پيشنهادات سه ماه بعد از بازگشايي پاكات نرخ مي باشد.
-ارائه صورت هاي مالي حسابرسي شده مربوط به 3 سال گذشته كه توسط سازمان حسابرسي يا اعضا جامعه حسابرسان رسمي كشور انجام شده باشد.

-كليه شركت هاي متقاضي شركت در مناقصه مي بايست تاييديه و رضايت نامه مرتبط با موضوع مناقصه حاضر طي دو سال گذشته را از محل فعاليت خود اخذ  و به همراه ساير اسناد و مدارك بارگذاري نمايند و عدم ارائه گواهي و تاييديه فوق به منزله نقص در مدارك و از موارد رد درخواست متقاضي خواهد بود .
تيصره:در صورتيكه متقاضي سابقاً در شركت ملي پخش فراورده هاي نفتي منطقه اصفهان فعاليت داشته ارئه تاييديه فوق از مسئولين ذيربط الزامي بوده و از اين امر منفك نمي باشد و شركت ها مكلف به ارائه مقرره فوق مي باشد.

-مسئوليت صحت مستندات ارائه شده بر عهده متقاضي شركت در مناقصه بوده و در هر مرحله از مناقصه و فرآبند پس از آن جهت عقد قرارداد صحت آنها براي شركت محرز نگردد مناقصه و قرارداد ابطال و ضمانتنامه هاي ارائه شده ضبط مي گردد . برنده مناقصه مكلف به ارائه اصل يا كپي برابر با اصل 
مستندات بارگذاري شده مي باشد و در صورت هر گونه تناقض برابر قوانين و مقررات برخورد خواهد شد .

-كليه پيمانكاران مي بايست حداقل تا 48 ساعت قبل از تحويل پاكات صورت جلسه توجيهي را دريافت و با علم و آگاهي كامل اعلام نرخ نمايند .
)ضمناً ارائه كپي ضمانتنامه در تاريخ ارائه پيشنهاد، جهت اخذ تأئيديه هاي لازم ضمانتنامه به واحد امور مالي منطقه الزامي است(.

لازم به توضيح است كليه مدارك متقاضيان مي بايست به ترتيب اشاره شده در آگهي در سامانه ستاد بارگذاري گردد و مدارك مربوط به ارزيابي كيفي و  hse در پاكت ارزيابي بارگذاري گردد.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:  مركز تماس : 41934-021             دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768

ضمناً متن آگهي در سايت  WWW.SHANA.IR  قابل رؤيت مي باشد .
و اسناد مناقصه در سايت هاي ذيل قابل رؤيت مي باشد.

WWW.MONAGHESE.PORTAL.NIOPDC.IR  و HTTP://IETS.MPORG.IRروابط عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه اصفهان

   ) نوبت اول شماره 800/۱4754  (  

تاریخ انتشار مناقصه موضوع مناقصه
در سامانه ستاد

مبلغ برآورد اولیه 
)ریال(

مبلغ تضمین شركت درفرآیند 
ارجاع كار)ریال(

مهلت دریافت اسناد 
مهلت بارگذاري پاكات زمان جلسه توجیهيازسامانه ستاد

تاریخ بازگشایي پاكاتدرسامانه ستاد تا تاریخ

واگذاري حجمي عملیات 
 سرویس هاي 

 صنعتي و بازدید از
 مجاري عرضه   

ساعت 19
ساعت 1401/05/2353.063.847.0882.653.192.35419

1401/06/1
ساعت 10 صبح

1401/06/9
ساعت15

1401/06/15

بازگشایي پاكت HSEو كیفي
ساعت 8 صبح1401/06/16

بازگشایي پاكات الف.ب.ج ساعت 
10 صبح1401/06/23

نوبت اول

شناسه آگهي :۱۳64۳۳۳

ش�هرداری بندرکیاش�هر در نظر دارد از طریق مناقصه 
عمومی تک مرحله ای انجام امور مربوط به تامین نیروی 
انسانی مورد نیاز جهت انجام خدمات نظافت، رفت وروب، 
حمل زباله و نگهداری فضای سبز بندرکیاشهر را به پیمانکار 
واجد شرایط و صلاحیت واگذار نماید، لذا  متقاضیان واجد 
شرایط می توانند از روز چهارشنبه مورخ  26/ 05/ 1401   از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت شرکت 
در مناقصه مذکور اقدام به بار گذاری نمائید. جهت دریافت 
اطلاعات تکمیلی به دفتر شهرداری بندرکیاشهر به نشانی 
استان گیلان-بندرکیاش�هر- خیابان امام خمینی)ره( 
مراجعه و یا با شماره تلفن های 42822445-42822848 

و42822444-013 تماس حاصل نمایند.

 آگهی مناقصه عمومی
 تك مرحله اي )نوبت دوم (

کمیسیون مناقصات شهرداری بندرکیاشهر

سند کمپانی ، برگ سبز و کارت  خودرو وانت پیکان مدل 1388 سفید روغنی 
- شماره موتور : 11488036569

NAAA46AA49G078349: شماره شاسی  -
-  شماره پلاک : 19/ ایران 613 د 99

متعلق به حسین نظری فرزند نظرخان به شماره ملی 3256870732
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي

سند کمپانی ، برگ سبز و کارت خودرو تاکسی پژو 405 زرد خورشیدی مدل 1395
124K0952182 : شماره موتور -

NAAM11VE3G484262 : شماره شاسی -
- شماره پلاک : 19/ایران 433 ت 48

- متعلق به محمد پرویزی فرزند علی به شماره ملی 3240563789 مفقود گردیده 
و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مفقودي

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این 

سامانه پیامك نمایند. 

آدرس: اصفهان- خيابان چهار باغ بالا- جنب پمپ بنزين-شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه اصفهان - تلفن تماس ستاد: 5-0316247001 فاكس:0316244427 كدپستي: 81737-67455



تعادل |
بناب��ر آمارهاي اعلام��ي، طي ي��ك دهه اخي��ر ميزان 
سرمايه گذاري در صنعت برق كشور از 6.5 ميليارد دلار به 
640 ميليون دلار كاهش يافته است. »مكانيزم ناكارآمد 
قيمت گذاري، كس��ري بودجه، كاهش سرمايه گذاري 
و افزايش بده��ي« ابرچالش هاي اقتصاد ب��رق و انرژي 
است كه ممكن است دولت را ناگزير به حركت در مسير 
آزادسازي قيمت كند. اما سناريوي محتمل تر در اين زمينه 
آن است كه بخش هايي از برق مصرفي كشور به نرخ آزاد و 
بخش هايي از آن به نرخ دولتي عرضه شود. »خروج دولت 
از مداخله در قيمت گذاري برق، عرضه برق نيروگاه هاي 
غيردولتي در بورس انرژي، خري��د برق صنايع بالاي دو 
مگاوات در بورس انرژي و در نظر گرفتن مش��وق هايي از 
جمله صادرات براي سرمايه گذاري بخش خصوصي در اين 
بخش« از جمله راهكارهاي خروج صنعت برق از وضعيت 
نامناسب فعلي است كه در نشست اتاق تهران مطرح شد. 
آمار جالب ديگري كه رييس اتاق تهران اعلام كرد، ميزان 
هدر رفت زياد گاز در ميادين نفت و گاز ايران بود كه از ۱۱.۱ 
ميليارد مترمكعب در ۲0۱۲ به ۱۷.4 ميليارد مترمكعب در 
سال ۲0۲۱ رسيده. يعني روزانه 4۷.5 ميليون مترمكعب 
گاز در كش��ور هدر مي رود كه بخش عمده آن مربوط به 
گازهاي همراه نفت است. اگر قيمت هر مترمكعب گاز 
را                            ۹ س��نت در نظر بگيريم، ارزش هدررفت گاز سالانه 
حدود ۱.5 ميليارد دلار است. اما در نشست اتاق تهران، 
آنچه بيش از همه چيز مورد انتقاد فعالان اقتصادي قرار 
گرفت، مداخله بالاي دولت در اقتصاد نسبت به دولت  
قبل است. آنها عنوان كردند در دولت هاي قبل، تشكل ها 
فرصت مذاكره و گفت وگوي مس��تقيم با مس��وولان 
دس��تگاه هاي اجرايي را داشتند اما در دولت سيزدهم 
حتي دسترسي به مديران كل نيز به دليل جلسات آنان با 
مسوولان و مقامات در دولت، سخت و دشوار شده است. 
آنها در همين حال، خواستار »خروج دولت از سياست 
قيمت گذاري، جلوگيري از بنگاه داري بانك ها، اجراي 

درست دارويار وتك نرخي شدن ارز« نيز شدند.

   هدررفت 1.5 ميليارد دلاري گاز در سال
رييس اتاق بازرگان��ي تهران در نشس��ت ماهانه فعالان 
اقتصادي در مردادماه، با اش��اره به روندهاي مهم اقتصاد 
كش��ور و دنيا، به تقويت جهاني ارزش دلار در برابر ديگر 
ارزها پرداخت و گفت: بعد از تصميم فدرال رزرو نسبت به 
افزايش نرخ بهره بسياري از سرمايه گذاران در كشورهاي 
ديگر دارايي هاي خود را به دلار تبديل كردند و اين باعث 
افزايش ارزش جهاني دلار شد به طوري كه ارزش بسياري 
از ديگر ارزهاي مهم جهان در برابر دلار كاهش پيدا كرد و 
حتي ارزش برابري يورو با دلار به صورت كم سابقه اي به زير 
يك دلار رس��يد. البته با افزيش نرخ بهره از سوي اتحاديه 
اروپا مجددا ارزش برابري يورو با دلار به ۱.۲ درصد رسيد. 
همچنين در اين مدت ارزش برابري پوند با دلار به ۱.۲ دلار 
كاهش پيدا كرد و ارزش برابري ين ژاپن با دلار هم با كاهش 
بي سابقه اي و ريزشي زياد به پايين ترين ميزان از سال ۱۹۹8 
تاكنون رسيد.به گفته مسعود خوانساري، اما در اين بين 
كشورهايي كه صادراتشان را با دلار انجام مي دهند از اين 
شرايط سود بس��يار زيادي بردند به خصوص كشورهايي 
كه بزرگ تري��ن صادركنندگان نف��ت و گاز و به طور كل 
انرژي هستند يا عمده صادرات كالاهايشان با دلار صورت 
مي گيرد. البته در برخي از كشورها هم به دليل رشد ارزش 
دلار شاهد ايجاد ركود هستيم.او در ادامه به گزارش بانك 
جهاني درباره ميزان هدررفت گاز طبيعي در ميادين نفت 
و گاز جهان پرداخت و گفت: بانك جهاني باتوجه به بحران 
انرژي كه بعد از جنگ روسيه و اوكراين به وجود آمده است، 
ميزان هدررفت گاز طبيعي در ميادين نفت و گاز جهان را 
بررسي كرده است كه نشان مي دهد در ۱0 سال گذشته 
در كاهش ميزان هدررفت گاز در ميادين نفت و گاز جهاني 
پيشرفت چنداني حاصل نش��ده است.خوانساري ادامه 
داد: براساس اين گزارش در يك دهه گذشته سالانه ۱44 
ميليارد مترمكعب گاز هدر رفته است كه با اين ميزان انرژي 
گاز مي توان ۱800ميليون مگاوات ساعت برق توليد كرد 
كه معادل دو سوم برق توليدي در كل اتحاديه اروپاست. 
برآوردهاي بانك جهاني در اين گزارش بيانگر آن است كه 
بين س��ال هاي ۲0۱۲ تا ۲0۲۱ ايران مقام اول هدررفت 
گاز از ميادين نفت و گاز خود را در ميان كشورهاي نفتخيز 
جهان داشته است؛ به صورتي كه از ۱۱.۱ ميليارد مترمكعب 
در سال ۲0۱۲ به ۱۷.4 ميليارد مترمكعب در سال ۲0۲۱ 
رسيده است كه ناشي از ۲.5 برابر شدن توليد گاز خام كشور 
بوده است. در اين مدت توليد گاز در كشور از ۲80 ميليون 
متر مكعب در روز در سال ۱3۹۲ به ۷00 ميليون مترمكعب 
رسيده است. او افزود: بنابر آمارهاي موجود روزانه 4۷.5 
ميليون مترمكعب گاز در كشور هدر مي رود كه بخش 

عمده آن مربوط به گازهاي همراه نفت است؛ اگر قيمت 
هر مترمكعب گاز را ۹ سنت در نظر بگيريم سالانه حدود 
۱.5 ميلي��ارد دلار ارزش هدررفت اين ذخاير اس��ت. 
اميدواريم با اقداماتي ك��ه وزارت نفت انجام مي دهد و 
گسترش فعاليت ها شاهد روزي باشيم كه اين هدر رفت 

به كمترين ميزان ممكن برسد و حتي صفر شود.

   افت سرمايه   گذاري در صنعت برق
در ادامه حميدرضا صالحي، عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران، در اين جلس��ه به تشريح وضعيت صنعت برق و 
دليل وقوع خاموشي ها در صنايع كشور پرداخت و مداخله 
دولت در توليد و توزيع برق و نيز، عدم اجازه دولت براي 
فروش و عرضه ب��رق در بورس ان��رژي را از جدي ترين 
موانع پيش روي صنعت برق كش��ور عنوان كرد.وي با 
بيان اينكه كشور در حال حاضر با كمبود ۱۲ تا ۱5هزار 
مگاوات برق مواجه است و يادآوري اينكه تا سال ۲050، 
سهم برق از مصرف انرژي جهان به 50 درصد مي رسد، 
تصريح كرد كه جهان در حال گذار از سوخت هاي فسيلي 
است و برق به عمده ترين تامين انرژي در جهان تبديل 
مي شود. صالحي در ادامه، كس��ري نزديك به ۲0 هزار 
مگاواتي برنامه تدويني كشور نسبت به عملكرد را ناشي 
از عدم س��رمايه گذاري در صنعت برق از سوي دولت و 
عدم بسترسازي مناسب براي س��رمايه گذاري توسط 
بخش خصوصي دانست و گفت: طي يك دهه اخير ميزان 
سرمايه گذاري در صنعت برق كشور از 6.5 ميليارد دلار 
به 640ميليون دلار كاهش يافته است. اين فعال حوزه 
ان��رژي، خروج دولت از مداخل��ه در قيمت گذاري برق، 
عرضه برق نيروگاه هاي غيردولتي در بورس انرژي، خريد 
برق صنايع بالاي دو م��گاوات در بورس انرژي و در نظر 
گرفتن مشوق هايي از جمله صادرات براي سرمايه گذاري 
بخش خصوص��ي در اين ح��وزه را از جمله راهكارهاي 
خروج صنعت برق از وضعيت نامناسب فعلي عنوان كرد.

   دو سناريو براي آزادسازي قيمت برق
در ادامه بحث مش��كلات صنعت برق، مع��اون پژوهش 
و برنامه ريزي س��نديكاي صنعت برق ايران  گزارش��ي از 
چالش هاي برق و انرژي در اقتصاد ايران و راهكارهاي توسعه 
آن در افق برنامه هفتم ارايه كرد. عليرضا اسدي از افزايش 
شكاف ميزان توليد و مصرف برق سخن گفت و افزود: در 
سال هاي ۱3۹۲ و ۱3۹3 مطالعه اي در سنديكا انجام گرفت 
كه نشان  مي داد اگر روند توليد برق به همان منوال ادامه 
يابد، ظرفيت توليد به 86هزار مگاوات  مي رسد در حالي كه 
ظرفيت مورد نياز ۱04 هزار مگاوات است. بنابراين كمبود 
۱۷ الي ۱8 هزار مگاواتي برق كه امروز حادث شده توسط 
سنديكا پيش بيني شده و هشدار داده شده بود.اين مقام 
مسوول، سپس مكانيزم ناكارآمد قيمت گذاري، كسري 
بودجه، كاهش سرمايه گذاري و افزايش بدهي را به عنوان 
ابرچالش هاي اقتص��اد برق و انرژي مورد اش��اره قرار داد. 
اسدي در ادامه با بيان اينكه حجم يارانه تخصيص يافته در 
صنعت برق بسيار زياد بوده و در مقابل نارضايتي ها نيز بسيار 
است، ادامه داد: اين وضعيت ممكن است دولت را ناگزير 
به حركت در مسير آزادس��ازي قيمت كند. اما سناريوي 
محتمل تر در اين زمينه آن اس��ت كه بخش هايي از برق 

مصرفي كشور به نرخ آزاد و بخش هايي از آن به نرخ دولتي 
عرضه شود. در واقع دولت  مي تواند برق بخش خانگي را با 
بهره گيري از نيروگاه هاي دولتي كه 40 درصد نيروگاه هاي 
كشور را تشكيل  مي دهد به نرخ دولتي و برق صنعت را به 
نرخ آزاد عرضه كند.او در بيان راهبردهاي كليدي صنعت 
برق براي عبور از چالش ها به »ضرورت اصلاح نظام مالي 
برق در جهت توس��عه صنعت«، »اصلاح نظام حكمراني 
صنعت برق«، »اصلاح رژي��م حقوقي و مقررات حاكم بر 
اين صنعت« و »رفع موانع  و توسعه صادرات صنعت برق« 
اشاره كرد. اس��دي پيش بيني مصرف برق تا پايان برنامه 
هفتم )سال ۱40۷( را  ۱35 هزار مگاوات اعلام كرد  و گفت: 
سرمايه مورد نياز براي ايجاد اين ظرفيت در بخش حرارتي 
۱8 ميليارد دلار، در بخش تجديدپذير ۱0 ميليارد دلار و 
در بخش برق آبي 4.5 ميليارد دلار است.  براي توسعه شبكه 
متناسب توسعه ظرفيت نيز به همان ميزان سرمايه گذاري 
در بخش انتقال و فوق توزيع و توزيع موردنياز است كه به 
رقمي حدود ۱۲ ميليارد دلار در سال مي رسد.در همين 
راستا، محمدرضا نجفي منش، فعالان اقتصادي اين پرسش 
را مطرح كرد كه آيا پيش بيني هاي لازم براي تامين برق 

خودروهاي برقي در كشور صورت گرفته است يا خير؟

   ميزان پرت برق ايران
دو برابر متوسط جهاني

در همين حال، پيام باقري، رييس سنديكاي صنعت برق 
در پاسخ به اين پرسش ها گفت كه تعبير نادرستي با عنوان 
»مصرف زياد« در افكار عمومي شكل  گرفته، كه تحت لواي 
آن از مصرف  بالاي برق پرهيز داده مي ش��ود؛ در حالي كه 
آنچه حائز اهميت اس��ت، نه الزاماً ميزان مصرف كه نحوه 
مصرف و ارزش افزوده حاصل از آن است.او در ادامه توضيح 
داد: ميزان مصرف برق در پيك سال جاري به بيش از 6۹ 
هزار مگاوات رسيد. در حالي كه اين ميزان مصرف در كنار 
رشد  شدت مصرف در ايران به نسبت نرم هاي جهاني در 
بالاترين وضعيت قرار دارد و در ساير كشورها حداقل شدت 
مصرف اتفاق مي افتد. به عبارت ساده تر، نرخ رشد شدت 
مصرف در ايران 4۲ درصد بوده و اين بدان معناس��ت كه 
آنچه در قالب انرژي توليد مي شود، به جاي توليد مولد به 
مصرف عادي مي رسد. در حالي كه رشد شدت مصرف در 
دنيا ۲4 درصد برآورد شده است. باقري با بيان اينكه اغلب 
خاموشي ها به ويژه در يكسال اخير متوجه بخش هاي مولد 
بود، ادامه داد: اثر اين سياست در توليد ناخالص داخلي و 
ش��دت مصرف، نمود خواهد يافت. او ميزان پرت برق در 
شبكه ها را ۱۱ درصد و ۲ برابر متوسط جهاني عنوان كرد 
و سرمايه گذاري خارجي ها در صنعت برق ايران را ممكن 
دانست.پيام باقري در ادامه با تاكيد بر اينكه دولت بايد از 
مداخله گري در اقتصاد و صنعت برق خارج شود، گفت: اين 
در حالي است كه وزارت نيرو همچنان در رقابت با بخش 
خصوصي قدم برمي دارد؛ در حالي كه بايد در جايگاه اصلي 
و واقعي خود كه تنظيم گري اس��ت، مستقر شود. باقري 
سپس به تراز منفي تجاري برق كشور اشاره كرد و افزود: 
پس از سال ها، ايران به واردكننده برق تبديل شده است. 
همچنين نرخ خوراك گاز، مش��كل و مانع بزرگ ديگري 
است كه پيش روي نيروگاه ها قرار دارد و توجيه اقتصادي 

براي سرمايه گذاري در اين صنايع را كمرنگ كرده است.

  گلايه اصلي فعالان اقتصادي چه بود؟ 
در ادامه، بابك افقهي معاون امور مجلس  ، حقوقي و امور 
استان هاي سازمان برنامه و بودجه كشور كه خود يكي از 
اعضاي دولتي هيات نمايندگان اتاق تهران است، در آستانه 
هفته دولت، گزارشي از عملكرد يك ساله دولت سيزدهم 
ارايه كرد. پس از اين س��خنان افقهي، نمايندگان بخش 
خصوصي نيز سوالات و نظراتي را در رابطه با عملكرد دولت 
در حوزه اقتصاد مطرح كردند. ابتدا محمدرضا بهزاديان 
با تاكيد بر اينكه دولت بايد اجازه بنگاه داري را از بانك ها 
بگيرد، گفت: از جمله كارهاي مهمي كه دولت سيزدهم 
بايد به آن پايبند شود، جلوگيري از ممنوعيت صادرات 
محصولات كشاورزي به دليل كنترل بازار داخل است.

محمود نجفي عرب، رييس كميسيون اقتصاد سلامت 
اتاق تهران، نيز با اش��اره به اجراي نادرست طرح دارويار، 
گفت: اين طرح بايد در ابتدا با داروهاي ساخته شده داخل 
آغاز مي شد كه عمده قاچاق معكوس دارو مربوط به اين 
بخش است. او با بيان اينكه در بخش دارو زنجيره پرداخت 
به شدت با آسيب مواجه است، افزود: دولت در حالي براي 
بخش كشاورزي، حدود ۲0 هزار ميليارد تومان تسهيلات 
با نرخ ۱۱ درصد اختصاص داده كه صنعت دارو و تجهيزات 
پزش��كي در اين زمينه مغفول مانده اس��ت.محمدرضا 
نجفي منش نيز به مساله بازنگري در پرداخت يارانه ها اشاره 
كرد و با بيان اينكه مداخلات دولت در اقتصاد و صنعت، 
بيشتر از قبل شده است، بر تلاش دولت براي تك نرخي 
كردن ارز تاكي��د كرد. عباس آرگون، هم به وابس��تگي 
دولت به درآمدهاي نفتي، تصريح ك��رد كه دولت براي 
رفع فوري تحريم ها چاره اي بينديشد در غير اين صورت، 
بازگرداندن اقتصاد كشور به ريل مناسب، سخت و دشوار 
خواهد بود.ناصر رياحي عضو هيات رييسه اتاق تهران نيز 
با انتقاد از اينكه روند مداخله دولت در اقتصاد، نسبت به 
دولت  قبل بيشتر شده، تصريح كرد كه در دولت هاي قبل، 
تشكل ها فرصت مذاكره و گفت وگوي مستقيم با مسوولان 
دس��تگاه هاي اجرايي را داش��تند اما در دولت سيزدهم 
حتي دسترسي به مديران كل نيز به دليل جلسات آنان با 
مسوولان و مقامات در دولت، سخت و دشوار شده است. 
وي همچنين بر خروج دولت از سياس��ت قيمت گذاري 
تاكيد كرد. علي نقيب، رييس كميسيون صنعت و معدن 
اتاق تهران، نيز نظارت دولت بر مصرف بودجه هاي عمراني 
را مورد تاكيد قرار داد و يادآور شد كه بخش خصوصي براي 
ورود به سرمايه گذاري نياز به فضاي آرام و جداي از نگراني 
دارد.علي تقوي فر، نايب رييس كميسيون كشاورزي و 
صنايع تبديلي اتاق تهران، نيز بر آزادسازي نرخ ارز تاكيد 
كرد و او نيز يادآور شد كه مداخلات دولت در اقتصاد به 
ويژه در بخش كشاورزي تشديد شده است. در ادامه، پس 
از آنكه اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران انتظارات و 
دغدغه هاي خ��ود را مطرح كردند، افقه��ي گفت: روز 
گذشته، رييس جمهور خطاب به رييس سازمان برنامه 
و بودجه اعلام كرد كه به اتاق ها از جمله اتاق بازرگاني، 
تعاون و اصناف برويد و در معرض نقد بخش خصوصي 
قرار بگيريد. بنابراين، دولت به دنبال آن اس��ت كه به 
بخش خصوصي توجه نشان دهد و راه ارتقاي اقتصاد 
را در گروي همين سياست  مي داند. در واقع دولت به 

دنبال آن است كه به مثابه رگولاتور عمل كند.
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ابرچالش هاي مناطق آزاد 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد تجاري صنعتي و ويژه 
اقتصادي، در برنامه زنده تلويزيوني صف اول كه ۲4 
مرداد پخش ش��د، اظهار كرد: در دنيا 5400 منطقه 
آزاد داري��م و دنيا از اين فضا براي توس��عه اقتصادي 
اس��تفاده مي كند در چين هم ۷5 درصد تجارت اين 
كشور از طريق مناطق آزاد آن انجام مي شود.سعيد 
محمد ادامه داد: س��رجمع تراز تجاري مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي همواره مثبت و اين ش��اخص در سال 
۱400 ح��دود ۱۱ ميليارد دلار بوده اس��ت؛ اما تراز 
تجاري مناطق آزاد ب��ه تنهايي همواره در اين 3 دهه 
از عمر راه اندازي مناطق آزاد در كش��ور، منفي بوده 
است. با اين حال با حل و فصل برخي مشكلات فعالان 
اقتصادي در اين يك س��ال از عمر دولت س��يزدهم، 
توانس��تيم كاري كنيم كه از مهر ماه س��ال گذشته 
تاكنون تراز تجاري مناطق آزاد به مثبت 35 ميليون 
دلار براي اولين بار در 30 س��ال گذشته تغيير كند.

مشاور رييس جمهور با تأكيد بر اينكه سرمايه گذاران 
مايلند بار ديگر مشوق هاي مناطق آزاد احيا شود اما در 
ماه هاي اخير به برخي از اين مشوق ها خدشه وارد شده، 
گفت: مي گويند مناطق آزاد مركز قاچاق كالا هستند 
و مي خواهند با اين بهانه مناطق آزاد را بكوبند از ديگر 
مشكلات ما اين اس��ت كه در حالي كه بايد قوانين و 
مقررات ثابت و براي فعال اقتصادي پيش بيني پذير 
باشد اما دچار ايجاد قوانين خلق الساعه شده ايم.وي 
به م��اده 65 قانون احكام دايمي برنامه هاي توس��عه 
اش��اره و تصريح كرد: اين ماده قانوني، رييس منطقه 
آزاد را مسوول همه امور آن منطقه مي داند كه اگر اجرا 
شود، مي تواند به رشد مناطق آزاد كمك شاياني كند. 
رييس شوراي عالي مناطق آزاد، رييس جمهور است 
و ۱4 نفر از اعضاي اين ش��ورا، از اعضاي هيات دولت 
هستند با اينكه رييس جمهور اخيراً بار ديگر اهميت 
اجراي اين ماده قانون��ي را ابلاغ كرده تا همه مديران 
دستگاه هاي اجرايي فعال در مناطق آزاد ذيل رييس 
همان منطقه فعاليت كنند و از زمان ابلاغ آن بيش از 
يك ماه مي گذرد، اما همچنان دستگاه هاي اجرايي 
از اجراي ابلاغيه رييس جمهور اس��تنكاف مي كنند.

محمد ادامه داد: در ح��ال حاضر فرماندار در مناطق 
آزاد را وزير كشور منصوب مي كند، شهردار را شوراي 
شهر منصوب مي كند بخشدار را استانداران تعيين و 
منصوب مي كنند رييس گمرك منطقه آزاد از سوي 
رييس كل گمرك تعيين مي ش��ود. رييس ماليات 
منطقه آزاد با حكم رييس كل س��ازمان امور مالياتي 
منصوب مي ش��ود و…؛ اين در حالي اس��ت كه در 
ش��وراي عالي مناطق آزاد، عالي ترين مقام همه اين 
دستگاه ها حضور دارند ولي متأسفانه در هنگام اجراي 
قانون، عيناً همان قانوني كه براي سرزمين هاي اصلي 
تدوين و تصويب ش��ده، براي مناط��ق آزاد هم اجرا 
مي كنند كه به دليل ناآشنايي آنها به قوانين مربوط به 
مناطق آزاد است كه بر تسهيل فرآيندها تأكيد دارد.

وي يادآور شد: از سوي ديگر مرتباً هم قوانين مزاحم 
تصويب مي شود مثلًا در ۱3 دي ماه سال گذشته قانون 
جديد ماليات بر ارزش افزوده ابلاغ ش��د كه اين پايه 
مالياتي كه در سال هاي گذشته در خصوص مناطق 
آزاد وجود نداشت و اين مناطق از ماليات معاف بودند، 
در قانون جديد به مناطق آزاد نيز تسري داده شد.به 
گفته دبير شوراي عالي مناطق آزاد تجاري صنعتي 
و ويژه اقتصادي، مت��ن قانون جديد ماليات بر ارزش 
افزوده براي مناطق آزاد به گونه اي است كه ابهام دارد 
و سبب مي شود فعالان اقتصادي در مناطق آزاد، بعضاً 
دو بار ماليات بر ارزش افزوده بدهند؛ دنبال آن هستيم 
تا اين مشكل برطرف شود اما اين عدم هماهنگي نه 
تنها به تسهيل فرآيندها در مناطق آزاد نمي انجامد 
بلكه به ايجاد مشكل جديد منجر مي شود. مثلًا يك 
فعال اقتصادي براي راه اندازي فعاليت توليدي يك بار 
از سازمان منطقه آزاد مربوطه مجوز مي گيرد و وقتي 
براي دريافت تس��هيلات به بانك مي رود، مي گويد 
ما به مجوزي كه صمت بدهد تس��هيلات مي دهيم 
و مجبور اس��ت يك مجوز ديگر هم از وزارت صمت 
دريافت كند.محمد با اش��اره به سرمايه گذاري اوليه 
۲.5 ميليارد دلاري اماراتي ها براي ايجاد زيرساختها 
و روبناهاي منطقه آزاد بندر جبل علي اضافه كرد: ما 
هنوز هم بعد از 30 سال در قشم مشكل آب داريم يا 
در كيش مشكل شديد كمبود برق داريم و اگر اين ۲۲ 
هزار خانه خالي اي كه در كيش هس��ت، پر از سكنه 
شود، با مشكل مواجه خواهيم شد.وي درباره زمين 
فروشي در مناطق آزاد گفت: سازمان هاي مناطق آزاد 
براي حل مشكل تأمين اعتبار ايجاد زيرساخت هاي 
خود به س��مت درآمدزايي با استفاده از فروش زمين 
افتادند كه اين روش جواب نمي دهد و مشكل ايجاد 
مي كند؛ از س��ال گذشته ۷ منطقه آزاد جديد افزوده 
شد كه در لايحه بودجه امسال درخواست تأمين اعتبار 
براي ايجاد زيرساخت هاي آنها كرديم اما متأسفانه در 
هنگام بررسي لايحه از سوي نمايندگان مجلس حذف 
شد؛ بار ديگر توانستيم از هيات دولت مصوبه بگيريم 
كه از منابع س��اير مناطق آزاد به اين ۷ منطقه جديد 
اختصاص دهيم اما بار ديگر مجلس اعلام كرد انتقال 
منابع ساير مناطق آزاد به اين مناطق جديد، غيرقانوني 
است و امكان انتقال منابع ميان مناطق آزاد نيست.

س��عيد محمد گفت: بندر فجيره سالانه ۲0 ميليون 
دلار از محل بانكرينگ درآمد دارد و 4۷ هزار ش��ناور 
در سال در اين بندر براي دريافت سوخت و مواد غذايي 
پهلوگيري مي كنند؛ جالب اينكه 80 درصد سوختي 
كه در فجيره به شناورهاي خارجي فروخته مي شود، 
از ايران به اين بندر قاچاق مي ش��ود، ما مي خواستيم 
 در قشم بانكرينگ راه اندازي كنيم كه با موانع زيادي

 روبه رو شده ايم؛ احساس كرديم اين موانع غيرعادي 
است و هوشمندانه بر س��ر توسعه مناطق آزاد ايجاد 
مي ش��ود.وي به موضوع زمين خ��واري در مناطق 
آزاد اشاره و تصريح كرد: سال گذشته ۱0 ميليون و 
۷00 هزار متر مربع معادل 83 هزار ميليارد تومان 
به قيمت روز به بيت المال برگشت داده شد يا مثلًا در 
پرونده گل شرق كيش حكم گرفته ايم تا زميني به 
ارزش ۲00 هزار ميليارد تومان به بيت المال برگردد.

تركمانهدرنشسترسانهاينخستين
رويدادمليمدارسآيندهخبرداد

 ساخت »مدارس آينده«
  توسط بنياد بركت/ تحصيل

  ۲5۰ هزار دانش آموزش
 در 1۸۳5 مدرسه بركت

مديرعامل بنياد بركت از برگزاري نخستين رويداد 
ملي مدارس آين��ده با محوريت نقش فناوري هاي 

نو در فضاهاي آموزشي، تربيتي و ورزشي خبر داد.
نشست رسانه اي »نخس��تين رويداد ملي مدارس 
آينده« با حضور محم��د تركمانه مديرعامل بنياد 
 بركت ستاد اجرايي فرمان امام و مهراله رخشاني مهر

 رييس س��ازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
كشور برگزار شد.

مديرعامل بنياد بركت در اين نشست خاطرنشان 
كرد: بنياد بركت در راس��تاي اجرايي نمودن شعار 
سال ۱40۱ و بر مبناي اهداف سند تحول بنيادين 
آموزش و پ��رورش در نظر دارد نخس��تين رويداد 
ملي مدارس آينده را با مشاركت سازمان نوسازي 
م��دارس و با محوري��ت نقش فناوري ه��اي نو در 
فضاهاي آموزشي، تربيتي و ورزشي در مهرماه سال 

جاري برگزار كند.
تركمانه تاكيد كرد: نخستين رويداد ملي مدارس 
آينده با هدف شناس��ايي فن��اوري و دانش روز در 
ساخت فضاهاي آموزشي و استخراج ايده هاي اصلي 
و نوآورانه مرتبط با حوزه نرم افزار و سخت افزار در اين 

عرصه برگزار مي شود.
وي با تاكيد بر اينكه علاقه مندان مي توانند طرح هاي 
خود را به اين رويداد ارايه كنند، افزود: شركت هاي 
دانش بنيان، مش��اوران، محقق��ان و صاحبان ايده 
مي توانند طرح هاي خود را به نخستين رويداد ملي 
مدارس آينده ارايه دهند تا در صورت تاييد هيات 
داوران تحت حمايت مالي بنياد بركت جهت امكان 
توليد قرار بگيرند. همچنين از سوي نوسازي مدارس 
نيز مقرر اس��ت اين طرح ها در مدارس آينده مورد 

بهره برداري قرار گيرد.
مديرعامل بنياد بركت خاطرنشان كرد: اين رويداد 
در دو بخ��ش محيط كالبدي فضاهاي آموزش��ي 
و تجهي��زات و فناوري هاي آموزش��ي در مدارس 
آينده برگزار مي شود و هر كدام از شركت كنندگان 
مي توانن��د در محورهاي هفت گانه كه در فراخوان 
رويداد ذكر شده است، بدون محدوديت در تعداد 

محورهاي انتخابي شركت نمايند. 
تركمانه ادامه داد: شركت  در قالب تيم هاي حقيقي 
حداكثر پنج نفره يا حقوقي صورت خواهد پذيرفت و 
در صورت تاييد كميته داوران در خصوص عملياتي 
و اجرايي بودن طرح ها، امكان نمايش براي هر طرح 
در نمايشگاه فن بازار وجود خواهد داشت. همچنين 
ايده ها در نهايت در اختيار مش��اوران قرار خواهد 

گرفت تا طرح ها به پروژه تبديل شوند. 
به گفته مديرعامل بنياد برك��ت، اين بنياد ضمن 
حمايت از طرح هاي دانش بنيان اولويت مشاركت 
در احداث مدارس را به پروژه هايي كه از طرح هاي 

اين رويداد بهره مي گيرند قرار داده است.
وي با تاكيد بر راه اندازي نهضت مدرسه س��ازي در 
مناطق محروم و روستايي كشور گفت: بنياد بركت 
ساخت ۲ هزار و ۷00 مدرسه را در دستور كار دارد 
ك��ه تا به امروز يك هزار و 835 مدرس��ه با ۲0 هزار 
كلاس آموزش��ي را به بهره برداري رسانده و تقديم 

دانش آموزان مناطق محروم كرده است.
تركمانه يادآور ش��د: در حال حاضر بيش از ۲50 
هزار دانش آم��وزش در مدارس بني��اد بركت در 
حال تحصيل هس��تند. مديرعام��ل بنياد بركت 
اظهار داش��ت: بنياد بركت و س��ازمان نوس��ازي 
مدارس يك همكاري ۱4 ساله با يكديگر دارند و 
اين ارتباط تاكنون ادامه دارد. وي با اشاره به اين 
موضوع ك��ه آغاز فعاليت بنياد بركت با س��اخت 
مدرسه بوده و مقام معظم رهبري هم بر اين مساله 
تاكيد فراوان دارند، بيان كرد: مدارس امروز كشور 
اغلب از جنس مدارسي هستند كه با فناوري هاي 
سنتي و با همان استانداردهاي معمول در ساخت 
مدارس احداث شده است. هرچند كه احداث اين 
مدارس هر سال بهبود پيدا كرده اما در دنيا شاهد 
آن هس��تيم كه از فناوري هاي جديد و تجهيزات 
به روز در نوآوري هاي آموزش��ي در بحث ساخت 
مدارس اس��تفاده شده اس��ت. اين مساله كمك 
ش��اياني به درك بهتر دانش آم��وزان از مطالب و 

فضاي آموزشي مي كند.
وي تصريح ك��رد: در رويداد ملي م��دارس آينده 
مباحث اينترنت، اشيا و س��اير سيستم هاي نوين 
آموزشي مورد توجه قرار مي گيرد تا با درك بيشتر 
دانش آموزان و صرفه جويي در مصرف انرژي روبرو 
ش��ويم و همچنين در حوزه معماري نيز از مصالح 
نوين اس��تفاده خواهيم كرد تا عدالت آموزشي در 

بين همه مناطق برقرار شود.

   دانشگاهيان جامعه هدف رويداد هستند
رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
كش��ور نيز با اش��اره به برگ��زاري روي��داد ملي 
مدارس آينده گفت: هدف ما در اين رويداد ورود 
دانشگاهيان جهت استفاده از ايده هاي آنها جهت 
آموزش هاي نوين و به كارگيري فناوري هاي نوين 
است. رخشاني مهر افزود: فراخوان جهت دريافت 
ايده ها از ارديبهشت سال جاري اعلام شد و تاكنون 
۱40 اث��ر به دبيرخانه رس��يده اس��ت. همچنين 
اختتاميه اين رويداد در مهر برگزار خواهد ش��د. 
وي ادام��ه داد: جامعه هدف در اي��ن رويداد ملي 
دانشگاهيان كشور هستند كه حوزه هاي مختلف 
معماري مدارس در اس��تان هاي كش��ور را ارايه 
مي دهند. رخشاني مهر خاطرنش��ان كرد: اسناد 
بالادستي از جمله سند تحول بنيادين، آموزش و 
پرورش را ملزم كرده كه آموزش، ساخت و تجهيز 

مدارس به شيوه نوين را در دستور كار قرار دهد.

ابرچالشهايحوزهانرژيواكاويشد

نهيب  اتاق  به  دولت

صدور 1۴5بخشنامه تجاري در كمتر از 5 ماه
براساس آمارها از ابتداي س��ال، ۱45 بخشنامه از سوي 
دس��تگاه هاي مختلف در حوزه تج��ارت خارجي صادر 
شده است، به اين معنا كه در هر روز كاري اين بازه زماني 
حدود دو بخش��نامه در خصوص تغيير قوانين مقررات 
صادر ش��ده است.به گزارش تس��نيم، براساس آمارهاي 
موجود از ابتداي س��ال تا روز دوشنبه، ۱45 بخشنامه در 
حوزه تجارت خارجي صادر شده است. در صورتي كه تنها 
روزهاي كاري را در نظر بگيريم مي توان نتيجه گرفت كه 
طي اين مدت روزانه حدود دو بخش��نامه در حوزه تغيير 
قوانين و مقررات صادر شده است.نكته ديگر اين است كه 
عمده اين بخشنامه ها مربوط به محدوديت هاي صادراتي 
اس��ت. به اين معنا كه براساس آمار گمرك ايران، از ۱45 
بخشنامه اي كه به آن اشاره شد 80 تا ۹0 بخشنامه تنها 
توس��ط مديركل صنايع معدني وزارت صمت امضا شده 

است. اين بخشنامه ها از نظر محتوايي شامل مجوز واردات 
برخي ش��ركت ها در بازه هاي زماني ۱5 روزه تا سه ماهه 
است. در واقع به صورت دائم بخشنامه هاي محدودكننده 
و كنترلي توسط وزارت صمت ارسال مي شود. راهكار كه 
كارشناسان مربوط براي اين موضوع ارايه مي كنند، اين 
است كه وزارت صمت به جاي ارايه فهرست شركت هاي 
مجاز به واردات، ش��ركت هايي كه به تعهدات ارزي خود 
عمل نكردند را اعلام كند. يعني به جاي اعلام شركت هايي 
كه مجاز به واردات هستند، شركت هايي كه مجاز به واردات 
نيستند را اعلام كند.در اين حالت ديگر نيازي نيست كه 
فهرست ها مدام عوض شود. در صورتي كه اين اتفاق رخ 
دهد بخش قابل توجهي از اين بخش��نامه ها كاهش پيدا 
مي كند. دفتر صنايع معدني وزارت صمت هر ماه يك بار 
۱0 تا ۱5 بخشنامه صادر مي كند. به طور اين دفتر مثال 

براي واردات شمش قوسي )فولاد(، شمش روي، سيمان، 
مقاطع طويل )نظير ميلگرد(، لوله پروفيل، مقاطع تخت 
)نظير ورق هاي فولادي(، شيش��ه و مس بخشنامه هاي 
مختلف صادر مي كند. هر ماه نيز اعلام مي كند كه كدام 
شركت ها امكان واردات را دارند.۹0 درصد بخشنامه هايي 
كه در حوزه تج��ارت خارجي صادر مي ش��ود مربوط به 
وزارت صمت، وزارت بهداش��ت و جهاد كشاورزي است. 
بخش كوچكي از بخشنامه هاي ابلاغي در اجراي وظايف 
گمرك صادر مي شود كه عموما جنبه كنترلي دارد. ساير 
سازمان ها معمولا بخش��نامه هاي كمي صادر مي كنند. 
حدود پنج درصد از بخشنامه ها در سال جاري نيز مربوط 
به سازمان امور مالياتي بوده كه علت آن نيز تغيير قانون 
مالي��ات بر ارزش افزوده بوده اس��ت.در خصوص تناقض 
بخشنامه هاي صادر شده از سوي دستگاه هاي مختلف 

نيز بايد گفت ك��ه چنين مواردي وج��ود دارد كه باعث 
سردرگمي دستگاه هاي اجرايي و مردم مي شود. به طور 
مثال بخشنامه اي داريم كه براس��اس آن در سال ۱3۹۷ 
محدوديت هايي وضع ش��ده اما در حال حاضر بخشنامه 
جديدي صادر شده كه محدوديت ها را نقض كرده است. 
اين در حالي است بخشنامه قبلي ملغي نشده و همچنان 
وجود دارد. گفتني است كه براساس بخشنامه اي كه اخيرا 
از س��وي معاون حقوقي رييس جمهور صادر شده است، 
دستگاه هاي دولتي مكلف شدند تا 4 ضابطه مشخص را در 
راستاي صدور بخشنامه ها و تغيير دستور العمل ها رعايت 
كنند. هدف از اي��ن موضوع افزايش ثبات در فرآيندهاي 
اقتصادي و رشد امنيت س��رمايه گذاري ذكر شده است. 
بايد ديد كه اين بخشنامه چه تغييري را در ماه هاي آينده 
در خصوص صدور بخشنامه هاي متعدد ايجاد خواهد كرد.
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خبرروز

دستور دادستان تهران براي برخورد با عاملان قطع درختان 
دادستان عمومي و انقلاب تهران به سرپرستان دادسراها دستور داد تا با عوامل اخلال در حقوق عامه و تضييع حقوق بيت المال در حوزه 
منابع طبيعي قاطعانه برخورد شود. علي صالحي گفت: در دادسراهاي تخصصي، سرپرستان دادسراها تغيير كاربري املاك را با دقت 
رصد كنند و با عوامل اخلال در حقوق عامه و تضييع حقوق بيت المال در حوزه منابع طبيعي و س��اخت و سازهاي غيرمجاز در بستر 
رودخانه ها يا خشكاندن و قطع درختان معابر و خيابان ها با قاطعيت برخورد كنيد. او يادآور شد: به صورت مستمر شعب دادسراهاي 
تحت مديريت را بازرسي كنيد و بر رفتار و عملكرد همكاران قضايي و اداري از حيث تكريم ارباب رجوع، تناسب قرارهاي تأمين با جرم 
ارتكابي، تعيين اوقات، رعايت نظم و انضباط اداري، اجراي دستورالعمل هاي بايگاني و ثبت و نگهداري پرونده ها نظارت مداوم داشته باشيد.

 اداره كل راهداری و حمل و نقل و جاده ای استان لرستان در نظر دارد
  نسبت به واگذاری پروژه/پروژه های با مشخصات ذیل و سایر شرایط قید شده
 در اسناد مناقصه از طریق مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی اقدام نماید : 

آگهي مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی

آگهي تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای

آگهي مناقصه عمومی یک مرحله ای

وزارتراهوشهرسازي
سازمانراهداريوحملونقلجادهايكشور
ادارهكلراهداريوحملونقلجادهاي

استانلرستان

صلاحیتعنوانپروژه–شمارهمناقصه
برآورداولیه
)مبالغبهريال(

مبلغتضمین
)مبالغبهريال(

آخرينمهلت
دريافتاسناد

آخرينمهلتتحويل
پیشنهاد

بازگشاييپاكات
ساعت8

132/030/311/2566/601/515/5631401/05/301401/06/131401/06/14رتبه5راهوترابریآسفالتراهروستايیتختچانشهرستانپلدختر–11401/58

صلاحیتعنوانپروژه–شمارهمناقصه
برآورداولیه
)مبالغبهريال(

مبلغتضمین
)مبالغبهريال(

آخرينمهلت
دريافتاسناد

آخرينمهلتتحويل
پیشنهاد

بازگشاييپاكات
ساعت8

لکهگیریمحورازنا–شازند11401/12
رتبه5راهو
ترابری

49.429.134.8762.471.456.7441401/05/301401/06/091401/06/10

روکشآسفالتمحورهایغیرشريانیکوهدشت21401/14
رتبه5راهو
ترابری

49.598.132.2742.479.906.6141401/05/301401/06/091401/06/10

روکشآسفالتخرمآباد–معمولان-31401/42
رتبه5راهو
ترابری

59.918.563.4972.995.928.1751401/05/301401/06/091401/06/10

روکشآسفالتمحورخرمآبادگردنهملهشبانان-41401/40
رتبه5راهو
ترابری

50.127.709.3142.506.385.4661401/05/301401/06/091401/06/10

برآورداولیهصلاحیتعنوانپروژه–شمارهمناقصه
)مبالغبهريال(

مبلغتضمین
)مبالغبهريال(

آخرينمهلت
دريافتاسناد

آخرينمهلت
تحويلپیشنهاد

بازگشاييپاكات
ساعت8

بهسازیمحورروستايیخسارتديدهازسیلآمیرانکوشکیبخش1
معمولان–1401/57

رتبه5راهو
49/721/541/8142/486/077/0911401/05/301401/06/091401/06/10ترابری

رتبه5راهوبازسازیپلوديوارحائلچشمهسرده)خرمآباد–نورآباد(-21401/54
31/686/690/0001/584/334/5001401/05/301401/06/091401/06/10ترابری

تهیهونصبنیوجرسیمحورخرمآباد–نورآباد-هرسین32
)10کیلومتر(-1401/55

رتبه5راهوترابری
وگواهینامهفنیمعتبر
ازمرکزتحقیقات

راه،مسکنوشهرسازی

130.505.490.5256.510.109.8111401/05/301401/06/091401/06/10

تهیهونصبنیوجرسیمحورهایالشتر-فیروزآبادو4
خرمآباد-نورآباد–1401/56

رتبه5راهوترابری
وگواهینامهفنیمعتبر
ازمرکزتحقیقات

راه،مسکنوشهرسازی

194.096.565.9377.781.931.3191401/05/301401/06/091401/06/10

٭چنانچهقیمتپیشنهادیپیمانکارفراترازظرفیتمجازرتبه5راهوترابریباشد،پیمانکارمیبايستدارایصلاحیترتبهبالاتر)رتبه4راهوترابری(باشد.
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عن�وانمناقصهمذکوربامدتاعتب�ار3ماهوقاب�لتمديدتا3ماهديگرب�رایضمانتنامهبانکیويافیشواريزيبهحس�ابش�ماره4166063752736249ش�با
IR610100004166063752736249نزدبانكملیمرکزیشهرس�تانخرمآبادبهنامادارهکلراهداریوحملونقلجادهایاس�تانلرس�تانوشرايطقیدشده
درقسمتمحتوياتپاکتالفاسنادمناقصهارائهگردد.بهپیشنهادهايفاقدسپرده،سپردههايمخدوش،سپردههايكمترازمیزانمقرر،چكشخصيونظايرآن

ترتیباثردادهنخواهدشد.
٭محلوزماندريافتاسناد:متقاضیانمیتوانندازمورخ1401/05/27حداکثرتامورخ1401/05/30ازطريقمراجعهبهسامانهتدارکاتالکترونیکدولتبهآدرس:
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–دبیرخانهکمیسیونمعاملاتادارهكلراهداریوحملونقلجادهایاستانلرستانارسالگردد.
کلیهمتقاضیانیکهاسنادومدارکلازموقیمتپیشنهادیخودرادرسامانهستادبارگذاریکردهاند،میتواننددرجلسهبازگشايیپاکاتمناقصهحضورداشتهباشند.
٭بهپیشنهادهايفاقدامضاء،مشروط،مخدوشوپیشنهاداتيكهبعدازانقضاءمدتمقرردرفراخوانواصلشودترتیباثردادهنخواهدشد)مهروامضاءكلیهاسنادالزامیست(.
٭سايراطلاعاتوجزئیاتمربوطدراسنادمناقصهمندرجاست.درصورتابهامدراسنادوهرگونهسوالباادارهپیمانورسیدگیادارهکلفوقالذکرهماهنگگردد.

٭کارفرمادرردياقبولپیشنهاداتمختاراست.
تاريخانتشارنوبتاولآگهي:1401/05/26تاريخانتشارنوبتدومآگهي:1401/05/27

نوبت اول

تعادل|
 تنه��ا ي��ك روز از انتش��ار خب��ر ح��ذف 
رشته موس��يقي در هنرس��تان دخترانه 
شهيد كامياب شهر ش��يراز و اعتراض خانواده هاي اين 
دانش آموزان گذش��ته بود كه بسياري از اهالي موسيقي 
اعلام آمادگي كردند ت��ا هزينه تحصيلي اين دختران را 
پرداخت كنند يا به طور رايگان به آنها آموزش دهند، چرا 
كه آموزش و پرورش دليل حذف اين رشته تحصيلي را 
نبود بودجه براي تامين هزينه هاي جانبي اين رشته اعلام 
كرده بود. دليلي غير قابل باور حداقل براي خانواده هايي كه 
طي سال هاي گذشته هم تمامي هزينه هاي تحصيلي و 
البته فراهم آوردن سازها و ديگر هزينه هاي فرزندانشان را 
تقبل مي كردند و در اين بين هيچ هزينه اضافي بر دوش 
آموزش و پرورش نبود. اما جالب اينجاست كه ماجرا ناگهان 
تغيير كرد. البته هنوز هم هيچ چيز در مورد تغيير تصميم به 
صورت عملي مشخص نشده است. اما اين خبر هر كسي را 
به ياد حذف رشته نمايش براي دختران در هنرستان هاي 
سوره مي اندازد كه قرار بود اين اتفاق تنها براي يك سال و به 
دليل بازبيني شرايط رخ بدهد اما ديگر هيچ خبري از ثبت 
نام مجدد دختران در رشته نمايش هنرستان هاي سوره 
منتشر نشد. مساله اينجاست كه چنين تصميم هايي 
آن هم در هر شهر و اس��تان به صورت جداگانه تا چه 
زماني قرار است ادامه پيدا كند. مگر جامعه ما به صورت 
ملوك الطوايفي اداره مي شود كه هر استان براي خودش 
در هر زمينه تصميمات جدا مي گيرد؟ اين همه از هم 
گسيختگي تا كي قرار است ادامه پيدا كند، يك بار براي 
هميشه كسي بايد باشد تا به اين وضعيت خاتمه بدهد 
و مشخص كند كه هيچ استاني، اعم از مشهد، شيراز، 
خوزستان و ... جدا از ايران نيست و تمام كشور زير سايه 

يك قانون اساسي مشخص و مدون بايد اداره شود.

    عقب نشیني از تصمیمي اشتباه 
به محض اينكه خبر ياد شده در شبكه هاي اجتماعي 
دس��ت به دس��ت چرخيد و صداي هنرمندان عرصه 
موسيقي را بلند كرد و افرادي با نام هاي آشنا اعلام كمك 

كردند، معاون اداره كل آموزش و پرورش فارس ضمن 
تكذيب اين خبر گفت: تأخي��ر در ابلاغ مجوز ثبت نام 
موجب به تعويق افتادن نام نويسي دانش آموزان در اين 
رشته شده است كه حداكثر در ۱۰ روز آينده رفع مي شود. 
اخيرا شائبه اي مبني بر عدم پذيرش دانش آموزان دختر 
در رشته موسيقي و منتفي شدن پذيرش دانش آموزان 
در اين رشته ايجاد شد و انتشار اين خبر موجب نگراني 

دانش آموزان  علاقه مند به اين رشته شد.
 

    باز هم تكذیب
مع��اون آموزش متوس��طه اداره كل آم��وزش و پرورش 
فارس ادامه داده اس��ت: اين خبر صح��ت ندارد و تأخير 
در ابلاغ مجوز از سوي وزارتخانه موجب به تعويق افتادن 
در ثبت نام دانش آموزان در اين رش��ته شده است. مجوز 
برخي از رش��ته هاي موسيقي بايد سالانه از وزارتخانه به 
ادارت كل آموزش و پرورش ابلاغ ش��ود؛ ما براي دريافت 
اين مجوز پيگيري هاي لازم را انجام داده ايم و قرار است 
مجوز آن به زودي به اداره كل ابلاغ شود. متأسفانه افرادي 
كه از اين موضوع اطلاع كافي نداشتند، اطلاعات نادرستي 
را در اختيار اولياي اين دانش آموزان قرار دادند كه موجب 
ايجاد اين شائبه شد. اين در حالي است تا زماني كه مجوز به 
ما ابلاغ نشود نمي توانيم به صورت رسمي و قانوني فرآيند 
ثبت ن��ام را دنبال كنيم. لذا براي چند روز برنامه ثبت نام 

دانش آموزان در اين رشته را به تعويق انداختيم.

    وزارت ارشاد خود را مبرا كرد
از آن طرف، محمدحس��ين اس��ماعيلي مديركل دفتر 
برنامه ري��زي و آموزش هاي هنري با اش��اره به اينكه در 
س��ال تحصيل��ي ۱۴۰۱-۱۴۰2 رش��ته هاي هنري در 
هنرستان هاي وابسته به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
توسعه مي يابند، عنوان كرد: در حال حاضر ۵۷ هنرستان 
هنرهاي زيبا وابسته به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در 
سطح كش��ور فعاليت دارند كه بيش از ۶۰۰۰ هنرجوي 
دختر و پسر در رشته هاي موسيقي مثل نوازندگي ساز 
ايراني، نوازندگي س��از جهاني، تجسمي مانند نقاشي و 

گرافيك، نمايش، پويانمايي و سينما به تحصيل مشغولند. 
او افزود: در راستاي سياس��ت توسعه عدالت فرهنگي و 
آموزشي، توسعه و تقويت اين هنرستان ها در دستور كار 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در دولت مردمي قرار دارد و 
از ابتداي دولت سيزدهم ۹ هنرستان جديد تاسيس و مقرر 
شده است كه بر اساس سياست، در هر استان 2 هنرستان 
پيگيري و اجرايي شود. از ديگر برنامه هاي پيش رو توسعه 
و تقويت رش��ته هاي هنري در اين هنرستان هاست كه 
رشته هاي پنجگانه در تمام هنرستان ها راه اندازي شود كه 
از سال تحصيلي جديد اين برنامه در دستور كار قرار گرفته 
است. مديركل دفتر برنامه ريزي و آموزش هاي هنري در 
پايان خاطرنشان كرد: اخباري كه درباره تعطيلي رشته 
موسيقي در هنرستان هاي دولتي منتشر شده است 
هيچ ارتباطي به هنرستان هاي وابسته به وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي ندارد و همانطور كه اشاره شد سياست 
وزارت ارش��اد مبتني بر قوانين و دس��تورالعمل هاي 

مصوب، توسعه و تقويت آموزش هنر است.

    اصل ماجرا از زبان اولیاي دانش آموزان
پ��در يكي از اين دختران كه صبح ديروز به اتفاق بقيه 
اولياء ب��ه اداره كل آموزش و پروش ش��يراز مراجعه و 
اعتراض كرده اند، گفت: ما همه مراحل ثبت نام را طي 
كرده بوديم و فرزند من و ۶۰ نفر از اولياي ديگر با هزاران 
آرزو و با علاقه زياد، چندين س��ال اس��ت كه مشغول 
فعاليت و آموزش در اين زمينه هستند و برنامه ريزي 
كرده اند كه در رشته موس��يقي ادامه تحصيل دهند 
اما بدون هيچ دليل درست و منطقي اطلاع دادند كه 
بياييد و پرونده فرزندان تان را بگيريد و در رش��ته اي 
ديگر ثبت نام كنيد. او به نمايندگي از ساير اوليا تاكيد 
دارد كه اين موضوع رسانه اي شود تا شايد دليل واقعي 
آن مشخص ش��ود و بتوان راه حلي پيدا كرد، خصوصا 
كه امروز در مراجعه ب��ه اداره كل آموزش و پرورش به 
آنها گفته ش��ده بايد از تهران مجوزي بيايد تا بتوانند 
ثبت نام كنند. به گفته او موضوع وقتي حساسيت برانگيز 
مي شود كه گويا ثبت نام از پسران در همين رشته در 

هنرستان پسرانه انجام ش��ده و اين حذف فقط براي 
دختران شيرازي اتفاق افتاده است. او افزود: همين چند 
وقت پيش كه طالبان ورود دختران به مدارس را ممنوع 
كرد،  همه رسانه هاي ايراني اين خبر را كار كردند و بارها 
درباره اش گفته شد، چه كس��ي بايد حذف دختران 
شيرازي از تحصيل در رشته موسيقي را پيگيري كند؟

    ما امیدواریم مساله حل شود
تا سال گذشته، در سراسر كشور ۴۹ هنرستان فعال 
بوده اس��ت كه در مجموع ۵ ه��زار ۸۵۱ هنرجو در 
رشته هاي نقاشي، موسيقي، صنايع دستي، نمايش، 
س��ينما، پويا نماي��ي و گرافيك در ح��ال تحصيل 
بوده اند و از اين تعداد ۳۰۷۳ نفر پسران و 2۷۷۸ نفر 
را دختران تشكيل داده اند. در كل استان فارس هم 
همين يك هنرستان وجود دارد كه امكان ثبت نام 
براي پايه دهم در رشته موسيقي را داشت. پيگيري 
از هنرستان شهيد كامياب شيراز به صحبت با يكي 
از مسوولان اين مدرس��ه ختم مي شود كه ترجيح 
مي دهد نامي از او برده نشود. او مي گويد: چيزي كه از 
سوي آموزش و پرورش به عنوان دليل حذف ثبت نام 
دختران در رشته موسيقي عنوان شده عدم تامين 
منابع مالي است، البته قرار است به زودي جلسه اي 
تشكيل شود و موضوع بيشتر بررسي شود و خيلي 

اميدواريم كه مساله كاملا حل شود.

    حذف رشته موسیقي 
براي دختران دانش آموز در شیراز

به گفته اين مس��وول تاكنون اينگونه بوده كه دروس 
عمومي به روال همه مدارس از سوي معلمان آموزش 
و پرورش به دانش آموزان اين رشته تدريس مي شده و 
براي دروس تخصصي موسيقي نيز، قراردادي از سوي 
آموزش و پرورش با آموزش��گاه هاي موس��يقي مورد 
تاييد بسته مي ش��د كه هزينه آن را آموزش و پرورش 
شيراز پرداخت مي كرده كه از امس��ال قرار است اين 
هزينه پرداخت نشود. درحال حاضر دانش آموزان پايه 
يازدهم و دوازدهم رشته موسيقي در دبيرستان شهيد 
كامياب شيراز به همين روال مشغول تحصيل هستند 
اما براي ثبت نام پايه دهم چنين تدبيري انديشه نشده 
است. حال سوال اينجاست كه آيا موضوع فقط به تامين 
بودجه برمي گردد؟ آيا تامين بودجه براي تحصيل ۶۱ 
دانش آموز دختر علاقه مند به رشته موسيقي در شهر 
شيراز براي آموزش و پرورش هزينه بالايي محسوب 
مي شود؟ اين مسوول پاسخ دقيقي براي اين سوالات 
ندارد اما وقتي اين مسال مطرح مي شود كه با توجه 
به علاقه و پيگيري اوليا و دانش آموزان حتي مي توان 
براي حل مشكل مالي روي كمك مالي خانواده ها نيز 
حس��اب كرد، مي گويد: شنيده شده كه مساله مالي 
يكي از دلايل حذف ام��كان ثبت نام دختران در اين 

رشته هاست و همه علت آن مساله مالي نيست.

    حذف رشته نمایش براي دختران
س��ال گذش��ته، همين روزها خبر حذف رشته نمايش 
از هنرس��تان دخترانه سوره وابس��ته به حوزه هنري با 
واكنش هاي زيادي روبروشد و اگرچه روابط عمومي حوزه 
هنري اين تصميم را فقط براي يك سال و با هدف بازبيني 
و تقويت آموزشي عنوان كرد، اما بعدها خبري از بازگشت 
اين رشته نيامد. در واقع سابقه تصميم گيري هايي از اين 
دست مانع مي شود كه بتوان به تغييرات اينگونه تصميمات 
نادرست اميدوار بود. حالا هم با اتفاق مشابه در شيراز اين 
نگراني وجود دارد كه حذف رشته موسيقي براي ۶۱ دختر 
پايه دهم رشته موس��يقي در شيراز، بدون هيچ توضيح 

روشن و واكنشي به يك رويه تبديل شود.

    یك خبر و چند واكنش
اما خبر حذف رش��ته موسيقي براي دختران اهل شيراز 
با واكنش جالب توجه هنرمندان روبرو ش��د. س��هراب 
پورناظري در واكنش به اين خبر نوشت: »گفته شده كه 
دليل اين تصميم نبود منابع مالي است. در اينكه تامين 
مالي وظيفه  دولت است هيچ شكي نيست اما بنده از همين 
رسانه اعلام مي كنم تمامي هزينه هاي يك سال تحصيل 
اين جوانان را متقبل مي شوم تا ديگر بهانه اي نباشد.  از آن 
طرف »علي قمصري« نيز عنوان كرد كه حاضر است به 
صورت رايگان و حضوري به دانش آموزان سه تار و تار درس 

دهد و بهنام ابوالقاسم نيز از تدريسِ رايگان پيانو گفت.

واكنشهنرمندانبهخبرتعطيليكلاسهايموسيقيهنرستاندخترانهدرشيراز

آموزش و پرورش از موضع خود عقب نشیني كرد

گزارش

يكباربرايهميشهبساطملوكالطوايفيبرچيدهشود

رتبهبنديمعلماناجراميشود
معاون تربيت بدني وس��لامت وزارت آموزش و پرورش از 
اجراي طرح رتبه بندي معلمان از 2۶ مردادماه سال جاري 
خبر داد. صادق ستاري فرد گفت: اجراي طرح رتبه بندي 
معلمان از برنامه هاي مه��م وزارت آموزش وپرورش براي 
رفع مشكلات معيشتي و جايگاه معلمان و كيفيت بخشي 
نظام تعليم و تربيت است. او به هماهنگي وزارتخانه با سازمان 
برنامه و بودجه براي پرداخت مطالبات فرهنگيان و اشاره كرد 
و افزود: تا پايان شهريورماه بخشي از مطالبات فرهنگيان در 
خصوص موضوع رتبه بندي معلمان پرداخت خواهد شد تا از 
ماه هاي آينده با صدورحكم رتبه بندي نسبت به اجراي كامل 
نظام رتبه بندي اقدام شود. بر اين اساس قرار است ورود به 
سامانه براي ثبت داده ها و مستندات بر اساس ترتيب رقم 
اول شماره ملي انجام تا نظم بخشي لازم ايجاد شود. به گفته 
او، معلمان براس��اس چهارشايستگي عمومي، تخصصي، 
حرفه اي و تجربه رتبه بندي خواهند شد و ارزيابي معلمان 

براساس مدارك و مستنداتي كه در سايت بارگذاري شده 
از جمله مدارك تحصيلي، شركت دردوره هاي آموزشي، 
توانمنديه اي فردي، مهارت هاي كه كسب كردند و كيفيت 
تدريس وتجربه انجام خواهد ش��د ومعلمان به پنج رتبه 
تقسيم خواهند ش��د. معاون وزير آموزش وپرورش گفت: 
اجراي طرح رتبه بندي معلمان درراستاي افزايش رضايت 

شغلي معلمان و كيفيت بخشي آموزشي اجرا مي شود.

۷۸بيماركروناييجانباختند
بر اس��اس اعلام مركز روابط عمومي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي، ۷۸ بيمار مبتلا به كوويد۱۹ در 
كشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
اين بيماري، به ۱۴۳ هزار و ۹۳ نفر رس��يد. بر اس��اس 
معيارهاي قطعي تشخيصي، ۵۹۷2 بيمار جديد مبتلا به 
كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۱۱۱۳ نفر از آنها بستري 
شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون 
و ۴۸۸ هزار و ۴۹۳ نفر رس��يد. تاكنون ۷ ميليون ۱۹۰ 
هزار و ۳۳۰ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. ۱۴۵۶ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. تاكنون ۵۳ ميلي��ون و ۵۵۷ هزار و 

۸2 آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده 
است. در حال حاضر ۷۸ شهرستان در وضعيت قرمز، 
۱۸۴ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۱۷۴ شهرستان در 
وضعيت زرد و ۱2 شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند. 

رويخطخبر

تاپايانمردادبه»دماوند«و»علمكوه«صعودنكنيد
رييس س��ازمان امداد و نجات هلال احمر از كوهنوردان 
درخواست كرد كه تا پايان مردادماه به ارتفاعات دماوند و 
علم كوه صعود نداشته باشند. مهدي ولي پور، در خصوص 
خطرات احتمالي در ارتفاعات كشور گفت: با توجه به گرم 
ش��دن كره زمين و تغييرات اقليمي، ايران نيز تحت تاثير 
اين شرايط قرار گرفته اس��ت كه نتيجه آن سيلاب هاي 
روزهاي اخير بوده است. او افزود: در چنين شرايطي نقاط 
كوهستاني به كانون مخاطرات بدل مي شوند كه نسبت 
به گذش��ته نيز با توجه به شرايط پيش آمده تفاوت هايي 
دارد. در گذشته هشدار هواشناسي از پيش صادر مي شد 
و مشخص بود كه در چه روزهايي نبايد به سمت ارتفاعات 
حركت كرد اما امروزه وضعيت به گونه اي ش��ده است كه 
در زمان كوتاهي بارش هاي رگباري در ارتفاعات ش��كل 
مي گيرد و منجر به وقوع سيلاب مي شود. ولي پور ادامه داد: 
در روزهاي اخير تمايل به صعود به علم كوه و دماوند زياد 
شده است و متاسفانه به علت همين شرايط نامساعد در هر 
دو قله نيز سوانحي رخ داد كه منجر به تلفات جاني شد. در 

هشدارهاي گذشته تاكيد ش��ده بود كه تا پايان مردادماه 
شهروندان از صعود به ارتفاعات خودداري كنند كه متاسفانه 
به اين هشدارها بي توجهي مي شود. رييس سازمان امداد و 
نجات جمعيت هلال احمر خاطرنشان كرد: ريزش سنگ 
در ارتفاعات يكي از خطراتي است كه در اين روزها به شدت 
در ارتفاعات محتمل است و بايد توجه داشت كه تغييرات 
اقليمي احتمال وقوع سيلاب و رعد و برق را در مناطق مرتفع 
بيشتر كرده است و در همين راستا بهتر است صعودها به 

خصوص به اين دو منطقه به زماني ديگر موكول شود.

ادامهازصفحهاول

 عادي شدن فقر
 در جامعه

 مي گوييم خدا را ش��كر امروز خيلي گران نشد، نه 
اينكه گران نشد. يك ماشين پرايد را طي اين سال ها 
نگاه كنيد كه از چه قيمتي به چه قيمتي رسيده. يك 
وس��يله حمل و نقل كه به اعتراف خود مسوولان و 
مديران مرتبط ايمني خوبي ندارد و در همين سيل 
اخير ديديم كه اين نوع خودروها چگونه مچاله شدند. 
درحالي كه خودرو ايمن حداقل نياز اس��ت. همين 
ماشين با اين ويژگي چند درصد رشد قيمت داشته 
است؟ هزينه درمان، دارو و آموزش، اجاره خانه و خريد 

خانه كه براي خيلي ها قابل تصور نيست.
حال قبلا اگر به خيالمان خوش بوديم كه مي توانيم 
يك مسكن مستقل داشته باشيم كه مال خودمان 
باش��د الان ديگر با اين شرايط آن تصوري كه گاهي 
مواقع لحظه اي مي توانست شادمان كند هم ديگر 
براي خيلي ها متصور نخواهد بود. اين نوع نگاه چه 
توسط مسوولان و چه توسط مردم يعني عادي سازي 
فقر و پذي��رش فق��ر و اينكه م��ا در همين جامعه 
زندگي مي كنيم. بدون شك اين نوع نگاه مي تواند 
نگران كننده باشد. توجه داشته باشيم كه از دست 
دادن حداقل ها براي مردم به مروز زمان بسيار گزنده 
و تلخ خواهد شد و همين تلخي و گزندگي به جامعه 
س��رايت مي كند و معلوم نيست هر فردي بسته به 
ميزان ظرفيت و تواني كه براي مقابله با ناخوشي هاي 

زندگي دارد چه واكنشي از خود بروز خواهد داد.

ریسك جدید  بورس
 مداخلات دولت نيز به حداقل برس��د. اكنون بازار 
تخمين )sense( از اما و اگرهاي پساتحريم ندارد و 
در اين ميان  زمزمه هايي از نرخ دلار از 2۵ هزار تومان 
نيز به گوش مي رسد، با اينكه دولت دلار را در اين نرخ 
تحويل گرفته و قيمت كمتر از آن توجيهي ندارد اما 
بازار نسبت به اين موضوع ترس دارد و واكنش نشان 
مي دهد. بانك مركزي بايد ن��رخ تعادلي را صراحتا 
اعلام كند؛ زماني كه برجام احيا بشود مي تواند چنين 
جس��ارتي را داشته باشد چراكه در چنين شرايطي 
انتظ��ارات تورمي فروكش مي كن��د و نقدينگي به 
س��وي بازار ارزي نم��ي رود، بنابراين بانك مركزي 
مي تواند جسارت به خرج داده و با اعلام نرخ تعادلي 
بازارهاي مالي را از سردرگمي خارج كند. بسياري از 
صاحب نظران با توجه به حجم نقدينگي، بازاركالايي و 
ساير عوامل تاثيرگذار معقدند كه دلار بايد در محدوده 
2۷ هزار تومان تك نرخي بشود اما اينكه چنين نرخي 
به صراحت اعلام نشده، سرمايه گذاران به احتمال هاي 
منفي و حتي بعيد واكنش نشان مي دهند. اگر دولت 
در اعلام نرخ تعادلي پيشقدم بشود، بازار سهام حداقل 
يك واحد »پي بر اي« گرفته و رشد مي كند؛ در اين 
صورت پس از احياي برجام بازار دچار سردرگمي و 

ريسك عدم تثبيت قيمت روبه رو نخواهد شد.
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